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مردم تغییر را الان می خواهند نه ۵ یا ۱۰سال بعد
ابراهیم نکو تیم اقتصادی دولت تیم کار نیســت و از همان ابتدا نباید برخی از 
وزرا در آن جایگاه قرار می گرفتند ولی به هر حال تشخیص دولت بوده و نمایندگان 
هم برای اینکه همســو با دولت باشــند و وفاداری خود را به دولت نشان دهند رای 
اعتماد دادند و وزرا وارد کار شــدند. البته برخی از نمایندگان بــه وزیرا اعتقاد هم 
داشــتند. انتظار می رفت که همه مدیران رده اول اقتصادی دولت، مدیران دوران 
بحران باشــند نه مدیران دوران آرامش. ما در تحریم و فشــارهای بین المللی قرار 

داریم، تمرکز بر مدیران متوسط می تواند بحران های اقتصادی را تشدید کند.

یادداشت

 بنگاه های بزرگ صنعتی و خدماتی چگونه منجر
 به توسعه کشور می شوند؟

محمدمهدی آقامیری کلمــه پیشــران و اصطلاح »پیشــران اقتصادی« 
این روزها بیش از پیش در اقتصاد و فضای عمومی رســانه های کشــور شنیده و 
به چشــم می خورد و در بین اقتصاددانان از آن به عنوان راه حلی فراموش شــده 
برای اقتصاد و توسعه کشور یاد می شود.پیشران اقتصادی اما دقیقا چه هست و 

چگونه می تواند منجر به رشد و توسعه اقتصادی شود؟ 

دیدگاه

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

آگهی تجدید مزایده عمومی
R1-1401/001 به شماره 

 نوبت دوم

  روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی درنظر دارد نسبت به فروش اقلام ضایعاتی , معیوب و اسقاطی موجود در پالایشگاه اول به شرح زیر و با جزییات مندرج در اسناد 
مزایده، از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR و با شماره فراخوان مزایده 1001096334000003 و شماره پارتی 

1101096334000003 از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.

قیمت کل ) ریال (قیمت واحد ) ریال (واحدمقدارشرحردیف

87/597/000/00087/597/000/000پارتی1اقلام ضایعاتی پالایشگاه اول)طبق مقادیر مندرج در اسناد سامانه ستاد( 1

نشانی به  مقرر  مهلت  در  ستاد(  )سامانه  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  زمانبندی  برنامه  مطابق  مزایده:  اسناد  دریافت  و  بازدید   زمان 
 WWW.SETADIRAN.IR انجام پذیرفته و به پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد.

محل بازدید: استان بوشهر، بندر عسلویه، منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، پالایشگاه اول . لازم به توضیح است بازدید از کالای موضوع 
مزایده الزامی بوده و درصورت عدم حضور مزایده گر در زمان بازدید، امکان شرکت در مزایده و ارائه پیشنهاد وجود نخواهد داشت.

قیمت پایه مزایده : -/87/597/000/000  ریال ) بحروف هشتاد و هفت میلیارد و پانصد و نود و هفت میلیون ریال ( 
تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: معادل 10 درصد قیمت پایه به ارزش -/8/759/700/000 ریال )بحروف هشت میلیارد و هفتصد و پنجاه و نه میلیون و هفتصد هزار  ریال(.

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت  00 : 14روز یکشنبه به تاریخ 1401/12/21 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
زمان بازگشایی پیشنهادات: ساعت  00 : 10روز چهارشنبه به تاریخ 1401/12/24 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

آدرس بازگشایی پیشنهادات: استان بوشهر، بندر عسلویه، منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، پالایشگاه اول، کمیسیون مناقصات.
اطلاعات تماس مزایده گزار جهت پاسخگویی به مزایده گران: شماره تلفن های 07731314430-07731314340-07731314491

کلیه مراحل برگزاری مزایده بصورت الکترونیکی و از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام خواهد گرفت.
کلیه مواعد زمانی مزایده از طریق جستجو با شماره مزایده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت قابل رویت می باشد. 

لطفا" جهت کسب اطلاعات بیشتر به پایگاه اینترنتی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی به آدرس WWW.SPGC.IR مراجعه فرمایید.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/26 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/30

شناسه آگهی:1455360

 رییس هیات رییسه صندوق های بازنشستگی 
صنعت نفت گفت: پتروشــیمی های ســروش، 
نگین و طرح الفین کنگان تا پایان ســال ۱۴۰۲ 
و ابتدای ســال ۱۴۰۳ و آلای مهستان در اوایل 
۱۴۰۴ به بهره برداری می رسند. »عبدالحسین 
طرح هــای  بررســی  نشســت  در  بیــات« 
صندوق های بازنشستگی صنعت نفت در منطقه 
کنگان برگزار شد اظهارداشت: همه پروژه های 
مربوط به صندوق ها به ویژه پتروپالایش کنگان 

از وضعیت پیشرفت مطلوب برخوردار هستند.
وی یکی از عوامل موفقیت و پیشرفت محسوس 
طرح های پتروپالایشــگاهی و پتروشــیمیایی 
منطقه کنگان را قرارگرفتن شرکت های گروه با 
ظرفیت های مختلف مهندسی و طراحی )مانند 
شرکت EIED از شــرکت های گروه اقتصادی 
صندوق ها(، کنــار طرح های در حال  ســاخت 

دانســت و گفت: خدمات مهندســی و طراحی 
در این حوزه به طور کامل توســط شرکت های 
زیرمجموعه صندوق ها بومی ســازی شده است 

و از توان صادرات آن نیز برخورداریم.
رییس هیات رییســه صندوق های بازنشستگی 
صنعت نفت به طرح پتروشیمی آلای مهستان 
اشــاره کرد و افزود: روند پیشــرفت این طرح 
نســبت به بازدیــد خردادماه مطلوب اســت؛ 
ازاین رو، طبق برنامه در ســال ۱۴۰۴ شــاهد 
بهره بــرداری آن خواهیــم بــود. ضمــن آنکه 
این طرح در فهرســت پروژه هــای اولویت دار 

اقتصادی دولت نیز قرار گرفته است.
بیات درباره روند پیشــرفت ایران ال ان جی نیز 
گفت: پــس از یک دوره توقــف طولانی، اکنون 
پیمانکارهــای اجرایی طرح انتخــاب و قرارداد 
آن هــا امضا شــده و انتخاب MC نیــز در حال 

اقدام اســت. ازاین رو، برنامه ها برای اجرای فاز 
نخســت این طرح متمرکز شده است به گونه ای 
کــه فعالیت هــای اجرایــی نصــب تجهیزات 
ســنگین آغــاز شــده و کار ســاخت مخازن 
ال پی جی و ال ان جی بــا ظرفیت های ۳۰۰۰۰ 
و ۱۴۰۰۰۰ در حال تکمیل اســت.وی با اشاره 
به توان مهندسی شــرکت های گروه اقتصادی 
صندوق های بازنشســتگی صنعــت نفت بیان 
کرد: گروه اقتصادی صندوق ها برای اکتشــاف، 
تولید و بهره برداری از چند میدان نفتی و گازی 
اعلام آمادگی و برنامه ریزی کرده اســت. برنامه 
پیشــنهادی گروه اقتصــادی صندوق ها برای 
شــرکت در توســعه و به بهره برداری رسانذن 
میدان هــای نفتی و گازی به گونه ای اســت که 
خوراک پتروشــیمی ها و پتروپالایشــگاه های 
در حــال بهره برداری زیرمجموعــه صندوق ها 

را حفــظ و افزایش دهــد که ســرانجام به نفع 
پروژه هــای صندوق هــا نیــز هســت.رئیس 
هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت 
نفت از طرح جدید گــروه اقتصادی صندوق ها 
برای توســعه زنجیره ارزش محصولات پروپان 
و بوتان در منطقه عسلویه نیز خبر داد و تصریح 
کرد: در این زمینه در مرحله شناســایی و کسب 
مجوز برای محل ساخت تأسیســات موردنیاز 
هستیم که روز سه شنبه )۲۵ بهمن ماه( از یکی 

از محل های پیشنهادی بازدید شد.
طرح هــای  بــرای  برنامه ریــزی  از  بیــات 
پتروپالایشگاهی پایین دستی متانول، ترکیبات 
آروماتیک، انبارش، صادرات، انواع فرآورده های 
گازی، مایع و جامد نیز خبــر داد و افزود: از توان 
راه انــدازی چند پتروپالایشــگاه برای کشــور 
برخورداریم که منوط به مهیاشــدن شرایطی 

مانند تأمین خوراک و صدور مجوزهاست.
وی تأکیــد کــرد: دومیــن بازدید امســال از 
 ،)HDPE( طرح هــای پتروشــیمی ســروش
 PDH( و آلای مهستان )HDPE/HD( نگین
و PP(، توســعه واحد الفین پتروپالایش کنگان 
)HDPE( مویــد آن اســت کــه برآورده های 
اعلامی ســال ۱۴۰۰ دربــاره افتتــاح طرح ها 
در ســال های ۱۴۰۲، ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ به لطف 
خداوند متعال محقق خواهد شــد که نیازمند 
اســتفاده بهینه از فرصت ها و دقایق و استمرار 

تلاش های جهادی همکاران است.
رئیس هیئت رئیســه صندوق های بازنشستگی 
صنعت نفت با اشاره به بازدید از شرکت فراسکو، 
ادامــه داد: این شــرکت با دارابودن دو پســت 
اســکله فعال و ۵۰ هزار مترمکعب مخزن نفت 
کوره، نقش مهمی در ذخیره ســازی و صادرات 

محصولات نفتی و پتروشــیمی داشته و برنامه 
افزایش ظرفیت ذخیره سازی محصولات نفتی 
و فرآورده هــای پتروشــیمی به یــک میلیون 
مترمکعب و ســاخت ۵ پست اســکله جدید را 
در حال اقــدام دارد؛ همچنین ایســتگاه های 
منحصربه فــرد انتقــال مســتقیم محصولات 
پتروشیمی از تانکر به کشــتی در سال ۱۴۰۱ با 
افزایش ۵۱ درصدی وزنی نســبت به پارسال، 
 +C۵ ،نقش مهمی در صــادرات ال پی جی گرم
و هگزان را ایفا خواهد کــرد به طورکلی طرح از 

پیشرفت ۴۹ درصدی بهره مند شده است.

نفت

وپالایشگاهی تا ۲ سال آینده وشیمی و پتر ح پتر بهره برداری از چهار طر

طی یک سال پس از دیدار رییس جمهور با مدیران عامل بانک ها انجام شد

وزرسانی اسامی بدهکاران بانکی بر



عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

وای سیاسی ایران، با سفر آیت الله رییسی به چین شکست خورد وژه انز پر

رهبرمعظم انقلاب در دیدار مسئولان و سفیران کشورهای اسلامی:

ایران هراسی دشمنان به خاطر دفاع ایران از ملت فلسطین است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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مردم تغییر را الان می خواهند نه ۵ یا ۱۰سال بعد
ابراهیم نکو تیم اقتصادی دولت تیم کار نیســت و از همان ابتدا نباید 
برخی از وزرا در آن جایگاه قرار می گرفتند ولی به هر حال تشــخیص 
دولت بوده و نمایندگان هم برای اینکه همسو با دولت باشند و وفاداری 
خود را به دولت نشان دهند رای اعتماد دادند و وزرا وارد کار شدند. البته 
برخی از نمایندگان به وزیرا اعتقاد هم داشتند. انتظار می رفت که همه 
مدیران رده اول اقتصادی دولت، مدیران دوران بحران باشند نه مدیران 
دوران آرامش. ما در تحریم و فشــارهای بین المللی قرار داریم، تمرکز 
بر مدیران متوســط می تواند بحران های اقتصادی را تشــدید کند. به 
همین دلیل وقتی مجلس همسویی خود را با دولت نشان داد، با توجه به 
اوضاع اقتصادی کنونی، از آقای رئیسی انتظار می رفت و می رود بدون 
اینکه مجلس واکنشی نشــان دهد، اقدام به ترمیم کابینه کند و وزرایی 

که دارای عملکرد ناکارآمد هستند، تغییر دهد که این اتفاق نیفتاد.
به نظر من آقای رئیســی وامدار کسی نیست، ولی کســانی هستند که 
احساس می کنند از دولت طلبکار هستند وبا لابی های قوی ای که دارند، 
تلاش می کنند تغییراتی در دولت صورت نگیرد، این باعث می شــود که 
این روند ادامه داشته باشــد. ضعفی که در مجلس وجود دارد و به هیات 
رئیســه و رئیس مجلس بر می گردد، رئیس مجلــس در چنین مواقعی 
چنانچه دنبال استیضاح وزرا نیست و یا به هر دلیل نمایندگان از رای خود 
برمی گردند و منصرف می شوند، می تواند با جمعی از نخبگان مجلس با 
رئیس جمهور دیدارهایی داشته باشند و نگرانی های خود و مردم را بیان 
و دغدغه ها را مســتند به رئیس جمهور اعلام کنند تا از این طریق آقای 

رئیسی اقدام به ترمیم کابینه کرده و موضوعی بینابین اتفاق بیفتد.
متاســفانه مردم به شــدت نگران آینده معیشــتی خود هستند، ولی 
وفاداری مردم به نظام و امیــدوار بودن به آینده باعث شــده که مردم 
بیش از مســئولان با برنامه های دولت همراهی کنند که شاید باریکه 
های امیدی وجود داشته باشد تا بهبود وضعیت را شاهد باشیم. این که 
دولت و یا مجلس شعار بدهند برای مثال جمهوری اسلامی ایران ۱۰ یا 
۵ سال آینده رتبه فلان منطقه و جهان را شــاهد خواهد بود و وضعیت 
اقتصاد مردم بهتر خواهد شد، با توجه به شرایط سخت مردم درکش از 
سوی مردم سخت است. می گویند چرا ۵ سال آینده، امروز چرا صورت 
نمی گیرد. تغییراتی که انجام شده نیز موجب بهبودی اوضاع نگردیده 
برای مثال رئیس کل جدید بانک مرکزی با قدرت تمام شعارهایی برای 
کنترل بازار ارز می دهد ولی نه تنها شــاهد پایداری قیمت ارز نیستیم، 
بلکه شاهد بدتر شدن اوضاع هستیم این نشان می دهد تغییرات مذکور 
هم تغییرات منطقی نبوده و احتمالا فشارهایی را از سوی برخی شاهد 
هســتیم و با برنامه های غیر مســتند می آیند و وقتی کــه وارد عرصه 
قدرت تصمیم گیری در عرصه اقتصاد می شوند ناکارآمدی و یا کم کار 
آمدی شان در ابعاد مختلف از جمله اشتغال نیز همینطور. البته در مورد 

وفاداری آن ها تردیدی نیست اما ضعیف هستند.

دبیر کمیسیون انرژی مجلس:
نتیجه تعاملات ایران و چین بی اثر شدن 

تحریم ها و بهبود اقتصاد کشور است
 دبیر کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه نتیجه سفر 
آیت الله رئیسی به چین منجر به بی اثر شــدن تحریم ها و بهبود شرایط 
اقتصادی کشــور خواهد شد، اســتفاده ویژه از ظرفیت سرمایه گذاری 

شرکت های چینی در حوزه انرژی را ضروری دانست.

حسین حســین زاده درباره سفر ســه روزه رئیس جمهور به کشور چین 
گفت: ســفر آیت الله رئیسی به پکن نشــان دهنده درایت دولت سیزدهم 
اســت و از آنجا که تراز تجاری جمهوری اســلامی با این کشــور در سال 
گذشــته حدود ۱۲ میلیارد دلار بوده، این ســفر می تواند سبب افزایش 
مراودات تجاری دو کشور شــود.وی افزود: ایران با چین در قالب قرارداد 
جامع همکاری های ۲۵ ســاله، در خصوص توسعه شــبکه جاده ابریشم 
در پروژه کمربند - راه و بخش انرژی مذاکرات مهمی داشــته اســت که 
پیگیری و به سرانجام رســاندن آن نقش مؤثری در ارتقای سطح تجاری 
دو کشور خواهد داشت.نماینده مردم لارســتان در مجلس با بیان اینکه 
چین در حوزه سیاســت خارجی منافع ملی و اقتصادی خود را در مدنظر 
قرار می دهد، یادآور شــد: چین اکنون با کشــورهای عربــی در حدود 
۲۵۰میلیارد دلار مــراودات تجاری دارد که این رقم بــا ایران حدود ۱۲ 
میلیارد دلار است.حســین زاده ادامه داد: چنین شــرایطی می طلبد که 
مسئولان کشور با بهبود دیپلماسی در حوزه های اقتصادی، سیاسی و به 
ویژه انرژی، از ظرفیت کشور چین استفاده کنند و سفر آیت الله رئیسی نیز 
با همین هدف انجام شده است.دبیر اول کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به دیپلماسی ایران با چین در حوزه انرژی گفت: قراردادها 
و تفاهم نامه های مهمی در حوزه انرژی در این ســفر بین طرفین رد و بدل 
شــد و چینی ها در غرب کشــور به ویژه در مرز ایــران و عراق کمک های 

شایانی برای توسعه میادین مهم نفتی و گازی انجام داده است.
حسین زاده درباره اینکه ســفر آیت الله رئیســی به چین تا چه میزان 
می تواند در اجرای جزییات قرارداد ۲۵ ســاله بین دو کشور مؤثر واقع 
شود، اظهار داشت: جمهوری اسلامی به رغم اینکه دومین کشور دارنده 
منابع گازی است اما در بخش انرژی مشــکلاتی دارد؛ چرا که به عنوان 
نمونه چین ذغال سنگ را تبدیل به قطران، در ادامه متانول و در نهایت 
به گاز تبدیل کرده و به پتروشــیمی ها خود تحویل می دهد و از منافع 
اقتصادی آن بهره مند می شــود ولی در ایران گاز را به پتروشــیمی ها 

مستقیم تحویل می دهیم اما آنها همیشه ابراز نارضایتی دارند.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: بهینه سازی انرژی و بهره برداری 
از چاه های نفت کشور نیاز به کمک و دانش جدیدی از جمله چین دارد. 
البته ایران از دانش شرکت های دانش بنیان و توانمندی های خوب آنها 
برخوردار است ولی در حوزه سرمایه گذاری اســتفاده ویژه از ظرفیت 

شرکت های چینی ضروری است.

ون با عناصر  واکنش کنعانی به دیدار مکر
ضدانقلاب

 ســخنگوی وزارت امور خارجه درتوییتی در واکنــش به دیدار رییس 
جمهور فرانســه با عناصر ضــد انقلاب گفت: آنانیکه ۴۴ ســال حضور 
ایرانیان در حمایت از کشــور، انقلاب و رهبری خود را نادیده می گیرند 

نه به دموکراسی اعتقاد دارند و نه انقلاب و ملت ایران را می شناسند.
 ناصر کنعانی در توییتی نوشــت: آنانیکه ۴۴ ســال حضــور بی نظیر 
اکثریت قریب به اتفاق ایرانیان در حمایت از کشــور، انقلاب و رهبری 
خود را نادیده می گیرند و به ســراغ چند دلقک بی هویت می روند، نه به 

دموکراسی اعتقاد دارند و نه انقلاب و ملت ایران را می شناسند.
 وی افزود: بزودی در مقابل اســتقامت، قدرت و عظمت ملت ایران زانو 

خواهید زد.

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور گفت: نتیجه  تحریم ها فشــار آوردن 
بر مردم است؛ آن ها در سخن این را اعلام می کنند 
که تحریم ها به خاطر فشار آوردن بر حکومت ایران 
اســت، اما نتیجه این تحریم هــا در زندگی مردم 

است.
 حجت الاســلام سید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور 
کشورمان در گفتگو با شــبکه چینی »سی جی تی ان« 
که بخشی از آن منتشر شــده است، درباره تحریم های 
آمریکا و دیگر کشــورهای غربی علیــه ایران گفت: در 
واقع این همان جنگ اســت، اما ابزار آن عوض شــده 
اســت. دیروز ابزار نظامی بود، امروز ابزار تحریم است و 

آن ها بسیار بی رحمانه این تحریم ها را دنبال 
می کنند. حتی دارو را کــه مورد نیاز بیماران 
اســت، برای ایران تحریــم کرده اند. حتی 
برای بیمــاران پروانه ای که کــودکان به آن 
مبتلا هســتند و برای خانواده هایشان بسیار 
زجرآور اســت، داروهای مورد نیازشــان را 

تحریم کرده اند.
وی تصریح کرد: واکســن کرونا را هم تحریم کردند. در 
اولین دیداری که با دبیرکل سازمان ملل در نیویورک 
داشــتم، او در ابتدای دیدار از مــن عذرخواهی کرد. 
گفت که »من عذر می خواهــم که هر چه تلاش کردم، 

نتوانستم تحریم ها را نسبت به واکسن کرونا 
از روی ایران بردارم.«

رئیســی تاکید کرد: شــما و همه مردم دنیا 
خوب می دانید که تحریم ها نتیجه اش فشار 
آوردن بر مردم اســت؛ آن ها در سخن این را 
اعلام می کنند که تحریم ها به خاطر فشــار 
آوردن بر حکومت ایران است، اما نتیجه این 

تحریم ها در زندگی مردم است.
رئیس جمهــور کشــورمان بیــان کــرد: آن ها و 
طرفدارانشان همیشه اعلام می کردند که حکومت 
ایران این شــش ماه، آن شــش ماه، امســال یا آن 

ســال پایان می پذیرد، اما قریب به نود شــش ماه 
می گذرد.

وی اظهار کــرد: آن ها کــه این حرف هــا را می زدند، 
خودشــان دیگر نیستند؛ بعضی هایشــان در این عالم 
نیســتند و بعضی هایشان دیگر مســئولیتی ندارند یا 
ناتوان شده اند؛ اما می دانند که جمهوری اسلامی ایران 
بسیار درخشــنده تر، توانمندتر و کارآمدتر از همیشه 

دارد ادامه می دهد.
رئیســی همچنین گفت: تحریم می خواست ملت ما را 
متوقف کند، اما ملت ما و جوان های ما متوقف نشــده و 

دچار کندی و ایستایی نشدند.

دســتیار و مشــاور عالی فرمانده معظم کل قوا بر لزوم 
ورود در فاز تهاجمی در جنگ رسانه ای تأکید کرد.

 سرلشکر صفوی دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم 
کل قوا در کارگاه مهارت افزایــی نهضت خاطره گویی 
دفاع مقدس در تشــریح »جایگاه جنگ شناختی در 
جنگ ترکیبی« گفت: امروز جنگ شــناختی به دلیل 
ظهور شــبکه های اجتماعی و پیشــرفت های فناوری 

که بتوان در عرض چند دقیقــه اطلاعات زیادی را بین 
میلیاردهــا نفر توزیع کــرد، به تهدیــدی اجتماعی و 
ایدئولوژیک تبدیل شده اســت؛ بر این اساس باید در 
برابر الگوریتم هایــی که قادرند تشــخیص دهند چه 
کسی مستعد پذیرش مطالب ارسالی است و چه کسی 

تمایل به بازنشر آن مطالب را دارد، از خود دفاع کنیم.
وی در تشریح اهداف و روندهای جنگ شناختی گفت: 

جنگ شــناختی در واقع نوعی جنگ بــرای کنترل یا 
تغییر نحوه واکنش افراد نســبت به اطلاعات دریافتی 
است و هدف آن فروپاشی دشــمن از درون و تحمیل 
اراده سیاســی بدون اقدام ســخت اســت که یکی از 
اهداف آن تأثیرگذاری بر تصمیمات دشمن به صورت 
نامحســوس و غیرقابل ردیابی، از طریق دســتکاری 
باورها و بازنمودهای ذهنی حریف و ایجاد ابهام و عدم 

قطعیت ذهنی است.
صفوی افزود: باید آمادگی خود را برای هجوم در جنگ 
رسانه ای و شــناختی دو چندان کنیم و از حالت دفاع 
در این جنگ خارج و وارد فاز تهاجمی شویم.ما در سه 
موضوع انقلاب اسلامی به رهبری امامین انقلاب، دفاع 
مقدس و جبهه مقاومت باید جبهــه تبیین را بیش از 

گذشته فعال کنیم.

رئیس جمهوری

مشاور

خریــدار   عضــو کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اســلامی گفت: سفر رئیس 
جمهور ایران به پکن در زمانی انجام شد که 
کشورهای غربی با همکاری برخی از عناصر 
فریب خورده به دنبال انزوای ایران در نظام 
بین الملل بودند، این ســفر خط بطلانی بر 
اهداف دشمنان کشیده شد و پروژه انزوای 

ایران شکست خورد.
مسلم صالحی در مورد سفر آیت الله رییسی 
رئیس جمهــور اســلامی ایران بــه چین 
گفت: روابط ایران و چیــن از منظر تاریخی 
ســابقه طولانی دارد؛ بررسی های مورخان 
روابط تمدنی دو کشــور را بیش از ۲ هزار و 
۶۰۰ ســال و با محوریت جاده ابریشم بیان 
می کنند بــه طوری که دو ملت از گذشــته 
تاکنون روابط خوبی در سطوح مختلف باهم 
داشته اند و سفر اخیر رئیس جمهور به پکن، 
هم نقطه عطفی در روابــط خارجی دولت 

سیزدهم به حساب می آید.
عضــو کمیســیون اقتصــادی مجلس با 
اشــاره تجارت ۱۲ میلیــارد دلاری ایران 
و چین اظهار داشــت: آیت الله رئیســی از 

ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم دیپلماسی 
اقتصادی را جهت تأمین منافع ملی کشــور 
به کار بست و این ســفر هم در راستای این 

سیاست انجام شده است.
نماینده مــردم اقلید در مجلس شــورای 
اســلامی با یادآوری اینکه در این سفر ۲۰ 
سند همکاری در حوزه های مختلف به امضا 
رسید، افزود: چین آماده همکاری و سرمایه 
گذاری در حوزه توســعه زیرساختی ایران 
اســت و کشــورمان نیز آمادگی دارد تا در 
تامین منابع انرژی این کشور وارد همکاری 

دوجانبه شود.

چین بزرگترین شریک تجاری 
جمهوری اسلامی ایران است

صالحی، چین را یکی از بزرگترین شــرکای 
تجاری جمهوری اســلامی عنــوان کرد و 
گفــت: موقعیت منحصر به فرد سیاســی و 
اقتصادی ایران در منطقــه می تواند تهران 
را شــریک با ثبات و قابل اعتماد برای پکن 
تبدیل کند و در توســعه و تقویت تعاملات 
سیاســی و اقتصادی دو کشــور تاثیر گذار 

باشد.وی توسعه و پیشرفت روابط دوستانه 
میان چین و ایران را به نفع مردم دو کشــور 
و ثبــات در خاورمیانه عنوان کــرد و گفت: 
چین در ســال های اخیر با توسعه اقتصادی 
خود، به یک قدرت جهانی تبدیل شده است 
و ایران هم در جایگاه یک قــدرت با ثبات  و 
مسالمت جو با مزیت های اقتصادی بالفعل 
و بالقوه خود می تواند بــه کریدور مبادلات 
تجاری چیــن و جنوب غرب آســیا و حتی 
اروپــا تبدیل شــود در نتیجــه تقویت این 
تعاملات برای دو کشــور و منطقه پرسود و 

ارزشمند باشد.

با سفر آیت الله رییسی به چین پروژه 
انزوای سیاسی ایران شکست خورد

نماینده مردم اقلید در مجلس با اشــاره به 
تلاش کشورهای غربی برای انزوای سیاسی 
ایران در نظــام بین الملل گفت: این ســفر 
در زمانی انجام شد که کشــورهای غربی با 
همکاری برخی از عناصــر فریب خورده به 
دنبال انزوای ایران در نظام بین الملل بودند، 
اما ســفر آیت الله رییســی خط بطلانی بر 

اهداف کور و باطل دشــمنان کشید و پروژه 
انزوای ایران را با شکست مواجهه کرد چون 
چین با کشــورهای که ثبات سیاسی ندارد، 

وارد همکاری نمی شود.
صالحــی تصریح کــرد: پیام ســفر رییس 
جمهور به چیــن برای کشــورهای غربی 
این اســت که ایران، توانمندی ایجاد قطب 
بنــدری در منطقــه را دارد و می توانــد به 

عنوان یک کشور تاثیر گذار در کنار روسیه 
و چین یکجانبه گرایــی آمریکا را به چالش 

بکشاند.
وی ابراز امیــدواری کرد که ســفر آیت الله 
رییسی دستاوردهای مثبتی در حوزه های 
اقتصادی برای کشور به همراه داشته باشد 
و ما شاهد رشد و پیشــرفت کشور در حوزه 

های مختلف باشیم.

رئیسی:نتیجه تحریم، فشار بر زندگی مردم است

وم ورود به فاز تهاجمی در جنگ رسانه ای  لز

زینب رجائــی  رهبر انقلاب با اشــاره به 
تمرکز دشــمنان بر محور ایران هراســی، 
گفتند: علت اصلی ایران هراســی حمایت 
صریح و بی ملاحظه جمهوری اســلامی از 

فلسطین است.
 حضــرت آیت الله خامنه ای در عید ســعید 
مبعث، در دیدار مسئولان نظام، نمایندگان 
و سفیران کشورهای اســلامی و مهمانان و 
شرکت کنندگان در مســابقات بین المللی 
قرآن، اســتفاده از گنجینه هــای عظیم و 
تمام نشــدنی بعثت رســول خاتم )ص( را 
علاج همه مشــکلات و راه رســیدن امت 
اسلامی به سعادت دنیوی و اخروی خواندند 
و افزودند: اگر کشورهای اسلامی به تعالیم 
بعثت عمــل می کردنــد، رژیــم خبیث و 
شرور صهیونیســتی نمی توانست در مقابل 
چشمان امت اســلامی اینگونه به مظلومان 
فلسطینی ظلم و جنایت کند که البته ملت 
ایران و نظام اســلامی همچنان به وظایف 

خود در این زمینه عمل خواهند کرد.
رهبر انقلاب اســلامی با تبریــک این عید 
خجســته به ملت ایران و مسلمانان جهان و 
همه حق طلبان عالــم، بعثت را بزرگ ترین 
و گران قدرتریــن هدیــه و نعمــت الهی به 
بشریت برشمردند و در تبیین گنجینه های 
بعثت رسول اکرم، گفتند: توحید و رهایی از 
بندگی غیر خدا، عظیم ترین گنجینه بعثت 
اســت چرا که هر جنگ و جنایت و خباثتی 
در طول تاریــخ از بندگیِ غیر خدا نشــأت 

گرفته است.
»تزکیه« به عنوان داروی رهایی انســان و 
جوامع بشری از هر نوع فســاد، »تعلیم« به 
معنای قرار دادن زندگی فردی و اجتماعی 
تحت هدایت ها و فرامین الهی، و »حکمت« 
یعنی اداره زندگی بشر با عقل و خردمندی 
و فرزانگــی، از دیگر گنجینه هــای بعثت 
پیامبر خاتم بود که رهبــر انقلاب به تبیین 

آنها پرداختند.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه ی استناد 
به آیات قرآن مجید برای بیان گنجینه های 
بعثت، »استقامت« را رمز و راه رسیدن به هر 
مقصودی دانستند و افزودند: »اقامه قسط« 
نیز از دیگر هدایای بی نظیر الهی اســت که 

در نعمت بعثت پیامبر، به بشــر ارزانی شده 
است.

رهبر انقلاب با بیان آیه شریفه »اشداءُ علی 
الکفّارِ رحمــاءُ بینَهم« افزودند: اشــداء به 
معنای محکم و غیرقابل نفوذ بودن در مقابل 
دشمنان اســت که متأســفانه مورد توجه 
قرار نمی گیــرد، البته ارتباطــات خوب، با 
اختیار منظم و عاقلانه با جوامع دیگر، خوب 
اســت اما در موضوع نفوذ، انســان و جامعه 
عملًا تحــت کنترل و مدیریــت بیگانه قرار 

می گیرند.
ایشــان مهر و محبت و صفا و صمیمیت در 
میــان افراد جامعــه را هدیه ارزشــمندی 
دیگری از بعثت رســول خاتم دانســتند و 
افزودند: اجتناب و کناره گیری از طغیانگران 
عالمَ و رها شــدن از ظلمــات و زنجیرهای 
جهل و تعصــب و جمود و توقــف، از جمله 

هزاران گنجینه ممتاز اسلام و بعثت است.
حضــرت آیــت الله خامنه ای، نشــناختن 
گنجینه هــای بعثت، کفران آنها و بســنده 
کردن به افتخار زبانی نــه عملی را از جمله 
رفتارهــای جوامــع بشــری در مقابل این 
نعمت بی کران دانســتند و گفتند: تفرقه، 

عقب ماندگــی و دیگر ضعف هــای متعدد 
عملی و علمی، نتیجــه اینگونه برخوردها با 

بعثت است.
رهبر انقلاب ایجاد بزرگ ترین تمدن جامعه 
بشری در قرن های ســوم و چهارم هجری را 
نتیجه عمل نســبی به تعالیم قرآن خواندند 
و افزودنــد: امروز هم اگــر ظرفیت بی نظیر 
بعثت و قرآن به کار گرفته شود، ضعف های 
دنیا اســلام برطــرف، و زمینه ســعادت و 

پیشرفت مهیا خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای مسئله فلسطین 
را از جملــه ضعف ها و زخم هــای مهم امت 
اسلامی دانســتند و گفتند: یک ملت و یک 
کشور در مقابل چشــمان تماشاگر دنیای 
اســلام مورد ظلم بی پایان و هر روزه رژیمی 
وحشــی، خبیث و شــرور قرار گرفته است 
و کشــورهای اســلامی با این همه ثروت، 
ظرفیت و توانایی فقط نگاه می  کنند و حتی 
برخی از این کشورها بخصوص در این اواخر 

با این رژیم خونخوار، همراهی هم می کنند.
رهبر انقــلاب، تضعیف اینگونه کشــورها 
را از جمله نتایج ســکوت در مقابل جنایات 
و همراهی با صهیونیســت ها دانســتند و 

افزودند: وضع به جایی رســیده که آمریکا، 
فرانســه و چند کشــور دیگر، با ادعای حل 
مشــکلات مســلمانان، برای خــود حق 
دخالت در دنیای اســلام قائل شده اند، در 
حالی که خودشــان در حل مشکلات و اداره 

کشورهایشان درمانده و ناتوان هستند.
ایشــان تأکید کردند: اگر از همان روز اول، 
دولت های اسلامی به سخنان خیرخواهان 
از جملــه علمــای بــزرگ نجــف گوش 
می دادنــد و در مقابل رژیــم غاصب محکم 
می ایستادند، امروز قطعاً وضع منطقه غرب 
آسیا متفاوت بود و امت اسلامی متحدتر و از 

جهات مختلف قدرتمندتر بود.
رهبر انقلاب با اشاره به مواضع صریح و علنی 
جمهوری اســلامی در حمایت از مظلومان 
فلســطینی گفتند: نظام اسلامی ملاحظه 
هیچ کس را نمی کند و ضمن حمایت و دفاع 
آشکار از ملت فلسطین، به هر طریقی بتواند 

همچنان به آنها کمک خواهد کرد.
ایشان با اشــاره به تمرکز دشمنان بر محور 
ایران هراسی، گفتند: متأسفانه دولت هایی 
که موظفند خودشان هم به ملت فلسطین 
کمک کنند، با ایران هراسیِ دشمنان اسلام 

هم صدا می شوند.
حضرت آیــت الله خامنه ای، بازگشــت به 
تعالیم بعثــت، اتحاد و همدلــی ملت های 
مســلمان و همــکاری واقعی نــه صوری 
دولت های اسلامی را راه حل همه مشکلات 
امت اسلامی خواندند و در پایان سخنانشان 
با ابراز تأســف و تألم مجــدد از زلزله بزرگ 
اخیــر در ترکیه و ســوریه کــه قربانیان و 
آســیب دیدگان فراوانی بر جای گذاشــته 
اســت، افزودند: اهمیت مســائل سیاسی 
مثل فلسطین و دخالت های آمریکا باید در 
هر شــرایطی مورد توجه و پیش چشم امت 

اسلامی قرار داشته باشد.
در ابتدای ایــن دیــدار، رئیس جمهور در 
ســخنانی بــا بیان اینکــه فلســفه بعثت، 
انسان سازی و جامعه ســازی قرآنی است، 
گفــت: پس از انقلاب اســلامی دشــمنان 
همچون صــدر اســلام با جنــگ نظامی، 
اقتصادی، سیاســی و تبلیغاتی مقابل ملت 
مــا صف آرایی کرده انــد اما مــردم ایران با 
استقامت مثال زدنی خود انواع توطئه های 

سلطه گران را ناکام گذاشته اند.
آقای رئیســی با قدردانی از حماسه سازی 
اخیــر مــردم در راهپیمایــی ۲۲ بهمن، 
آن را مســئولیتی مضاعــف بــرای کلیــه 
دست اندرکاران مسائل کشــور برشمرد و 
تأکید کرد: با مشــارکت مردم هیچ مشکلی 
غیرقابل حل نیســت و به رهبــری و مردم 
عزیز کشــورمان عــرض می کنیم که وضع 
تورمی فعلی را بی تردیــد کنترل خواهیم 

کرد.
رئیــس جمهــور همچنیــن با اشــاره به 
محاسبات غلط دشمنان درباره ملت ایران 
از جمله در حوادث پاییز گذشــته، تصریح 
کرد: غربی ها تا دیــروز مدعی دنبال کردن 
توافــق بودند امــا وقتی ناچار بــه پذیرش 
خواســته های به حق مردم ایران شدند، با 
آغاز اغتشاشــات میز مذاکره را ترک کردند 
و با روی آوردن به آشــوب، گفتند ادامه کار 
را در خیابان دنبــال می کنیم اما جمهوری 
اســلامی ایران بــا حضــور عزت مندانه و 
ســازنده در مجامع بین المللی، منافع ملت 

را استیفا خواهد کرد.
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بنگاه های بزرگ صنعتی و خدماتی چگونه منجر 
به توسعه کشور می شوند؟

محمدمهــدی آقامیری کلمــه پیشــران و اصطلاح »پیشــران 
اقتصادی« این روزها بیش از پیش در اقتصاد و فضای عمومی رسانه های 
کشور شنیده و به چشــم می خورد و در بین اقتصاددانان از آن به عنوان 

راه حلی فراموش شده برای اقتصاد و توسعه کشور یاد می شود.
پیشــران اقتصادی اما دقیقا چه هســت و چگونه می تواند منجر به رشد 
و توسعه اقتصادی شــود؟ یادداشت پیش رو تلاشــی برای پاسخ به این 
پرســش ها و موارد مشابه است اما در بخش نخســت و در تعریفی ساده، 
پیشــران را می توان بــه لوکوموتیو یک قطار تشــبیه کــرد که هنگام 
حرکت دیگر واگن ها را هم با خود می کشــد و حرکتی گروهی می سازد. 
پیشران های اقتصادی هم قرار است نقش همین لوکوموتیو را بازی کند 
و تجربه کشــورهای موفق در تحول و توسعه اقتصادی هم نشان می دهد 
که در این کشورها، سیاســت های دولتی و بالادستی به سمت حمایت از 
پیشران های اقتصادی پیش رفته و در مرحله بعد رشد اقتصادی رخ داده 
است. اما پیشــران های اقتصادی چگونه در زمان و جغرافیای مشخص 
تعیین می شــود و توجه به این پیشــران ها به چه صورت رشد اقتصادی 
می سازد؟ برای پاسخ به این پرسش ها تکیه به پایان نامه های دانشگاهی 
و گزارش های پژوهشی مراکزی مانند مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اســلامی می تواند راه گشا باشــد اما در گام نخست به رشــد اقتصادی و 

تعاریف مخلتف از آن بپردازیم.

 رشد اقتصادی و اثرپذیری آن از پیشران های اقتصادی
انجمن های اقتصادی و مردم نهاد امروز ایــران مجمع کارآفرینان ایران 
و همچنین اتاق های بازرگانی بخشــی از تمرکز خود را بر رفع مســائل 
پیشــران های اقتصادی تعریــف کرده اند و معتقدند که پیشــران های 
اقتصادی امروز ایران، ابر موسســه ها اقتصادی و خدماتی، شرکت های 
بزرگ، خصوصی و پیشرو در تولید هســتند که اگر مسائل این شرکت ها 
رفع و قانون گذاری هم در راســتای کمک به آن ها باشــد، شــاهد رشد 
اقتصادی در ایران خواهیم بود. اما این ادعا بر چه اســاس و پایه ای است و 

چه دلایل و اسنادی برای آن ارائه می شود؟
پیش از هر چیز، نیاز است نگاهی ســاده به تعریف رشد اقتصادی داشته 
باشیم؛ می دانیم که حتی درباره و در تعریف رشد اقتصادی هم نگاه های 
مختلفی مطرح اســت اما نگاه جامع تر می گوید که به طور کلی نرخ رشد 
یک متغیر اقتصادی، عبارت است از نســبت مقدار افزایش در آن متغیر 
به مقدار اولیــه آن. البته در کنار نگاه و تعریف ذکر شــده، موارد دیگری 
هم مطرح است که در ادامه اشــاره وار چند مورد ذکر می شود. به عنوان 
مثال شــومپیتر رشــد را تغییرات آرام و تدریجی در شــرایط اقتصادی 
بلندمدت که در نتیجه افزایش تدریجی در نــرخ پس اندازها و جمعیت 
ایجاد می شــود، می داند. کیندل برگر رشــد اقتصادی را فقط به معنای 
تولید محصول بیشــتر به کار می برد. فریدمن رشد را گسترش سیستم 
اقتصادی در جهات مختلف بدون تغییــر در زیربنای آن می داند. تودارو 
رشــد اقتصادی را فرآیند پایداری می داند که در اثر آن ظرفیت تولیدی 
اقتصاد، طی زمان افزایش می یابد و ســبب افزایش ســطح درآمد ملی 
می شود.به این تعاریف که منبع آن ها مقالات پایه اقتصادی است )منابع 
در پوشه ای دیگر آورده شده اســت( می توان ده ها تعریف دیگر هم افزود 
اما نکته مهم این است که در تمام تعاریف بالا رشد اقتصادی به عنوان یک 
پدیده کمی، تغییــرات در میزان تولید ملی اســت؛ این تغییرات ممکن 
است مثبت یا منفی باشد و بنابراین رشــد اقتصادی هم می تواند مثبت 
باشد و هم منفی. در جمع بندی این بخش، رشد اقتصادی به تعبیر ساده 
عبارت است از افزایش تولید یک کشــور در یک سال خاص در مقایسه با 

مقدار آن در سال پایه.

پیشران های موثر بر رشد اقتصادی
در بخش بالا به تعریف رشد اقتصادی از نگاه های مختلف پرداخته شد اما 
مهم تر از چگونگی محاسبه نرخ رشــد اقتصادی، شناسایی پیشران های 
موثر بر رشد اقتصادی است. مشــابه دیگر تعاریف، عبارات و اصطلاحات 
تعریف شــده در این گزارش، درباره عوامل و پیشــران های موثر بر رشد 
اقتصادی هم نگاه های مختلفی مطرح اســت که به تعدادی از آن ها برای 

روشن شدن موضوع پرداخته می شود.
در همین ابتدای این بخش هم ضروری است که تاکید شود اقتصاددان ها 
و نظریه پردازان فراوانی از جمله ســالا. ای. مارتیــن معتقدند که تعیین 
پیشران های رشد اقتصادی یکی از بزرگ ترین رازهای اقتصاد است و به 
همین دلیل هم اقتصاددانان هر یک عوامــل زیادی را به عنوان پیش ران 
در افزایش و یا کاهش رشد اقتصادی موثر می دانند. در ایران دژپسند در 
مقاله ای عواملی مانند سرمایه انســانی و انباشت آن، تحقیق و پژوهش، 
ســرمایه فیزیکی و آموزش را به عنــوان مهم ترین پیشــران های مؤثر 
بر رشــد معرفی کرده است. در مثالی دیگر مســعودنیا و همکاران اثرات 
تحریم بر رشد اقتصادی را مورد بررســی قرار داده و راهبردهایی جهت 
تبدیل کردن این تهدید به فرصت را برای اقتصاد ایران پیشنهاد داده اند. 
بسیاری دیگر از اقتصاددان های ایرانی و مدرسان دانشگاه مانند نفیسی، 
قدیری و محمدی سرمایه انسانی را در رشد اقتصادی مهم دانسته اند و در 
شرایطی، بی ثباتی اقتصادی را نیز تأثیرگذار مهم برشمردند. به این موارد 
می توان تحصیلات، یارانه ها، صادرات، سرمایه گذاری بخش خصوصی و 
ده ها مورد مؤثر را هم افزود اما به نظر می آید هدف تا اندازه ای مشــخص 
شده اســت؛ صاحب نظــران اقتصــادی و اقتصاددان هــای در مجموع 
دســته ای از عوامل و موارد را به عنوان پیشــران های اقتصادی ایران نام 

برده یا معرفی کرده اند.
با این توضیــح به نظر می آید مســئله مهــم دیگــر، اولویت بندی این 
پیشران ها است؛ خوشبختانه چندین پایان نامه دانشگاهی در پژوهش ها 
و نظرخواهــی خــود از اقتصاددان ها، بــه چنیــن اولویت بندی هایی 
پرداخته اند که در ادامــه از نتایج آن ها بهره گرفته می شــود. به عبارت 
ساده تر و با مرور این پژوهش ها متوجه می شــویم که هر یک از نظریه ها 
و یا اقتصاددانان برخی عوامل را به عنوان مهم ترین عوامل، برشمرده اند. 
نکته مهم این اســت که اهمیت این عوامل برای دیگر کشــورها به ویژه 
کشورهای در حال توسعه ای مانند ایران، مسئله مهم این پژوهش است 
که باید ســراغ پژوهش های و پایان نامه هایی رفت که پیشران های موثر 
بر اقتصاد ایران را تعریف و اولویت این عوامل نسبت به یکدیگر را در یک 
نگاه کلی مورد بحث قرار داده اســت. یکی از پایان نامه های دانشــگاهی 
بدون در نظر گرفتن تئوری ها و نحوه ورود عوامــل به ادبیات اقتصادی، 
یک بار همه عوامل و پیش ران ها را نســبت به یکدیگر مقایسه کرده و در 
نهایت هم نسبت به شناســایی اثرگذارترین و اثرپذیرترین عوامل موثر 
در رشــد اقتصادی ایران اقدام کرده است. بر اســاس نتایج این پژوهش 
دانشگاهی و مواردی مشابه که حاصل نظرخواهی از اقتصادانان و اساتید 
حوزه اقتصادی کشور اســت، مواردی مانند »بهینه کردن سیاست های 
دولتی«، »ثبات قوانین و ســهولت آن«، »افزایش جهانی شدن اقتصاد« 
و همچنین »کاهش تحریم ها« بیشــترین و مهمترین تاثیر را بر رشــد 
پیشــران های اقتصادی و تحول اقتصاد کشــور دارند. علاوه براین مهم 
است که در رتبه اول »سیاست ها و رویکردهای بهینه دولت« قرار گرفته 
اســت؛ چرا که رویکرد انجمن های مردم نهاد و خصوصــی امروز اقتصاد 
ایران هم چنین رویکرد است که اگر دولت و نهادهای تصمیم گیر مسائل 
شــرکت های بزرگ خصوصی را رفع و رجوع کنند، شاهد رشد اقتصادی 
خواهیم بود.بخــش دیگری از این پژوهش اما مورد مهم تری را بررســی 
و مطرح می کند؛ بررســی عوامل موثر بر رشــد اقتصاد از نــگاه و زاویه 
اثرپذیری. نتایج این بخش هم می گوید که افزایش سرمایه گذاری بخش 
خصوصی بیشترین اثرپذیری را از دیگر عوامل دارد. در تشریح این نکته 
می توان ذکر کرد که دولت به جای اینکه تمرکز خود را بر تشــویق بخش 
خصوصی به سرمایه گذاری در کشــور معطوف کند باید علل ریشه ای و 
اثرگذار را مورد توجه قرار دهد و در ادامه سرمایه گذاری بخش خصوصی 

با کمترین تمرکز دولت خود اتفاق خواهد افتاد.

دیدگاه

عضو کمیسیون اقتصادی با تأکید بر لزوم اخذ مالیات 
بر عایدی ســرمایه در بســیاری از کشــورهای بزرگ 
دنیا، گفت: نظــم دادن به بازار تنها بــا اعمال و نظارت 
دقیق قانون شدنی است. در هفته های گذشته مراحل 
نهایی تصویب طرح »مالیات بر عایدی سرمایه« که به 
»مالیات بر سوداگری و ســفته بازی«، تغییر نام داده 

است در صحن علنی مجلس پیگیری می شود.
علیرضا زندیــان، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس 
درباره ضرورت تصویب طرح مالیات بر عایدی سرمایه 
گفت: ما باید به این موضوع اعتقاد داشته باشیم که بین 
تولیدکننده و مصرف کننده پروسه ای وجود دارد. برای 
تولیدکننده و مصرف کننده هر کدام جداگانه ضوابط و 
مقرراتی تعیین شده است، اما اینکه عده ای می آیند و 

این فضا را به نفع جیب خود، تغییر می دهند 
را باید واســطه گر با نیت ســودجویی نامید.

وی افزود: حلقه واســطه گری که بیشترین 
افزایــش قیمت کالاهــا را شــکل می دهد 
باید منضبط شــود. همین مالیات بر عایدی 
سرمایه در بسیاری از کشورهای بزرگ دنیا و 
البته در خیلی سال های گذشته انجام شده و 

ما هم باید از یک نقطه ای شــروع کنیم؛ زیرا نظم دادن 
به بازار و جلوگیری از سودجویی عده ای خاص، تنها با 

اعمال و نظارت دقیق قانون شدنی است.
عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس تصریــح کرد: 
متأســفانه این واســطه گری ها باعث تورم و افزایش 
قیمت شــده اند و معتقدم که با تصویب طرح مالیات بر 

عایدی سرمایه، تأثیرات مثبت و به سزایی را 
در آینده اقتصاد کشور شاهد خواهیم بود.

زندیان اظهار داشــت: یکــی از دلایل لزوم 
بررســی این طرح کــه ان شــاءلله در آینده 
به قانون هم تبدیل خواهد شــد، شــفافیت 
در اقتصاد اســت. بنده کارشــناس رسمی 
دادگستری در بخش مســکن و شهرسازی 
هستم. وقتی شخصی یک واحد مسکونی را خریداری 
می کند و به فروشــنده اعلام می کند که سند را به نام 
من نزن، بلکه به نام شــخص ثالث دیگری بزن و بعد آن 
را می فروشــد، حال این مبلغ کجای اقتصاد مشخص 
و شفاف می شــود؟ ولی اگر خریدار واقعی باشد و برای 
یک واحد مســکونی، مبلغی واقعی را پرداخت کرده و 

آن را خریداری کند، آن رانت و ســود بسیار زیاد دلالی 
را از بین برده اســت. پس باید از این روندهای نادرست 
که توســط برخی در این دهه ها ریشــه دوانده به طور 
جدی جلوگیری شود.معلم، مهندس، استاد دانشگاه، 
کسبه و فعالیت های صنفی دارای هویت هستند و مبدا 
حقوقی شان مشــخص و کاملًا روشن اســت که از چه 
کانالی برایشان واریز انجام می شود، پس اخذ مالیات از 
این ها نیز روشن است. ولی واسطه گری که معاملاتش 
مشــخص نیســت، مالیاتش نیز به هیچ عنوان شفاف 
نیست و اساساً کســی هم خیلی متوجه نمی شود که او 
مالیات می دهد یا نه. قطعاً این روند، باعث ایجاد شکاف 
در سطح طبقاتی جامعه شده و این طرح قرار است که 

این شکاف و تبعیض را از بین ببرد.

رئیس انجمن همگن قطعه ســازی گفت: مقرر شــده 
مطالبات قطعه ســازان از خودروســازان تا پایان سال 
پرداخــت شــود.محمدرضا نجفــی منــش در مورد 

مطالبات قطعه سازان از خودروســازان اظهار کرد: بر 
اســاس آماری که تا یک ماه پیش جمع آوری کردیم 
مشــخص شــد خودروســازان بدهی بالغ بر ۵۰ هزار 

میلیارد تومانی به قطعه ســازان دارند و قــرار بود این 
مطالبه تا پایــان دی ماه پرداخت شــود.رئیس هیأت 
مدیره انجمن صنایع همگن قطعه سازی کشور افزود: 

با این حال وزارت صمت اعلام کرد که ۳۲ هزار میلیارد 
تومان بدهی معوق قطعه ســازان از خودروســازان تا 

پایان سال پرداخت خواهد شد.

مالیات

و خودر

مریم فکری  یک کارشــناس بازار سرمایه 
درباره وضعیت بــازار ســرمایه در یک ماه 
باقی مانده از سال ۱۴۰۱، اگر نقدینگی وارد 
بازار نشود، میانگین بازار در همین محدوده 
کنونی خواهد بود؛ خیلی نه رشد آن چنانی 

خواهیم داشت و نه افت آن چنانی.
 این روزهــا رکــود و رخــوت در صحنه 
معاملات بورس تهران حکمرانی می کند و 
تابلوی معاملات بازار، سهامداران را هر روز 
مهمان رنگ سرخ می کند و نشانی از صعود 

شاخص به ارتفاعات بالاتر دیده نمی شود.
آن طور که در گزارش ها دیده می شــود، در 
هفته اخیر روند خروج پــول حقیقی از بازار 
تداوم داشته اســت؛ به این شکل که ارزش 
تغییر مالکیت حقیقی بــه حقوقی بازار در 
روز یک شــنبه ۳۷۰ میلیارد تومان بود. روز 
دوشنبه ارزش پول حقیقی خروجی به ۱۷۵ 
میلیارد تومان رســید و روز سه شنبه ارزش 
پول حقیقی خروجــی ۵۰۹ میلیارد تومان 
اعلام شــد. روز چهارشــنبه این روند ادامه 
داشــت و خالص تغییر مالکیت حقیقی به 
حقوقی بورس تهــران ۳۵۹ میلیارد تومان 

بود.
به این ترتیب بــرای هجدهمین روز پیاپی، 
پول حقیقی از بورس خارج شد و در تمامی 
روزهای معاملاتی بهمن ماه شــاهد خروج 

سرمایه از بازار بودیم.
گزارش ها حاکی از آن اســت که در مجموع 
کل هفته اخیر هــزار و ۴۱۳ میلیارد تومان 
سرمایه حقیقی از بازار ســهام خارج شد و 
میانگین روزانه خروج پــول حقیقی ۳۵۳ 
میلیارد تومان بود که نســبت به هفته قبل 

افت ۱۷ درصدی داشته است.

خروج پول از بازار سرمایه تا کی
 ادامه دارد؟

در این شرایط، ســوال این جاست که روند 
منفی در بازار تــا چه زمانــی ادامه خواهد 
داشــت و تا چه زمانی شــاهد خــروج پول 
حقیقی از بــازار ســرمایه خواهیــم بود؟ 
علی رضا کدیور، کارشــناس بــازار بورس 
و ســرمایه در همین رابطــه در گفت وگو با 

خبرگزاری خبرآنلاین درباره خروج سرمایه 
از بــورس می گوید: خروج پول اشــخاص 
حقیقی از بازار ســرمایه به نظر می رســد 
ادامــه دارد؛ البته نکته ای کــه وجود دارد، 
این اســت که خروج پولی که روزانه در بازار 
محاسبه می شود، خروج پول از سهام است 
که ممکن است بخشــی از این پول در بازار 
ســرمایه بماند، اما در ابزارهــای دیگر مثل 
صندوق های طلا، صندوق های درآمد ثابت 
یا ســایر ابزارهایی برود که در بازار سرمایه 

وجود دارد.
وی می افزایــد: واقعیــت ایــن اســت که 
هم اکنون به دلیل انتظــارات تورمی که در 
جامعه شــکل گرفته و متاســفانه به دلیل 
سیاست هایی که دولت و سایر سازمان های 
دولتی داشتند، به نظر می رسد فعلا بورس 
در کانون توجه مسوولان نیست و به همین 
دلیل منابــع از بــازار خارج می شــود و به 
سمت ســایر دارایی هایی می رود که امکان 
ســفته بازی دارد؛ مثل خــودرو، طلا، ارز و 

مسکن.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: 

اما نکته ای که وجود دارد، این است که بازار 
سهام در وضعیت ارزنده ای قرار دارد و خیلی 
از سهم ها به لحاظ ارزشی و نسبی نسبت به 
همه دارایی های دیگر که در بازارهای دیگر 
معامله می شــود، مثل ملک، خودرو، ارز و 

طلا و...، بسیار ارزنده است.
کدیور توضیــح می دهد: ما اگــر بخواهیم 
ارزش دلاری تک سهم ها و ارزش دلاری کل 
بازار و حتی قیمت اسمی سهم ها را بررسی 
کنیم، امروز ســهم ها در مقایســه با دو سه 
ســال قبل در موقعیت ارزنده ای قرار دارند، 

ولی همچنان بازار منفی است.
وی تصریح می کند: من نمی توانم بگویم این 
شــرایط تا چه زمانی ادامه دارد، اما تحلیل 
من این است که بازار سهام در آینده نزدیک 
باید یک رشــد قابل توجهی را داشته باشد؛ 
حالا ایــن آینده چــه زمانی اتفــاق بیفتد، 

نمی دانم.

چرا فعالان بازار به آینده اطمینان 
ندارند؟

این کارشــناس بازار ســرمایه در پاسخ به 

این پرســش که به دلیــل بی اعتمادی ای 
که بــه بازار ســرمایه وجــود دارد، فعالان 
بازار نمی توانند به آینده اطمینان داشــته 
باشــند؟ می گوید: همان طور گفتم، به نظر 
می رســد که از دید فعالان بازار، بورس در 
کانون توجه دولت و ســازمان های دولتی 
نیســت، در نتیجه مردم هم این تحلیل را 

دارند.
کدیور با اشــاره بــه ۱۰ فرمان بورســی، 
می افزاید: به نظر می رســد بــازار این ۱۰ 
فرمان بورســی را فراموش کرده و احساس 
می کنم که ۱۰ فرمانی که دو ســه ماه قبل 
اعلام شــد، نه خیلی پیگیری شد و نه دیگر 

خیلی کسی دنبال آن است.
وی متذکر می شود: خیلی از این دستورات 
بورسی اجرا نشــد و یا اجرا شد، متوقف شد 
و یا کارشــکنی هایی در اجرا وجود داشت. 
به همین دلیــل، عملا ۱۰ فرمان بورســی 

فراموش شد.

بورس به مخمصه افتاده است؟
این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به این 

پرســش که برخی از کارشناســان اعتقاد 
دارند که در حــال حاضر بازار ســرمایه به 
مخمصه افتاده است؟ می گوید: بازار از نظر 
من به لحاظ ارزندگی در جایی است که من 
فکر می کنم تمام اتفاقات منفی را پیش خور 

کرده است.
کدیور می افزایــد: بازار کامــلا منتظر یک 
شــرایط مثبتی اســت که بتواند رشد قابل 
توجهی را داشته باشد؛ واقعیت این است که 

من شرایط بازار را این گونه می بینم.
وی بــا ذکر این نکتــه که بازارهــای دیگر 
نمی گذارند که ســهم ها ارزندگــی خود را 
نشــان دهند، عنوان می کند: هم شــرایط 
بازارهــای دیگــر و هم امکان ســفته بازی 
در بازارهــای دیگــر و هــم اشــتباه های 
سیاســت گذاری و تاکتیکــی دولــت در 
حوزه های اقتصادی، روی بازار ســرمایه اثر 

داشته است.
این کارشــناس بازار ســرمایه با اشــاره به 
سیاست های اشتباه دولت، تصریح می کند: 
یک زمانی عرضه خودرو را در بورس جدی 
گرفتند و دوبــاره متوقف شــد. همچنین 
سیاســت های ارزی دولــت و تثبیت دلار 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی باعث شــد جهشی 
را در نرخ ارز در بازار آزاد داشــته باشــیم. 
سیاســت گذاری های دولت در نرخ ســود 
بانکی و یا حتی برخی مواردی که در بودجه 
سال آینده دیده شده، همگی باعث شده که 
از نظر فعالان بازار این برآورد وجود داشــته 
باشــد که دولت خیلی به بــورس اهمیت 
نمی دهد و یــا فعلا در کانــون توجه دولت 

نیست.

چشم انداز بورس در ماه پایانی 
سال چیست؟

این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به این 
پرسش که بازار ســرمایه یک ماه باقی مانده 
سال ۱۴۰۱ را در چه وضعیتی می گذراند؟ 
می گوید: اگــر نقدینگی وارد بازار نشــود، 
میانگین بــازار در همین محــدوده کنونی 
خواهد بــود؛ خیلی نــه رشــد آن چنانی 

خواهیم داشت و نه افت آن چنانی.

نظارت بر بازار و کنترل سوداگری با تصویب مالیات بر عایدی سرمایه

تسویه مطالبات قطعه سازان تا پایان سال

توافق با اژدها، چین را به خطوط ریلی ایران برمی گرداند؟
خریدار  به گفته یکی از مدیران پیشــین 
راه آهن، به دنبــال توافق ۲۵ ســاله ایران و 
چین، این دو کشور می توانند در زمینه برقی 
کردن خط ریلی تهران - مشــهد که پیشتر 

ناتمام مانده بود، همکاری کنند.
عباس قربانعلی بیک، با اشاره به برنامه جامع 
همکاری ایران و چین گفت: در حوزه ریلی 
یکی از زمینه های خوبی که پیش از این هم 
همکاری هایی درباره آن داشتیم اما ناتمام 
ماند، برقی کردن راه آهن تهران - مشــهد 
است که زمینه اش اکنون فراهم شده است؛ 
پروژه تهران - مشــهد نه تنها تعداد زیادی 
از لوکوموتیوهای دیزلــی ما را برای افزایش 
خدمات در سایر مسیرها آزاد می کند بلکه 
قیمت  تمام شــده و هزینه ای را که خدمات 

مسافری برای دولت دارد کاهش می دهد.
وی ادامه داد: با مطالبــی که آقای بذرپاش 
در بدو ورود بــه وزارتخانه مطــرح کردند، 
حدود ۱۰۰۰ واگن از واگن های ما کاســته 
شــده، در این شــرایط برقی کردن مسیر 
تهران - مشهد مثل این است که حدود ۲۰۰ 
لکوموتیو دیزلی خریده باشــیم، زیرا تعداد 
بســیار کمتری لکوموتیو برقــی جایگزین 
آنها می شــوند و همچنین بهره وری واگن 
مســافری افزایش یافته و نیاز مــا به تعداد 
واگن کمتر خواهد شد. این مساله می تواند 

الگویی برای توســعه حمل ونقــل ریلی در 
حوزه مسافری و هم حوزه بار باشد.

امکان برگشت به قرارداد ریلی با چین 
وجود دارد؟

این پیشکســوت حــوزه حمل ونقل ریلی 
درباره ســابقه این قرارداد توضیح داد: پس 
از مناقصه ســال ۱۳۸۶ بــرای برقی کردن 
این مسیر و تعیین برنده ســال ۱۳۸۷، در 
ســال ۱۳۹۲ شــرکت راه آهن قراردادی با 
یک شرکت چینی برای تامین مالی و برقی 
کردن قطار تهران - مشــهد بست و دولت 
هم ســهم ۱۵ درصدی اش را پرداخت کرد 
اما پیمانــکار چینی بعد از پنج ســال اعلام 
کرد ایــن کار را به دلیل محدودیت هایی که 
در حجم گســترده همکاری با آمریکا دارد 
و تحریم های مجدد پس از خــروج آمریکا 
از برجام در اردیبهشــت سال ۱۳۹۷، ادامه 

نمی دهد.
قربانعلی بیک در پاسخ به اینکه آیا امکان از 
ســر گرفتن همکاری برای این پروژه وجود 
دارد، گفــت: بله حتما، اینطور نیســت که 
مــا بخواهیم فقط با یک شــرکت همکاری 
کنیم، بلکــه مهــم تعامل و همــکاری ما 
با کشــور چین اســت؛ در ســند ۲۵ ساله، 
اشاره ای به نوع و نام شرکت نشده ، بنابراین 

مهم است که همکاری اقتصادی ما در حوزه 
حمل ونقل ریلی مد نظر قرار گیرد و این کار 

بدون هیچ محدودیتی کاملا شدنی است.
وی ادامه داد: اگر تصمیم مناســبی گرفته 
شــود، بخش لکوموتیو و خط برقی چین از 
بخش هایی هستند که مشتری شان آمریکا 
نیســت که شــرکت های چینی بخواهند 
به دلیل همــکاری بــا آمریکا از بســتن یا 
ادامه قرارداد امتناع کنند؛ اگر شــرکتی را 
که محصولــش لکوموتیو برقــی یا احداث 
خطوط برقی اســت، مســتقیما با شرکت 
راه آهن متصل کنند، هیــچ محدودیتی از 

نظر همکاری وجود ندارد.
معاون اســبق برنامه ریزی و امور بین الملل 
راه آهن ایران بــا بیان اینکه یکــی دیگر از 

پروژه هایی که چین می توانــد به ما کمک 
کند، برقی کردن خطوط باری است، افزود: 
یک بحث تامین لکوموتیو مورد نیاز اســت 
و بحــث دیگر برقی کردن خطوطی اســت 
که برای ما گلوگاه به شــمار مــی رود و باید 
از نقطه ای شــروع شــود؛ برای مثال مسیر 
سنگان به ســمت چادرملو یا ســنگان به 
ســمت اصفهان با تامین لکوموتیو برقی یا 

برقی دیزلی.

استفاده از ظرفیت چین در حوزه 
حمل ونقل بار

قربانعلی بیک ادامه داد: یکی از موفقیت های  
راه آهن چین، رکوردهــای بزرگی در حوزه 
حمل ونقل بار است که با قطارهای برقی به 
جا گذاشــته، یکی از این رکوردها که برای 
بیش از ۱۵ سال پیش است این بوده که یک 
خط معدنی در چین توانست ظرفیت مسیر 
دوخطه ای را که برقی بود، طــی دو دهه از 
۱۰۰ میلیون تن به بیش از ۴۰۰ میلیون تن 
در سال برســاند که در دنیا کم نظیر و حتی 
بی نظیر اســت. بنابراین در بحث باری هم 

چینی ها می توانند به ما کمک کنند.
وی بــا بیان اینکــه یکی دیگــر از نیازهای 
کنونــی مــا لکوموتیوهای دیزلی اســت، 
افزود: همچنین برای مســیرهایی که باید 

برقی  شــوند می توان لکوموتیوهای دوگانه 
گرفت که هم برقی و هم دیزلی اســت و به 
رفع ســریع نیازهای ما کمک می کنند؛ از 
آنجایی که چین در ســاخت لکوموتیوهای 
باری دیزلی به توانایی خوبی رســیده و در 
ســاخت لکوموتیو برقی باری هم به سطح 
ممتازی در جهان دســت یافتــه، می تواند 
در ســاخت لکوموتیو دوگانه هم بما کمک 
کند، به ویژه بــا قابلیت های صنایع داخلی و 
پلتفرم لکوموتیو موجود شش محوره ایران 
به صورت مشــترک، می توان از تکنولوژی 
آنها استفاده کرد که در خطوط برقی از برق 
شــبکه و در خطوط غیربرقی از موتور دیزل 
اســتفاده می کند؛ این کار سال هاســت در 
دنیا شروع شــده و ظرفیت و توانایی چین 

می تواند این مساله را برای ما حل کند.
این کارشــناس حوزه ریلی خاطرنشــان 
کرد:  علاوه بر این، بــا تجربه و موفقیت های 
چین در توسعه شبکه سریع السیر می توان 
از قابلیــت چین بــرای تامیــن قطارهای 
خودکشش برقی با ســرعت ۲۵۰ نیز برای 
مســیر برقی تهران مشــهد که در کمتر از 
سه سال قابل ساخت است اســتفاده کرد، 
این ناوگان در آینــده می تواند برای راه آهن 
سریع السیر تهران- اصفهان نیز بکار گرفته 

شود.
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رئیس پلیس راهور فراجا تاکید کرد
ورت جلوگیری از فرسودگی تابلوها   ضر

و خط کشی های راهنمایی و رانندگی
رئیس پلیــس راهنمایی و رانندگــی فراجا بر ضــرورت جلوگیری از 
استهلاک و فرسودگی تابلوها و خط کشــی ها در مسیر تردد خودروها 

تاکید کرد.
ســردار ســید کمال هادیانفر درباره ضرورت نگهــداری از تابلوهای 
راهنمایی و رانندگی و مرمت خط کشــی ها گفت:  بحث تابلوها و علائم 
افقی و عمودی در مســیرها و معابر جدی ترین موضوعی است که هم 
وزارت راه و هم وزارت کشور و شــهرداری ها باید به آن ورود کنند. چرا 
که شاخص تردد، توسعه انضباط و ترافیک در کشور به آن مربوط است 
و علاوه بر آن برخی از حوادث احتمالی نیــز می تواند برگرفته از وجود 
نقص در تابلوها و علائم یا حتی خط کشی هایی باشد که به صورت افقی 

و عمودی در جاده های کشور وجود دارد.
وی با بیان اینکه اســتهلاک تابلوها و محوشــدن خط کشی ها یکی از 
چالش های جدی در حوزه ترافیک اســت، گفت:  این مــوارد می تواند 
موجب ســردرگمی رانندگان در حین رانندگی و به خصوص در حین 
رانندگی شــبانه در جاده ها شود و از این رو لازم اســت که به آن توجه 

شود. 
رئیس پلیس راهنمایــی و رانندگی فراجا درباره نگهداشــت تابلوها و 
خط کشــی ها نیز گفت: این کار جزو برنامه ثابتی است که اتفاقا از محل 
از ماده ۲۳ جرائــم راهنمایی و رانندگی نیز منابــع مالی آن پیش بینی 
شــده اســت و شــهرداری ها و وزارت راه موظف هســتند که از محل 

اعتبارات این بخش نسبت به نگهداشت تابلوها اقدام کنند.
هادیانفر درباره اینکه نقش پلیس در این زمینه چیســت، گفت: ما در 
هرجایی که احساس کنیم حادثه ای ممکن اســت، رخ دهد، از طریق 
پلیس راه در جاده ها و از طریق پلیس راهور در شــهرداری ها موضوع را 

اطلاع رسانی کرده و خواستار رفع نواقص می شویم.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجــا افزود: همچنین اگر در جایی 
نیاز به نصب تابلوی جدیــد و علائم ترافیکی باشــد، حتما پلیس آن را 

منتقل خواهد کرد تا نسبت به اجرای آن اقدام شود.
وی درباره رفع نقاط حادثه خیــز در جاده ها نیز گفــت: اعتبارات این 
بخش جدای از موضوع تابلوها و علائم راهنمایی و رانندگی است و البته 
اقدامات درمورد آن نیز در حال انجام اســت. اما به هرحال با اســتفاده 
از تابلوها و علائم می توان در آشکارســازی نقاط حادثه خیز جاده ای و 

شهری اقدام کرد و ما نیز این موارد را اعلام می کنیم.

پرست خانوار  دولت ضامن بانوان کارآفرین سر
برای دریافت تسهیلات می شود

معاون رئیس جمهــور در امــور زنان و خانــواده، با بیــان اینکه یکی 
مشــکلات بانوان کارافرین برای دریافت تســهیلات ارائه ضمانت نامه 
اســت، گفت: در طرح صندوق ضمانت، دولت ضامن بانوان کارآفرین 

سرپرست خانواده می شود.
به گزارش معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری، انسیه خزعلی 
عصر امروز پنجشــنبه ۲۷ بهمن در گفت و گو با رادیو انقلاب گفت: در 
یک سال و چند ماه گذشــته در بخش های مختلفی برای بانوان برنامه 
داشــتیم. البته توجه داشته باشــید که معاونت زنان یک نهاد ستادی 
اســت و نه یک نهاد اجرایــی و لــذا وارد کارهای عملیاتــی و اجرایی 
نمی شود، اما باید در چند بخش کار کند که یکی سیاست گذاری برای 

زنان، هماهنگی و برنامه ریزی و دیگری نظارت و ارزیابی است.

خزعلی با اشاره به برخی از برنامه ها توضیح داد: توانستیم در مدت یک 
سال و چند ماه گذشته ۲ جلسه ستاد ملی با شش مصوبه داشته باشیم 
و این حرکت بسیار خوبی در مســیر بانوان است. در دولت گذشته اصلا 
ستادهای ملی بانوان تشکیل نشده بود. بنابراین فعال کردن ستاد ملی 
که یک میان برُ هست، در بحث سیاســت گذاری و قانون گذاری بسیار 

مهم است.
وی با اشاره به مشــارکت معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
در تدوین بازنگری سند تحول گفت: طرح جامع توانمندسازی زنان در 
بخش کارآفرینی را به ویژه برای زنان سرپرســت خانوار داشتیم که در 
حال حاضر در ۲۱ اســتان به مرحله عملیاتی رسیده و ۱۰ استان دیگر 
مراحل اولیه را طی می کند و با نظارت معاونت به کارآفرین تسهیلاتی 
داده می شــود و پشــتیبانی هایی صورت می گیرد تا زنان سرپرست 

خانوار را تحت پوشش قرار بدهند و از مواد اولیه تا بازار را تامین کنند.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده تصریح کرد: در اســتان ها 
سعی می کنیم اعتباری برای ایجاد بازارچه بانوان در نظر بگیریم تا این 
زنان از نظر بازار فروش نیــز مورد حمایت قرار گیرنــد که این طرح به 

خوبی پیش می رود.

اعلام زمان برگزاری آزمون جامع 
ورش استخدامی های ۱۴۰۰ آموزش و پر

آزمون جامــع پایانی مهارت آموزان مشــمولان ماده ۲۸ اساســنامه 
دانشگاه فرهنگیان )استخدامی های ســال۱۴۰۰ آموزش و پرورش( 
و جاماندگان دوره های قبل در روز پنج شــنبه هفتــه پیش رو، چهارم 

اسفندماه برگزار خواهد شد.
 آزمون جامع پایانی ویژه افراد مجاز، طبق اعلام دانشــگاه فرهنگیان به 

صورت حضوری در حوزه های تعیین شده برگزار می شود.
به گفته ابراهیمــی - سرپرســت معاونت نظارت، ارزیابــی و تضمین 
کیفیت دانشــگاه فرهنگیان، بــه منظور رعایت حال مهــارت آموزان 
حادثه دیده در زلزله خوی، پایداری شــرایط جوی در برخی از استان 
ها و کســب آمادگی بیشــتر شــرکت کنندگان، آزمون جامع پایانی 
مهارت آموزان مشــمولان ماده ۲۸  )اســتخدامی۱۴۰۰( و جامانده از 
دوره های قبل )که قرار بود در بهمن ماه برگزار شود(، در روز پنج شنبه، 
چهارم اسفندماه برگزار می شــود. وی افزود: افرادی مجاز به شرکت در 
این آزمون خواهند بود کــه پودمان های یــک، دو و دوره فرهنگی را با 
موفقیت گذرانده  و نمره قبولی را در تمامی دروس آموزشی و حدنصاب 

کارآموزی و فرهنگی کسب کرده باشند.
براین اساس و طبق اعلام معاونت آموزش دانشــگاه فرهنگیان، شرط 
ورود به آزمون اصلح، کســب نمره ۱۲ به بالا در تمــام دروس فرهنگی 
اســت و اگر فردی در تمام دروس نمره ۲۰ بگیرد، اما در درسی ۱۱.۹۹ 
شود، امکان ورود به آزمون اصلح را ندارد و آزمون جبرانی صرفا دروسی 

که نمره زیر ۱۲ کسب شده، در اسفند ماه برگزار می شود.
در همین راستا، بیش از ۲۱ هزار نفر در آزمون فرهنگی مهارت آموزان 
شرکت کرده بودند که از این تعداد نزدیک به ۱۸ هزار نفر با اخذ نمره ۱۲ 
به بالا در تمام دروس و نمره ۱۴ در کارورزی، می توانند در آزمون اصلح 

که ۴ اسفندماه برگزار می شود، شرکت کنند.

دیوار

دادســتان تهران گفت: اگر افرادی به هر دلیلی به قصد 
ضربه زدن به امنیــت محلات، اقدامــی کنند پس از 
بازداشت با انها برخورد بازدارنده صورت خواهد گرفت 

و دیگر مشمول ارفاقات قانونی نخواهد شد.
به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه علی صالحی دادستان 
تهران در پاسخ به ســوال خبرنگاری در رابطه با انتشار 
تصاویری از تجمات کوچک و بسیار محدود در برخی 

از نقاط تهران، اظهار کرد: حماسه پرشکوه و پرمعنای 
حضور مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمــن بار دیگر ثابت 
کرد که ملت به انقلاب اسلامی وفادار هستند و نسبت 
به آرمان هــای والای امامین انقلاب و شــهدا تعصب 

دارند.
وی افــزود: خوشــبختانه تا کنون در مــورد تحرکات 
افرادی که پس از حضور عظیم ملت و عفو رهبر انقلاب 

به دنبال خدشــه به امنیــت عمومی جامعــه و ایجاد 
حاشــیه، هســتند مورد قابل توجه و جدی مشاهده 

نشده است.
دادســتان تهران تأیید کــرد: با توجه بــه اینکه اخیراً 
پرونده تعداد قابل توجهی از جوانان و افرادی که به هر 
دلیلی تحت تأثیر رسانه های بیگانه قرار گرفتند چه در 
مرحله دادگاه و چه در مرحله دادسرا با استفاده از عفو 

مقام معظم رهبری مختومه شده اســت و با عنایت به 
حضور میلیونی مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن که پیام 
روشنی برای ضد انقلاب و معاندین داشت، اگر افرادی 
همچنان به قصد ضربه زدن به امنیــت عمومی مردم 
اقدام کنند و آرامش مردم و شــهر را بر هم بزنند با انها 
برخورد بازدارند صورت خواهد گرفت و دیگر مشمول 

ارفاقات قانونی نخواهند شد.

دادستان

خریدار  مدیرعامــل متروی تهران ضمن 
تشــریح برنامه هــای شــهرداری تهران 
برای ســاخت خطوط جدید مترو از اتخاذ 
راهــکاری جدید بــرای پوشــش ترافیک 

بزرگراه همت خبر داد.
محســن هرمزی، در مورد وضعیت احداث 
خطوط جدید مترو با بیــان اینکه در مورد 
خطوط جدید کــه مصوبه شــورای عالی 
ترافیک کشور را دارند چهار خط ۸، ۹، ۱۰ و 
۱۱ باید احداث شوند، اظهارکرد: در خط ۱۰ 
مترو با قرارگاه خاتم الانبیاء صحبت کردیم؛ 
اما مساله ای که در خط ۱۰ مترو وجود دارد 
این است که در حال مطالعه هستیم تا برای 
اولین بــار از پنج دســتگاه TBM )حفاری 
تونل( برای آغاز عملیات اجرایی اســتفاده 

کنیم.

 1404 آغاز افتتاح ایستگاه های
 خط 10 مترو

وی با بیان آن که شــروع عملیــات اجرایی 
این خط در ســال آینده خواهد بود، گفت: 
دو دستگاه TBM در میدان دریاچه توسط 
قرارگاه خاتم الانبیاء در حال مونتاژ اســت 
که براســاس برنامه  ریزی های انجام شده، 
دستگاه اول بهار ســال  آینده حفاری خود 
را از میدان دریاچه به ســمت میدان کتاب 
آغاز خواهد کرد. دستگاه دوم نیز همان بهار 
سال ۱۴۰۲ وارد شــفت حفاری می شود و 
از میدان دریاچه به ســمت مروارید شــهر 

حرکت خود را آغاز می کند.
هرمزی اضافه کرد: طــی برنامه  ریزی های 
انجام شده ، TBM سوم سال آینده از شفت 
جنت آبــاد کار خود را آغاز می کند و ســال 
۱۴۰۳ دو دســتگاه TBM دیگر در مسیر 
شرقی خط ۱۰ عملیات اجرایی خود را آغاز 

می کنند. 
مدیرعامل شــرکت متروی تهــران اضافه 
کرد: براســاس برنامه  ریزی های انجام شده 
امیدواریم ســال ۱۴۰۴ اولین ایستگاه های 

خط ۱۰ مترو وارد مدار بهره برداری شوند. 

14منطقه معین مترو برای ساخت 
خطوط جدید

وی با بیان آن کــه در احداث خطوط جدید 
مدل مالی متفاوتــی را در پیش گرفته ایم، 
تصریح کرد: بنا داریــم هزینه های احداث 
خطوط جدید بر اســاس برنامه ای متفاوت 
پیش بــرود و بر ایــن اســاس ۱۴ منطقه 
شــهرداری بــه عنــوان مناطــق معین 

پروژه های شــبکه متــروی تهــران قرار 
گرفته اند تا به صورت نقد و غیرنقد در قالب 
اختصاص ملــک یا تخصیــص منابع مالی 
اقدام به تزریق اعتبارات کننــد. کما اینکه 
این اواخر شهرداری منطقه شش در احداث 
خط شش مترو حدفاصل میدان هفت تیر تا 
میدان ولیعصر کمک های زیادی کرده است 
و به دستور شهردار تهران این مدل جدید با 
کمک شهرداران مناطق پیش خواهد رفت 
و امیدواریــم کمبود نقدینگــی در خطوط 

جدید نداشته باشیم. 
هرمزی ادامه داد: امســال )۱۴۰۱( بودجه 
مترو تنهــا ۵۰۰۰ میلیارد تومــان بوده اما 
سال آینده رشد شــش برابری بودجه مترو 
را شاهد هستیم به گونه ای که این رقم به ۳۰ 
هزار میلیارد تومان رســیده است و بودجه 
حمل و نقل عمومی از ســایر حوزه ها بیشتر 
شــده اســت.  مدیرعامل شــرکت متروی 
تهران با بیان آن که علاوه بر این مدل جدید 
مالــی، موضوع تأمین اوراق مشــارکت را با 
دولت پیش می بریم، تصریح کرد: همچنین 
مولدســازی پایانه های مترو را در دســتور 
کار قرار داده ایم؛ به گونــه ای که پایانه های 
جدید مترو به مانند پایانه اکباتان به صورت 
زیرزمینی ســاخته شــوند و با بارگذاری و 
مولدســازی فضاهای روسطحی ، شرایطی 
را فراهم کنیــم تا با ســاخت مجتمع های 
ایستگاهی، بخشــی از هزینه های احداث 

خطوط تأمین شود. 

تمرکز بر بارگذاری مجتمع های 
ایستگاهی

وی با بیان آن که برهمین اســاس زمین 
»پایانــه مروارید شــهر« در خــط ۱۰ را 
تحویــل گرفتیم کــه ۲۵ هکتار اســت، 
گفت: با مشــاور در مــورد ایــن پایانه و 
ســاخت پنج پایانه دیگر رایزنی کرده ایم 
تا از این پس پایانه های مترو در زیرزمین 
ســاخته شــوند و از فضــای باقی مانده 
ســطحی بتوانیم بخشــی از هزینه های 
خطوط را تامین کنیم. به طور مشــخص 
برآورد اولیه ما از پایانه مروارید شــهر آن 
اســت که ۲۰ هزار میلیارد تومان عایدی 
از این طریــق برای پروژه هــای مترو در 

برخواهد داشت. 
هرمــزی ادامــه داد: بــه صورت ویــژه بر 
روی بارگــذاری مجتمع های ایســتگاهی 
و پایانه هــای آزادگان، مرواریــد شــهر و 

ورزشگاه تختی متمرکز شده ایم. 

 نهایی شدن مدل مالی احداث خط 
11 مترو با »شرکت مپنا«

مدیرعامل متروی تهــران با بیان آنکه برای 
احداث خط ۱۱ مترو نیز با »شــرکت مپنا« 
مدل مالی را نهایی کرده ایم و امیدواریم در 
بهار ســال آینده قراردادمان نهایی شود تا 
عملیات اجرایی را آغاز کنیــم ، اظهار کرد: 
در مورد خط هشــت مترو نیز بانک شــهر 
مکاتبه ای با شــرکت مترو داشــته و اعلام 

آمادگی کرده اســت تا از ظرفیت فاینانس 
که وزارت کشــور یک ردیف ۶۰۰ میلیون 
دلاری برای تکمیــل خطوط مترو و احداث 
یک خط جدیــد پیش بینی کرده اســت ، 

عملیات اجرایی خط هشت را پیش ببریم. 
وی با بیان آن که بانک شــهر در این زمینه 
اعــلام آمادگــی کــرده و حتی شــرکت 
فاینانســور را معرفــی کرده اســت، ادامه 
داد: در حــال توافــق اولیه برای تشــکیل 

کنسرسیوم به این منظورهستیم. 

ورود TBMهای قطر 1۵ یا 18 به 
صنعت متروسازی

هرمــزی در مورد وضعیت احــداث خط ۹ 
متروی تهران نیز گفت: خط ۹ مترو شرایط 
 L خاصی دارد بــه گونه ای که بــه صورت
برعکس بوده و تنها خطی اســت که به طور 
کامل بزرگراه شهید همت را در بر می گیرد 
و می توان به عنوان یک مسیر کریدوری آن 

را مورد توجه قرار داد. 
وی با بیان آن که در حال حاضر نحوه احداث 
این خط مترو در فاز مطالعاتــی قرار دارد و 
در صورت تأیید، بلافاصله عملیات اجرایی 
آن آغاز می شود، تصریح کرد: در نظر داریم 
در صورت نهایی شــدن مطالعــات لازم ،  
برای اولین بار به ســراغ TBMهایی با قطر 
بزرگ برویم که در این مــورد هم با قرارگاه 
خاتم الانبیــاء و هم با یک شــرکت بخش 
خصوصی رایزنــی کرده ایم تــا در صورت 

امکان از TBMهایی با قطــر  ۱۵ یا ۱۸ متر 
اســتفاده کنیم. این ایده اولیه اســت و باید 
پیوســت های فنی و اقتصــادی آن تکمیل 

شود. 
در واقع اگر بتوانیــم از TBMهایی با قطر 
بزرگ اســتفاده کنیم ، می توانیم یک تونل 
دو یا ســه طبقه داشته باشــیم؛ به گونه ای 
که TBM با قطر ۱۵ متر یک مسیر حرکت 
مترو و یک مســیر راه به ما می دهد و اگر از 
TBM با قطر ۱۸ متر اســتفاده کنیم علاوه 
بر یک مســیر مترو به ما یک مســیر رفت 
و برگشــت می دهد کــه می توانیــم از این 
مسیر برای تردد وســائل نقلیه عمومی و یا 

خودروها استفاده کنیم.
هرمزی با بیان آن کــه خط ۹ متروی تهران 
از لویزان تا ایســتگاه چیتگر کاملا بزرگراه 
شــهید همت را در بر می گیرد و بنا داریم با 
اســتفاده از TBMهای با قطر بزرگ قدرت 
مانور خود را افزایش دهیم، گفت: می توانیم 
یک هاب حمل و نقلی در زیر بزرگراه شهید 
همت ایجاد کنیم که علاوه بــر تونل مترو ، 
مسیری برای تردد وســائل نقلیه عمومی و 
یا خودروهای شــخصی فراهم شود. البته 
این مســاله در حد مطالعات و شناســایی 
پیمانکار اســت و بخش خصوصی و قرارگاه 
خاتم الانبیــاء در این مورد اعــلام آمادگی 

کرده اند. 
مدیرعامل شرکت متروی تهران اضافه کرد: 
این مدل حفر تونل در ســایر کشورها انجام 
شــده و موفق بوده اســت. در واقع اگر این 
روش را بتوانیم اجرا کنیم علاوه بر آنکه به ما 
فضای حرکت بیشتری می دهد هزینه های 
احداث خطوط جدید مترو در بخش تملک 

املاک بسیار کاهش می یابد. 
وی با تاکید بر آن که شــهرداری تهران در 
دوره جدیــد فعالیت های خــود، به دنبال 
خلــق فرصت هــای جدیــد خدمتگزاری 
است، گفت: اگر این مهم به سرانجام برسد با 
ایده های جدید به سراغ حل مساله ترافیک 

تهران و آلودگی هوا می رویم. 
هرمزی در پاســخ به این ســوال که شبکه 
متروی تهران بــه چه میــزان اعتبار برای 
تکمیل خطــوط فعلی و احــداث خطوط 
جدید نیاز دارد؟ تصریح کرد: ســاخت هر 
کیلومتر مترو با احتساب ناوگان حدود ۵۰ 
میلیون یورو هزینه در بــردارد و به عبارت 
دیگر برای تکمیــل خطــوط باقی مانده و 
احداث خطوط جدیــد به حداقل ۳۶۰ هزار 

میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم.

خریدار   مدیــرکل ارتباطــات و نظارت 
مردمــی ســازمان تامین اجتماعی ضمن 
تشــریح جزئیات برقراری ارتباط با سامانه 
ارتباطــات و نظارت مردمی این ســازمان 
گفت: پاســخگویی به ســوالات مردمی در 
حوزه بیمه ای به ســه روز و در حوزه درمانی 

به هفت روز کاهش یافت.
»محمد منصور عظیم زاده اردبیلی« افزود: 
در بخش سامانه ارتباطات و نظارت مردمی 
ســازمان تامین اجتماعــی، درگاه هــای 
متعــددی نظیــر مشــاوره حضــوری در 
استان ها، ستاد مرکزی و نیز شعب سازمانی 
جهت برقراری ارتباط بــا ذینفعان طراحی 

شده است.
وی تصریح کــرد: تماس با ســامانه ۱۴۲۰ 
)مرکز ارتباطــات مردمی تامین اجتماعی( 
نیز یکــی دیگر از درگاه هــای ارتباطی این 
سازمان اســت که در قالب ۲ بخش تماس 

تلفنی و پیام صوتی طبقه بندی می شود.
عظیم زاده اردبیلی یادآور شــد: یکی از علل 
اصلی برقراری ارتباط با این بخش اطلاع از 
استحقاق درمان اســت. بیمه شدگان با یک 
تماس و دریافــت کد مربوطــه و ورود این 
شــماره )کد( در بخش موردنظر می توانند 

از استحقاق درمان مطلع شوند.
وی ادامــه داد: عــلاوه بر ایــن دو بخش، 
سامانه  پیامکی و نت سرویس )سامانه نسخ 
الکترونیکی و سامانه خدمات غیرحضوری( 
ســازمان تامین اجتماعی نیز فعال اســت 
و جامعه هــدف را بــرای ثبت ســوالات، 
شکایات، پیشنهادات و انتقادات پشتیبانی 

می کند.

عظیم زاده اردبیلــی درگاه اینترنتی ۱۴۲۰ 
)پســت الکترونیکی( را نیز یکــی دیگر از 
راه های برقراری ارتباط با ذینفعان عنوان و 
اظهار کرد: روزانه )به طور متوســط( بیش 
از ۹هزار تمــاس مردمی با این ســامانه در 
سراسر کشور به ثبت می رســد که بعضا در 
نیمه دوم ماه به ۱۱ تا ۱۲هزار تماس در روز 

نیز رسیده است.
وی یادآور شــد: مشــاوره های حضوری به 
شعب سازمانی هم به طور متوسط در روز به 
۱۲هزار مورد می رســد؛ پاسخگویی تلفنی 
در ماه های مشابه هم به طور میانگین، عدد 

۱۴۰ هزار مورد را نمایش می دهد.
وی افزود: در ســال جدید به ویژه در چهار 
ماهه اخیر این میــزان از ۲۸۰ هزار مورد در 
ماه هم عبور کرده و نســبت به سال گذشته 
رشد ۱۰۰درصدی داشته است. پیش بینی 
می شود با افزایش عملکرد این مجموعه در 
پایان ســال ۱۴۰۱ این عدد به ۲میلیون و 
۶۰۰ هزار مورد برســد که در کنار پیام های 
صوتی در خصــوص اســتحقاق درمان و... 

۳میلیون مورد نیز برآورد خواهد شد.
مدیرکل ارتباطات و نظارت مردمی سازمان 
تامین اجتماعــی گفــت: ســازمان در هر 
مجموعه ارتباطی، درصدد کاهش ریســک 
برقراری ارتباط نامناسب با مخاطبان است 
و به طــور کل تمامی ســازمان ها، نهادها و 
اقشاری که حوزه سی آر ام )مرکز ارتباطات 
و نظارت مردمــی( را به صورت پیشــرفته 
طراحی و تقویت کننــد، می توانند اعتماد 
اجتماعی را در کشور تقویت کرده و مسائل 
و مشکلات جامعه هدف را به طور اثربخش 

مرتفع کنند.
وی تاکید کرد: یکی از راهبردهای سازمان 
در حــوزه »ســی آر ام« ارائه پاســخگویی 
یکسان و بهنگام اســت. کارکنان این حوزه 
براســاس قوانیــن و بخشــنامه ها آموزش 
می بینند و ســپس با بیمه شــدگان ارتباط 

برقرار می کنند.
عظیــم زاده اردبیلــی گفــت: براســاس 
ارزیابی های صــورت گرفته نیز ابهامات ۷۰ 
درصد از مخاطبان تامیــن اجتماعی با ارائه 
پاسخ های صحیح از طرف پرسنل این بخش 
برطرف شده و برخی از مشکلات با پرسش 
و پاســخ در این مرحله قابل پیشــگیری و 

موجب اعتمادسازی است.
وی تصریــح کــرد: در راســتای ایــن 
اعتمادســازی، تصویر مثبتی از ســازمان 
تامین اجتماعی ســاخته می شــود و سطح 
رضایتمندی مخاطبان افزایــش می یابد؛ 
برای نمونه میانگین نظرسنجی سازمان در 
مجموعه ۱۴۲۰ طی ۹ ماهه نخســت سال، 

۹۰ درصد برآورد شده است.

این مســئول با بیــان اینکه ایــن عدد در 
مشــاوره های حضوری برابر بــا ۸۰درصد 
اســت، اضافه کــرد: در حوره ســی آر ام، 
یافته های ذینفعان در یک مجموعه نرم افزار 
روابط تعریف شده و مشــکلات پاسخ داده 

می شود.
عظیم زاده اردبیلی با اشاره به افزایش میزان 
ثبت درخواست  مخاطبان تامین اجتماعی 
در این حوزه طی ســال های اخیــر، ادامه 
داد: ســازمان به منظور پاسخ دهی سریع به 
مخاطبان، یک زمان بنــدی در نظر گرفته 
اســت؛ این بــازه زمانی در حــوزه بیمه ای 
ســه روز و در حوزه درمانی هفت روز است. 
کارکنان این بخش باید طــی زمان تعیین 
شــده ســوالات و ابهامات مردمی را پاسخ 
دهنــد تا درخواســت بیمه شــده منقضی 

نشود.
   وی تاکیــد کرد: مطابــق با »مــاده ۱۳« 
قانون انتشار و دسترســی آزاد به اطلاعات، 
یک الزام برای موسســات مشــمول قانون 
درنظر گرفته شــده اســت که براساس آن 
مجموعه های مذکــور باید ماهیت و فوریت 
و ضرورت اطلاعات درخواســتی را درنظر 
داشته باشند و در ســریع ترین زمان ممکن 

به درخواست ها پاسخ دهند.
به گفته مدیرکل ارتباطات و نظارت مردمی 
ســازمان تامین اجتماعی، پاســخگویی به 
سوالات مردمی به طور کل نمی تواند بیش 

از ۱۰ روز کاری به طول انجامد.
عظیم زاده اردبیلــی توضیــح داد: با ثبت 
درخواست، یک کد رهگیری برای بیمه شده 
ارسال می شــود که قابل ذخیره و پیگیری 

بوده و پس از پاســخ نهایی توســط لایحه 
دوم پاســخگویی و تخصصی سازمان )اداره 
کل ســتادی( همراه با لینک نظرســنجی 
به صورت پیامــک برای مخاطب ارســال 

می شود.
وی افزود: از طریــق این برنامــه، علاوه بر 
احترام بــه جایــگاه مخاطــب و پیگیری 
شــکایات و ســوالات مردمی، پاسخگویی 
و عملکرد ســازمان نیز در معرض قضاوت و 

ارزیابی قرار می گیرد.
وی ادامه داد: براساس برآوردها، تماس های 
تلفنی نسبت به مراجعات حضوری ارجعیت 
بیشتری داشته و باوجود کمبود کارمندان 
ارتباطی، مکالمات تلفنی برای آحاد جامعه 
دارای ارزش اســت. اکنون نیز حجم بزرگی 
از ابهامات و سوالات مردمی در حوزه ۱۴۲۰ 
مرتفع می شــود و خدمات مجموعه در لایه 
نخســت توســط کاربران انجــام و مانع از 
تردد بیش از حد به شــعب تامین اجتماعی 

می شود.

 توسعه خدمات غیرحضوری
 و صرفه های خارجی مثبت

عظیــم زاده اردبیلی با اشــاره بــه مفهوم 
»صرفه هــای خارجــی مثبــت« در علم 
اقتصاد، یــادآور شــد: ارائه ایــن خدمات 
موجب کاهش تردد در سطح شهر، کاهش 
آلودگــی، هزینه های رفت وآمــد، افزایش 
آرامش و اطمینان در جامعه می شــود و به 
صورت غیرمســتقیم، نتایج مثبتی را برای 
ذینفعان و نیــز ارتقــای حکمرانی خواهد 

داشت.

دادستان تهران:پس از عفو رهبری دیگر خبری از ارفاق قانونی نیست
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وزیر فرهنگ با خبرنگاران مطرح کرد
 حضورمعنادار مردم وهنرمندان 

درموسیقی فجر
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی در اولین روز از برگزاری سی و هشتمین 
جشنواره موسیقی فجر ضمن تماشای اجرای ارکستر موسیقی ملی به 

سئوالات خبرنگاران پاسخ داد.
محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با حضور در تالار 
وحدت به تماشای اولین کنسرت ســی و هشتمین جشنواره موسیقی 

فجر که به اجرای ارکستر موسیقی ملی اختصاص یافته بود، نشست.
وی پس از این اجرا در جمع خبرنگاران با اشــاره به اســتقبال پرشور 
مخاطبان توضیح داد: به لطــف خداوند این دوره از جشــنواره یکی از 
دوره های خوب جشــنواره موســیقی فجر اســت که در اولین روز از 
برگزاری با اســتقبال خوب مخاطبان مواجه شده اســت. به اعتقاد من 
یکی از ویژگی هــای جالب توجه این دوره از جشــنواره حضور معنادار 

مردم و هنرمندان است که از همه آنها تشکر می کنم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با قدردانی از معاونت امور هنری وزارت 
فرهنگ، مدیرکل دفتر موســیقی و دبیر جشــنواره بیان کرد: یکی از 
موضوعات مهمی که تلاش داریــم در این دوره از جشــنواره روی آن 
تمرکز داشته باشــیم گسترش فعالیت های موســیقی در حوزه کاری 

وزارت فرهنگ است.
 این در حالی اســت که خوشــبختانه کشــور ما یکی از مهم ترین و 
متنوع ترین کشــورها در حوزه موســیقی به ویژه موســیقی نواحی 
اســت که باید از این ظرفیت ها اســتفاده کرد. حتی اخیراً که بنده 
سفری به ترکمنســتان داشــتم آنجا به وضوح مشــاهده کردم که 
موســیقی ایرانــی و موســیقی نواحــی ایــران تا چه حــد زیادی 
دربرگیرنده استقبال مردم اســت و می تواند بســیار بیشتر از اینها 

مورد توجه قرار گیرد.

اســماعیلی در بخش دیگری از صحبت های خود تصریح کرد: یکی از 
اهداف مهم ما در ســال آینده حمایت از جشنواره های ملی و منطقه ای 
است که در این زمینه برنامه هایی متنوعی هم داریم. از سوی دیگر طی 
هفته های اخیر شاهد گســترش چرخه فعالیت کنسرت ها و اجراهای 
زنده هســتیم که این نشــان دهنده همت دولت برای برنامه ریزی در 
حوزه موسیقی است که برگزاری جشنواره موسیقی فجر در ۱۴ استان 
کشور نمود عینی تلاشــی اســت که امیدوارم در آینده دستاوردهای 

موثری هم داشته باشد.
وی در پاســخ به ســئوال خبرنگاری مبنی بر نحوه برگزاری جشنواره 
موسیقی نواحی در سال آینده که طی هفته های اخیر پیرامون آن حرف 
و حدیث هایی مطرح شده است هم توضیح داد: طبق برنامه ریزی هایی 
که انجام گرفته قرار اســت جشنواره های موســیقی به ویژه جشنواره 
موســیقی نواحی در پنج منطقه کشور برگزار شــود که طبیعتاً کرمان 
و گرگان نیز جــزوی از آنها هســتند. مــا تصمیم داریم حصــار را از 
جشنواره های موســیقی نواحی برداریم و آن را به سراسر کشور تعمیم 

دهیم.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در بخش پایانــی صحبت های خود با 
اشاره به تاکید روی موسیقی انقلاب خاطرنشــان کرد: خوشبختانه با 
برنامه ریزی هایی که به واسطه همکاری ستاد جشنواره صورت گرفته 
مراسم قدردانی از هنرمندان موســیقی انقلاب را در روزهای مختلف 
جشنواره تدارک دیده ایم. این در حالی اســت که یکی از سیاست های 
جدی معاونت امــور هنری تعامل با کانون های مســاجد در حوزه های 
مرتبط با موسیقی انقلاب اســت که در آینده پیرامون آن اطلاع رسانی 

می شود.

پس از رکوردشکنی با کسب 14 نامزدی
 »آواتار ۲« ۹ جایزه جلوه های ویژه تصویری 

را برد
»آواتار: راه آب« موفق به کســب ۹ جایزه از انجمن جلوه های تصویری 

شد.
 »آواتار: راه آب« در بیست و یکمین دوره جوایز سالانه انجمن جلوه های 

تصویری آمریکا )VES( موفق به کسب ۹ جایزه شد.
در همین حال »پینوکیــوی گی یرمو دل تورو« نیز بــه عنوان بهترین 
انیمیشن بلند انتخاب شــد و در مجموع ۳ جایزه به خانه برد. در بخش 
تلویزیونی نیز »ارباب حلقه ها: حلقه های قدرت« آمازون برنده ۳ جایزه 

شد.
امسال »آواتار۲« به کارگردانی جیمز کامرون با دریافت ۱۴ نامزدی در 
این جوایز رکوردشــکنی کرد. این رکورد پیش از این به »آواتار« اصلی 

با ۱۱ نامزدی و سریال »مندلورین« با ۱۳ نامزدی اختصاص داشت.
در این مراســم جیمــز کامرون جایزه یــک عمر دســتاورد در زمینه 
جلوه های ویژه تصویری را به تهیه کننده سرشــناس گیل آن هرد اهدا 

کرد.
از جمله جوایز »آواتار۲« کســب عنوان بهتریــن جلوه های بصری در 
یک فیلم بلند فتورئال بود که در رقابت با »جانوران شگفت انگیز: اسرار 
دامبلدور«، »دنیای ژوراسیک: قلمرو«، »بتمن«،  »تاپ گان: ماوریک« 

این عنوان را به دست آورد.
برنده جایزه بهترین جلوه های بصری در یک فیلم انیمیشــن بلند هم 
»پینوکیوی گی یرمو دل تورو« بود که در رقابت با »خدای خشمگین«،  
»دنیای عجیــب «، »آدم هــای بد «، »هیــولای دریایــی« و »قرمز 

شدن« این عنوان را کسب کرد.

قاب

معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
انتشــار پیامی به مناسبت سی و هشــتمین جشنواره 
موســیقی فجر نوشت: موســیقی، در فراز و فرودهای 
حســاس فرهنگــی و اجتماعی بــا گــذر از مرزهای 
جغرافیایــی به شــیواترین شــیوه، پیــام فرهنگی و 
موءلفه های فکــری و اخلاقی هر ملتــی را به جهانیان 
اعلام می کند.به گزارش ستاد خبری سی و هشتمین 
جشنواره موســیقی فجر، متن پیام محمود سالاری به 
سی و هشتمین جشنواره موســیقی فجر بدین شرح 
اســت: »هنر موســیقی، در فراز و فرودهای حساس 
فرهنگی و اجتماعی، با گذر از مرزهــای جغرافیایی و 
فراتر از ملیت ها، به شیواترین شــیوه، پیام فرهنگی و 
موءلفه های فکــری و اخلاقی هر ملتــی را به جهانیان 
اعلام می کند و همواره در قلمرو وســیع فرهنگ و هنر 

ایران اســلامی، فریادی بلند برای دعوت به 
ســوی وحدت و عدالت خواهی بوده اســت.

بخشی از همگرایی و اتحاد میان آحاد مردم 
شــریف ایران در پیروزی شکوهمند انقلاب 
اســلامی که در همدلی و همزبانــی آنان در 
سر دادن شعار و هدفی واحد متجلی گردید 
مدیون موســیقی و تولید سرودهای انقلابی 
به عنوان مؤثرترین هنر در آن زمان بوده است.

هنر موســیقی می تواند معرفت عمومی، تفکر، آگاهی 
و اندیشــه را در جامعــه ارتقا بخشــد. هنرمندان این 
عرصه، به گونه ای شایســته و بایســته، همــواره در 
تلاش بوده اند تا نغمه ها و الحان خوشــایند خویش را 
از منشــور آموزه های اعتقادی و ارزش هــای متعالی 
و ماندگار انســانی، عبور داده و بنا بــه مقتضیات روز و 

هدفمندی هــای معنوی، آنهــا را به گوش 
تشنگان حقیقت و زیبایی برسانند.

در این رهگذر برگزاری ســی و هشــتمین 
جشنواره بین المللی موسیقی فجر به عنوان 
مهمتریــن رویداد موســیقایی کشــور در 
پهنه ای به وسعت ایران با تکریم شأن و حریم 
پیشکسوتان این حوزه و با حضور هنرمندان 
به ویژه جوانان برومند و با استعدادی که از گوشه و کنار 
این مرز پرگهر، به شوق هم گرد آمده اند جلوه های گویا 
از ظرفیت موســیقی ما را به نمایش می گذارند. حضور 
گروه های بین المللی تعامــل و تبادل فرهنگی و هنری 
را رونق می بخشــد و طنین آواهــا و نغمه های نواحی 
مختلــف در جشــنواره وجوهی از طــراوت و طهارت 

معنوی را به این جشنواره ارزانی داشته  است.

قدردانی از حضــور هنرمندان عالیقدر در جشــنواره، 
و ســپاس از دبیر محترم، هیئت های انتخاب و داوری 
آثار، همکاران دفتر موســیقی، انجمن موسیقی ایران 
و ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان های حاضر 
در جشنواره و سایر دست اندرکاران این رویداد هنری 
وظیفه ای است که همچنان از عهده آن برآمدن دشوار 
و مالایطاق اســت.امید که خداوند منــان بر توفیقات 

تمامی این عزیزان روز به روز بیفزاید.«
سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر از ۲۸ بهمن ماه 
تا ســوم اســفند به دبیری بهزاد عبدی در بخش های 
رقابتی )جایزه باربد( و غیر رقابتی برگزار خواهد شــد. 
جایزه ترانه،  جایزه موســیقی و رســانه، بخش سرود و 
نشســت های پژوهشــی برنامه های دیگر این دوره از 

جشنواره است.

کارگردان نمایش »گنجی در خانــه« که در تالار هنر 
اجرا می شود معتقد است در شرایط مختلف اجتماعی 

و سیاسی، نباید اجرای تئاتر متوقف شود.
مجید علم بیگی کارگــردان نمایش »گنجی در خانه« 
نوشــته فرانکو زافانلا که این روزهــا در تالار هنر روی 
صحنه اســت، درباره این اثر نمایشــی گفت: اجرای 
نمایش »گنجی در خانــه« را از ۲۵ بهمن آغاز کردیم. 
ماجرای ایــن نمایش در روســتایی در کشــور ایتالیا 
روایت می شــود که شــایعه شــده در خانه یک زوج 
ســالمند ساکن روســتا، گنجی پنهان اســت. شایعه 

به گوش بچه ها می رســد و ۹ بچــه تصمیم می گیرند 
به خانه این زوج ســالمند رفته و گنج را پیدا کنند که 
اتفاقاتی برای شــان رخ می دهد.وی افزود: این نمایش 
می تواند مخاطبان کودک تا بزرگســال را داشته باشد 
ولی نویسنده اثر آن را برای گروه سنی کودک از ۳ تا ۹ 
سال نوشته است. ما هم در نمایش از ۹ بچه ۶ ت ۹ سال 
به عنوان بازیگر اســتفاده کرده ایم کــه از ویژگی های 

نمایش »گنجی در خانه« است.
علم بیگی درباره روند تولید »گنجی در خانه« توضیح 
داد: فؤاد عباچی و خودم نمایشــنامه را ترجمه کردیم 

و پس از آن به شــورای تالار هنر ارائــه دادیم که هم از 
سوی تالار هنر و هم از سوی شورای نظارت و ارزشیابی 
اداره کل هنرهای نمایشی پذیرفته شد. بعد از پذیرفته 
شدن، مرحله تســت گرفتن از بچه ها برای انتخاب ۹ 
بازیگر کودک را شروع کردیم و پس از پایان این مرحله 

تمرین ها شروع شد.
کارگــردان »گنجی در خانــه« درباره تولیــد این اثر 
نمایشــی در شــرایط اقتصادی فعلی، تأکیــد کرد: 
خوشــبختانه تالار هنر برای تمرین پلاتــو در اختیار 
گروه گذاشــت وگرنه هزینه اجاره پلاتوی تمرین بالا 

اســت. برای تأمین هزینه های دکور و لباس نمایش و 
به دلیل چندبرابر شدن هزینه ها نســبت به گذشته و 
حتی یک سال پیش، مجبور به قرض گرفتن شدم زیرا 
تهیه کننده نیز نداریم. از سوی دیگر نمی شد از دکور و 
لباس نمایش کوتاه آمد زیرا باید کاری با کیفیت برای 
کودکان و مخاطبان تولید می شــد. با توجه به شرایط 
اقتصادی تولیــد »گنجی در خانــه« برای مان خیلی 
ســخت بود و امیدواریم که از طریق فروش گیشــه و 
همچنین کمک هزینــه اداره کل هنرهای نمایشــی 

بتوانیم بخشی از هزینه ها را تأمین کنیم.

موسیقی

صحنه

خریدار  بخش »به افق امید« پانزدهمین 
جشنواره »تجسمی فجر« سلسله مسائلی 
را مورد نظر قرار داده که فــارغ از دارا بودن 
فرم، پیامی برای مردم و خدمتگزاران مردم 

و حتی دشمنان این مردم دارند.
 یکــی از بخش هایــی کــه در پانزدهمین 
جشــنواره هنرهای تجســمی فجر، بخش 
جدیــدی به حســاب می آمد و اتفاقــاً آثار 
جدیدی را پذیرا شد، بخش جنبی طراحی 
پوســتر پانزدهمیــن جشــنواره هنرهای 
تجسمی فجر بود که با عنوان »به افق امید« 
و به کیوریتــوری ســیدمحمدرضا میری 

برگزار شد.
نمایشگاه آثار بخش »به افق امید« در قالب 
کیوریتوری روی دیوار رفته اند که در طبقه 
سوم مؤسسه صبا فرهنگســتان هنر تا روز 
۲۸ بهمن ماه قابل تماشــا هستند. در واقع، 
در این طبقه بخش های جنبی پانزدهمین 
دوره جشــنواره با عنــوان »لبخندآفرینان 
جهان« و »به افــق امید« قــرار دارد که به 
ترتیب به رشته های »کارتون و کاریکاتور« 

و »طراحی پوستر« می پردازند.
بخش »به افق امید«، یکی از اتفاقات جدید 
این دوره جشــنواره هنرهای تجسمی فجر 
شمرده می شــود که با رویکرد بهره گیری 
از استعدادهای گســترده جوانان هنرمند 
و همچنیــن توجــه بــه افق هــای بزرگ 
پیش روی مردم راه اندازی و اجرا شــد. ۴۲ 
اثر توسط ۴۲ هنرمند طراح گرافیک در این 
بخش به نمایش درآمده اســت که هر کدام 
از آنها، نشــانه هایی از روحیات و مکنونات 
قلبی هنرمندان نسبت به موضوعاتی است 
که افق نگاه آنها محســوب می شــود، برای 
مثال یکی از آثاری که در این بخش جلوه گر 
بود، پوستری ســت کــه با الهام از نقاشــی 

معروف »من ماهی ام« اثــر زنده یاد حبیب 
الله صادقی، توســط لیلا نیرومند خلق شده 

است.
در طرف دیگر نمایشــگاه اثری روی دیوار 
است که آینده ای را برای جهان تصور کرده 
عاری از حضور آمریکا و همچنین فروپاشی 
فضای اینستاگرام را با پرچم آمریکا نمایان 
می کند. شــعاری که روی این پوستر نقش 
بسته، »آینده بدون آمریکا« است و این افق 

از سوی هنرمند ترسیم شده است.
ســیدمحمدرضا میــری عضــو شــورای 
سیاســتگذاری پانزدهمیــن جشــنواره 
هنرهای تجســمی فجر کــه کیوریتوری 
بخش »به افق امید« را نیــز برعهده دارد، 
درباره بخش بــه خبرنگار مهــر گفت: در 

مورد پوســتر و کیوریتوری آن، چند نکته 
قابل توجه اســت. اول اینکه ما امســال با 
بهره گیری از اســتعدادهای گســترده در 
طراحان جــوان کشــور این بخــش را به 
سرانجام رساندیم؛ حتی کیوریتورهایی از 
بوم های مختلف مشــغول همکاری شدند. 
نتیجه البتــه هرچه باشــد در اولویت دوم 
بعد از این، تجربه ای نوین اســت و امیدوارم 
برگزار کنندگان، این تجربه را در سال های 
بعد کامل کننــد و از نقص های آن بکاهند. 
دوم اینکه بــاز بــرای مــردم کار کردن، 
می طلبد که بــه منظومــه ای از افق های 
بزرگ پیــش روی مــردم و مشــکلات و 

رنج های آنان توجه شود.
وی تصریح کرد: در این بخش ســعی شد به 

لحاظ محتوایی این منظومه در حد وســع 
در نظر گرفته شود و سلســله مسائلی مورد 
پرداخت قرار بگیرند که فــارغ از دارا بودن 
فرم، پیامی برای مردم و خدمتگزاران مردم 

و حتی دشمنان این مردم داشته باشد.
میــری همچنین اظهار کــرد: امیدواریم با 
تدابیر خوبی که دبیرکل محترم تجســمی 
اندیشــیده اند و کمک هایی که خود جوانان 
در بوم هــای مختلف خواهند داشــت، این 
آثار در قالب های مختلف مجازی و حقیقی، 
نمایشگاهی و حتی اکران شهری به نمایش 

عمومی درآید.
این عضو شورای سیاســتگذاری جشنواره 
تجســمی فجــر در پایــان دربــاره لزوم 
برگزاری »تجســمی فجر« گفت: جشنواره 

فجر، جشــنواره مردم ایران اســت. مردم 
قرار اســت ببینند در یکســالی که گذشت 
هنرمندان شان برایشــان چه کرده اند. اگر 
بپذیریم که مردم ولی نعمت هســتند و هر 
کس در هر صنفی هــر کاری می کند برای 
مردم اســت و هنرمندان را نیز مستثنای از 
این قاعده ندانیم، این مهم آشکارتر خواهد 
شــد. هنرهای تجسمی، نســبت به سایر 
هنرها بیشــتر پیش چشــم و ادراک مردم 
اســت و جلوه های بیشــتری در زندگی و 
مایحتاج کاربــردی آن دارد و به گمان من 
به همین نسبت هم باید فجری پر دغدغه تر 
داشته باشد؛ دغدغه هنرمند، برای پاسخی 

درخور به نگاه مردمی گرانقدر.
صدیقــه احمــدی، صــادق ایلــی، آرزو 
آقابابائیان، حســین براتی، علی بلادی فرد، 
محمود بازدار، ثوبیه پرویــن، زهرا پناهی، 
مهران پندار، محجوبه جوادی پور، منصوره 
جوادی پور، حمیده حسینعلی زاده، فاطمه 
حســینی، محمدرضا حاجی ملاحســنی، 
زهرا دبــاغ، مریم دباغ، زینــب ربانی خواه، 
محمد رزاقی، محسن راســتی پور، ریحانه 
سادات سجادی، سکینه ســلیمانی، بهنام 
شیرمحمدی، امیرحســین عبادیان، رباب 
فاضل، نعیمه فاضلــی، آزاده قربانی، حمید 
قربانپــور، حســین قربانی، امیــد کردی، 
آســیه کاکایی، زینــب گراوندنیــا، ایمان 
ماندگاری، حامد مغروری، رســول معصوم 
زاده، سید جواد مظفری، مجتبی مجلسی، 
علیرضا میرزایی، محمد حســین مویدی، 
فرزاد نریمان زاده، هاله ســادات وجدانی، 
محمدامیــن همزبــان و احمد یونســی از 
هنرمندان بخش طراحی پوســتر »به افق 
امید« هســتند کــه آثارشــان روی دیوار 

مؤسسه صبا رفته است.

موسیقی شیواترین شیوه بیان اندیشه ملت هاست

نباید تولید تئاتر هیچگاه متوقف شود

بچه ها گل کاشتند

ود تنور جشنواره فجر را گرم کرد  سر
علیرضا ســعیدی  بخش ســرود سی و 
هشتمین جشنواره موسیقی فجر در حالی 
میزبان مخاطبان و گروه های شرکت کننده 
در این دوره بود که دســت اندرکاران ستاد 
برگزاری این رویداد از یــک هنرمند فعال 

این عرصه قدردانی کردند.
 بخش سرود ســی و هشــتمین جشنواره 
موسیقی فجر شــامگاه روز جمعه بیست و 
هشــتم بهمن ماه و در اولین روز از برگزاری 
ایــن رویــداد موســیقایی شــاهد یکی از 
شــلوغ ترین و پرازدحام تریــن بخش های 

جشنواره بود.
در این بخش که مدیریت آن به عهده حامد 
جلیلی مدیر ســرود دفتر موسیقی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی و اجرای برنامه 
نیز برعهده عبدالله روا از مجریان شــناخته 
شده تلویزیون بود، ابتدا قطعه »ایراندخت« 
و سپس قطعه »تسبیح بارون« توسط گروه 
»دختران انقلاب« به سرپرســتی معصومه 
بوربور در فرهنگســرای ارســباران تهران 

پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
وی دربــاره نحــوه تشــکیل ایــن گروه 
موســیقایی توضیــح داد: گــروه ســرود 
»دختران انقلاب« از ســال ۱۳۹۵ فعالیت 

خــود را در منطقــه جنوب شــرق تهران 
آغاز کــرده و بــه نوعی اولین گروه ســرود 
دخترانه ای بود که در این منطقه از اســتان 
تهران بــه فعالیت پرداخت. شــرایطی که 
دربرگیرنده مشــکلات بسیاری برای ما بود 
اما با حمایت مردم توانســتیم این مراحل را 
بگذرانیم و شاهد شکوفایی این گروه باشیم.

بوربور بیــان کرد: این گروه ســرود تاکنون 
فعالیت های زیادی را در حوزه سرود کشور 
انجام داده اما مهم ترین اجرای ما مربوط به 
اجرای برنامه ای به مناسبت ولادت حضرت 
زهرا )س( در محضر رهبــر انقلاب بود که 

برای ما افتخاری بزرگ است.
پس از اجــرای این گروه، نوبــت به اجرای 
گروه ســرود »نسل ســلیمانی« رسید که 
این گروه موسیقایی متشــکل از دختران و 
پسران خردســال هنرمند قطعه »ایرانم« 
را برای مخاطبان اجرا کردنــد. این اجرا در 
شــرایطی بود که هم این گروه سرود و هم 
دیگر گروه های شــرکت کننــده به صورت 
زنده و بدون لــب خوانی به اجــرای برنامه 
می پرداختند که ایــن فضا بر کیفیت برنامه 
اجراها افــزوده بود.اجرای گروه »شــمیم 
یاس« به سرپرستی فاطمه سادات قاضوی 

بخش دیگــر اولین روز از برگــزاری بخش 
سرود سی و هشتمین جشــنواره موسیقی 
فجر بود که این گروه موســیقایی دو قطعه 
»کبوترانه« و »خدا« را برای مخاطبان اجرا 
کردند.فاطمه ســادات قاضوی سرپرست 
گروه شــمیم یاس هم در این برنامه گفت: 
ما علاوه بر داشــتن این گروه سرود دخترانه 
منسجم یک گروه ســرود پسرانه هم داریم 
که امشــب به تشــویق هم گروه های خود 
آمده اند. این گروه نزدیک به ۴ ســال است 
که در حوزه ســرود بــه فعالیت مشــغول 
اســت و علاوه بر اینکه در این حوزه فعالیت 
می کنند، بســیاری از آن ها در حوزه حفظ 
قرآن کریم کارنامه درخشــانی برای خود 
به ثبت رسانده اند که برای بنده و همکاران 
باعثم افتخار است.قدردانی از شهروز حقی 
یکی از هنرمندان فعال حوزه ســرود کشور 
بخــش پایانی ایــن برنامه بود کــه در این 
بخش اهدای یک تابلوی نقاشــی – خط با 
هنرمندی علــی ضیایی که حیــن اجرای 
برنامه تولید شــد، به این هنرمند توســط 

گروه های حاضر در سالن به وی اهدا شد.
شــهروز حقی پس از دریافت ایــن هدیه، 
ضمن قدردانی از ســتاد برگزاری جشنواره 

به جهت اهمیت دادن به بخش سرود گفت: 
من برای حضور در این برنامه هیچ همراهی 
را با خود نیاوردم چون می دانستم در جمع 
شــما عزیزان غریبه نیستم. امروز هم بسیار 
خوشحالم که جشنواره موسیقی فجر با قدم 
بچه های سرود یک رنگ جدید گرفت. جای 
این بچه های نازنین در این جشــنواره واقعاً 
خالی بود. من معتقدم جشــنواره موسیقی 

فجر متعلق به این گروه های سرود است.
وی افزود: سرود اثرات بســیار مثبتی روی 
هنرمند، جامعه و مخاطب دارد. به هرحال 
اثرات اجتماعی آن را که همه می شناسیم. 
ااما مهم تر از همه مسائل بچه هایی هستند 
کــه می توانند بخشــی از عمرشــان برای 

حضور در سرود صرف کنند و چه خوب که 
به واســطه هماهنگی ها و برنامه ریزی هایی 
که می توان در این زمینه انجــام داد، زنگ 
سرود هم در مدارس وجود داشته باشد. من 
معتقدم هیچ فعالیت پرورشی قابل مقایسه 
با سرود نیست چرا که اثرات بی نظیری دارد 

و می تواند بیشتر از اینها تداوم داشته باشد.
براســاس این گزارش در پایان مراســم نیز 
صندوقی در خروجی ســالن اجرای برنامه 
جای گذاری شده بود که طی آن مخاطبان 
می توانستند آثار برگزیده هر شب را انتخاب 
کرده و بر اســاس آرای ماخوذه این صندوق 
اثر برگزیده مردمی بخش ســرود جشنواره 

موسیقی فجر انتخاب شود.

شماره نامه: ۱۴۰۱۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۵۶۵۳
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابــر رای شــماره 1۴01۶0۳1۶00100۴97۶ مــورخ 1۴01/11/۲ هیئــت موضــوع قانــون تعییــن تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشــاه ناحیه یک تصرفات مالکانه 
بلامعــارض متقاضی آقای ســعد مســعودی فرزنــد باقر به شــماره شناســنامه ۳5۳ صادره از کرمانشــاه به شــماره ملی 
۳۲57۶1۲19۲ در ســه دانگ از یک درب باغ و ســاختمان احداثی در آن مجموعا به مســاحت  9۳۲/1۳متر مربع واقع در 
محدوده اراضی پلاک ۶ فرعی از 1۴5 اصلی خریداری از مالک رســمی مشــاعی آقای گلمراد پیری محرز گردیده اســت. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود. در صورتیکه اشــخاص نســبت به صدور ســند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولیــن آگهی به مدت دو ماه اعتــراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
 نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/11/۳0 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/1۲/1۶
سجاد مویدی_رئیس ثبت اسناد و املاک )۲900 م الف(

شماره نامه: ۱۴۰۱۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۵۶۵۲
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 1۴01۶0۳1۶00100۴977 مورخ  1۴01/11/۲هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای سامان مسعودی فرزند باقر به شماره شناسنامه ۲57 صادره از کرمانشاه به شماره ملی ۳۲57۶۶۴8۳۴ در سه دانگ از 
یک درب باغ و ساختمان احداثی در آن مجموعا به مساحت  9۳۲/1۳متر مربع واقع در محدوده اراضی پلاک ۶ فرعی از 1۴5 
اصلی خریداری از مالک رسمی مشاعی آقای گلمراد پیری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:   1۴01/11/۳0 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/1۲/1۶

سجاد مویدی_رئیس ثبت اسناد و املاک )۲90۲ م الف(
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 نگاهی به جنجال های ساپینتو:
 او بی تقصیر نیست!

سرمربی تیم استقلال تهران طی مدت زمان کمی که روی نیمکت این 
تیم حضور داشته مسبب حواشی زیادی بوده است. ریکاردو ساپینتو با 
رفتارش طی کمتر از یک سالی که روی نیمکت استقلال حضور داشته 
بیشتر به دلایل حواشی خارج از زمین مورد توجه قرار گرفته تا مسائل 

فنی و دستاوردهایش به عنوان یک سرمربی در زمین فوتبال.
آخرین حاشیه مربوط به این سرمربی پرتغالی به رای کمیته انضباطی 
برمی گردد. روز گذشــته ریکاردو به دلیل اظهاراتش در نشست خبری 
پس از بازی هفته بیســتم مقابل پیکان ۴ جلســه از همراهی استقلال 
محروم شد. این اتفاق درحالی رخ داد که به دلیل اتفاقات مسابقه خارج 
از خانه با مس او ۲ جلســه دیگر هم محروم شــده بود و بدین ترتیب ۶ 

مسابقه از همراهی این تیم محروم است.
او در نشست خبری پس از بازی اظهارات تندی را علیه نیمکت نشینان 
پیکان مطرح کرد: »باید جلوی این کارها گرفته شــود و من به تنهایی 
نمی توانم مقابل این موضوع بایستم. فدراســیون باید ورود کند و این 
موضوعات را حل کند چرا که صحبت آینده فوتبال ایران درمیان است 
و باید این قضیه حل شود. یک رفتار انســانی و نرمال نبود. این موضوع 
را به همه نمی توان  تعمیم داد. باید نتیجه را قبــول کنید و اگر باختید 
شکســت را قبول کنید.«امروز بیژن طاهری، سرپرســت اســتقلال 
در اعتراض به رای صادره درمورد ســرمربی آبی پوشــان اعلام کرد که 
او مظلوم واقع شــده اســت و نباید چنین حکمی برای او در نظر گرفته 
می شد؛ اگرچه رای تا یک هفته دیگر در کمیته استیناف قابل پیگیری 
است و از نظر حقوقی بررسی می شود باید رفتارهای ساپینتو طی مدت 
کوتاه حضورش در ایران را بررسی کرد و این موضوع مشخص می شود 

که او چندان بی تقصیر هم نیست.

درگیری با نیروهای هلال احمر
ریکاردو ســاپینتو بعد از گل ملوان با مشاهده شادی نیروی هلال احمر 
در نزدیکی نیمکت تیمش با بطری آب وی را مورد هدف قرار داد که در 
ادامه تنش شــکل گرفت. وی بعد از آن با لگد نیروی هلال احمر را مورد 

هدف قرار داد که با دخالت نیمکت نشینان ماجرا ختم شد. 

درگیری با هموطن
در مســابقه جام حذفی با تراکتور به میزبانی ورزشــگاه آزادی، در یک 
صحنه که داور به سود تراکتور خطا اعلام کرد، ساپینتو به تصمیم داور 
معترض شد. آلوز هافبک پرتغالی تراکتور به سمت هموطن خود رفت 
و الفاظی به کار برد که باعث عصبانیت ســاپینتو شــد. در ادامه، روزبه 
چشمی و سیاوش یزدانی به سمت هافبک تراکتور حمله کردند. کوپال 

ناظمی بدون اینکه به کسی کارت بدهد به طرفین درگیری تذکر داد.

درگیری در کرمان
در لحظات پایانی بازی در ورزشــگاه خانگی کس کرمان، درگیری ای 
میان کادر فنی استقلال و مس شکل گرفت. این درگیری در ابتدا میان 
یکی از نیمکت نشینان مس کرمان با ساپینتو شــکل گرفت و در ادامه 
بازیکنان مس کرمان و اســتقلال هم وارد درگیری شــدند و مشکلات 
متعددی رخ داد. داور در این صحنه مســابقه به سرمربی آبی ها کارت 
قرمز داد و سرمربی آبی ها پس از این اتفاق، از زمین مسابقه اخراج شد. 
ســاپینتو قبل از ترک ورزشگاه، به ســمت هواداران استقلال رفت و با 

آن ها خوشحالی کرد و آن ها را به هیجان آورد.

در ادامه این حرکــت، گروهی از عوامــل مس و نیروهــای امنیتی به 
سمت ســاپینتو رفتند که درگیری در آستانه ورود به بخش زیر سکوها 
و اتاق های رختکن و اداری جدی تر شــد.در کنار رفتارهای ســاپینتو 
در کنار زمین درگیــری او با فیلمبردار برنامــه تلویزیونی و اعتراضات 
مداوم مانند بین دو نیمه بازی ســوپرجام را هم می توان در نظر گرفت 
که نشان می دهد این ســرمربی بی تقصیر نیســت. اگرچه درباره رای 
صــادره از کمیتــه انضباطی بایــد ارکان حقوقی بررســی انجام داده 
و تصمیم گیری کنند اما بــی گناه جلوه دادن این مرد خشــمگین که 
کنترلی روی رفتــارش روی نیمکت ندارد، تنها بــه منزله پاک کردن 
صورت مسأله است.بهتر است اســتقلال و مدیرانش برای جلوگیری از 
بروز جنجال های بیشــتر بیشــتر این کرد پرتغالی را با فرهنگ و آداب 
ایرانی آشــنا کنند تا او با غیبت هــای مکررش کمتر بــه رویای تکرار 

قهرمانی آبی پوشان ضربه بزند.

وش، خودسرانه عمل نکنیم مثل انتخاب کی ر
پیشکســوت فوتبــال ایــران می گویــد فدراســیون فوتبــال نباید 
خودخواهانه در خصوص انتخاب سرمربی تیم ملی تصمیم بگیرد و باید 

از صاحب نظران این حوزه درخواست کمک کند.
ابراهیم قاسمپور، پیشکسوت فوتبال ایران درباره انتخاب سرمربی تیم 
ملی و بحث ایرانی یا خارجی بودن جانشــین کــی روش اظهار کرد: به 
نظر من اگر یک مربی خارجی خوب که کارنامه و ســابقه مشــخصی 
دارد بیاوریم، بهتر است اما متاسفانه فدراســیون ورشکسته و بی پولی 
داریم که طبیعتــا نمی تواند چنیــن هزینه هایی انجــام دهد. مربی 
خارجی خوب، هزینه کردن می خواهد و شــما بایــد تمامی امکانات را 
برایش فراهم کنید و با توجه به آن چه مدیریت فوتبال ایران انجام داده، 
چنین چیزی محتمل نیست و به نظرم استفاده از مربی ایرانی، راه حل 

منطقی تری برای فوتبال ما در این مقطع است.
وی ادامه داد: اســتفاده از مربی داخلی هم مزایای خود را دارد. در جام 
جهانی دیدیدم که حداقل ۱۶ یا ۱۷ کشــور، از مربیان داخلی استفاده 
کرده بود و نتیجه هــم گرفتند. اســتفاده از مربی ایرانــی، هم هزینه 
کمتری دارد و هم اعتماد به نفس را در بین سایر مربی ها برای رسیدن به 
نیمکت تیم ملی افزایش می دهد.این کارشــناس فوتبال درباره شانس 
نشســتن امیر قلعه نویی، جواد نکونام و یحیی گل محمدی روی نیمک 
تیم ملی با توجه بــه عملکرد ضعیف آن ها در هفته هــای اخیر توضیح 
داد: من نمی خواهم اســم بیاورم که چه کســی باید هدایت تیم ملی را 
داشته باشــد و چه کســی نباید. در خصوص انتخاب مربی ایرانی مهم 
که بلایی که سال ها قبل ســر خود امیر قلعه نویی و علی دایی آوردند را 
نیاورند و به آن ها زمان دهند. همانطور که توانستند به سرمربی خارجی 
هشت سال شامل سه جام جهانی و دو جام ملت ها فرصت دهند، باید در 
قبال مربی ایرانی هم همین کار را بکنند. مطمئنا اگر به مربیان داخلی 
هم زمان بدهند، حداقل نتایجی مثل کی روش خواهد گرفت.او اضافه 
کرد: معیار ما هیچ وقت صعود به جام جهانــی نبوده زیرا ما با یک  برنامه 
درســت همیشــه به جام جهانی صعود می کنیم ودر  دوره های بعدی 
کار را راحت تر هم می شــود. در خصوص انتخاب سرمربی، فدراسیون 
نباید خودخواهی کنــد مثل آن چه که تاج پیش از جــام جهانی انجام 
داد و خودســرانه کی روش را آورد. باید از خرد جمعی استفاده کند و از 

کارگروهی کمک بگیرد که تجربه فراوانی در این موضوع دارند.

میدان

سپهر ستاری  این روزها اذهان فوتبالی ها 
بیشــتر از هر وقتی درگیر سرمربی است که 
فدراســیون فوتبال قرار است برای تیم ملی 
به  خدمت بگیرد. روزهای پسا کی روش که 

هم چنان حواشی خاص خودش را دارد.
 نگاهی به گذشــته و تاریخ فوتبــال ایران 
نشان می دهد تیم ها ملی و باشگاهی ایران 
از نعمت مربی خوب بی بهره نبوده است. از 
رایکوف گرفته تا اوفــارل، این ها مربیانی با 
رزومه قابل توجه بودند که در فوتبال ایران 
حضور داشته اند. مرور خاطرات آن ها و آن 
چه که آن ها را به عنوان اسطوره معرفی می 
کند همیشــه جالب اســت. حسن روشن، 
پیشکسوت باشگاه استقلال که سابقه بارها 
گل زنی با پیراهن تیم ملی و اســتقلال در 
رده ها و مســابقات مختلــف را در کارنامه 
دارد فرصت آشــنایی نزدیک با هر دو مربی 
را داشته است. از تغییرات بزرگ رایکوف تا 
تکمیل مسیر توسط اوفارل.در گفتگویی با 
حسن روشن از روزهای قدیم استقلال، گام 
ها رایکوف و خاطراتی که ثبت شــده است 

پرسیدیم که در ادامه می خوانید:

  به نظر شــما مربی خارجی چرا باید 
بیاید ایران؟ چون هم امکانات نیست، 
هم پول بســیار کمی هســت و هم 
دخالت ها در کارشان بسیار زیاد است.

ما وقتی که تیم ملی قوی درســت کردیم، 
رنجبر و...تیم ســال ۴۰ تا ۴۹ که مثلا دیگر 
رنجبر و ایــن ها آخــرش نبودند.تیمی که 
قهرمان آسیا شد.آن زمان فقط باشگاه تاج 
بود که تیم نونهالان هم داشــت، من خودم 
آن زمان طرفدار بــودم، هیچکس فکر نمی 
کرد این تیم عوض شــود. تا همان سال ۴۷ 
که در جام ملت های آســیا قهرمان شدیم. 
اولین بار بود. از آن تیمی که همه دوســتش 
داشــتند خیلی ها نمی توانستند راه بروند. 
رنجبر دیگر پیر شده بود و راه نمی توانست 
بــرود، در آن بازی فینال هم نبود و حســن 
رحیمی کاپیتان شد. ولی چون همه تیم را 
دوست داشــتند می جنگیدند. مثلا قبول 

نمی کردند که بهزادی عوض شود.

  قهرمانی معجزه آسایی هم بود،تیم 
اول عقب بود ولی بعد پیش افتاد.

تیمی که یکی مــی خورد بهتــر بازی می 
کند، آن تیمی که مدعی اســت.آلمان مثلا 
تا مدت ها وقتی گل می خورد قطعا می برد. 
هیچکس فکرش را نمی کــرد چون غیر از 
محمود بیاتی و حســین فکری کسی نبود 
که شــرایط را عوض کنیــم. وقتی رایکوف 
آمد تیم ملــی جوانان را درســت کرد و در 

مسابقات آسیایی شرکت کردند.

  رایکوف رفت به سمت فدراسیون.
رایکوف رفت سراغ تیم های ملی.

  تیم های ملی پایه؟
نه کل تیم های ملی.

  آخر سرمربی آن زمان بیاتی بودند.
نه آقای بیاتی خودش دو دوره داشــت. قبل 
رایکوف و بعــد از رایکوف. بعــد از رایکوف 
زمانی بود که می خواســتیم به جام جهانی 
۷۴ برویم و نرفتیم. آقــای بیاتی بودند. آن 
زمانی برای تیم هــای ملی آمد. اولین کاری 
که کرد تیم جوانان را درست کرد و اولین بار 

به تایلند رفتند و سوم شدند.

  کدام نسل می شدند؟
نســل عابدینی و علی پروین و این ها... نسل 
جــوان واقعی. رفتند و ســوم شــدند و این 
شروع یک نســل جدید بود. بقیه وجودش 
را نداشــتند. رایکــوف دید عالی داشــت. 
بهترین بازیکــن را می آوردیــم می گفت 
این به درد نمی خورد، روی کســی که باید 
کار می کرد. این ها سوم شــدند. سال ۶۹ یا 
۷۰ تیم مجهز شد که به مسابقات برود. علی 
پروین، فریدون معینی، مســعود معینی. ما 
آن زمان در نوجوانان تاج بودیم. با بی میلی 
تیم را فرســتادند. تیم چند تــا گل خورد و 
برگشت. دل رایکوف چرکین شد. یک سری 
مسابقات بود که دو ســال یک بار برگزار می 
شــد، رایکوف تیم را عوض کرد یعنی وقتی 
لیست را فدراسیون داد فقط یک علی پروین 
و یکی دو نفر دیگر داخلش بــود. بقیه همه 
جوان بودنــد، ۲۸ نفر را به اردوی شــوروی 
برد برای بازی های منطقــه ای. من هم آن 
زمان جوانــان بودند. رایکــوف هم وقتی در 
تاج بــود روزی که تمرین ما مــی آمد بعد از 
ظهر تمرین بزرگســالان نمی رفت. این ها 
رفتند شــوروی. ۴ تا بازی کردند و ۲۰ تا گل 
خوردند. تیم داشــت آماده می شد. آمدند 
و یک هفتــه ماندند که برونــد ترکیه. ناصر 
حجازی تکیه به دورازه داده بود که من زده 
شدم و نمی روم. روزنامه ها هم حمله کردند 
که این چه چیزی است؟ خود روزنامه داران 
آن زمان حالی اشان نبود. چونه همه ارتباط 
داشــتند. تیم چند تا خط خورده مثل امیر 
عابدینی داشت و بعد راهی ترکیه شد. چهار 

تا از ترکیه خوردیم. ۴ بر ۲ ازبکستان را زدیم. 
شروع آن فونداسیون از آن جا بود. گفتند تو 
آبروی ما را بردی می گفت آبروی خودم هم 
رفته. رایکوف با کسی رو دربایستی نداشت 
چون کارش را قبول داشت. پای تیم ایستاد 
و تیم شــکل گرفت. بعد از دو سال تیم تاج را 
گرفت. ما دو تا زمین داشــتیم و تمرین می 
کردیم. اول جوانان تمریــن می کردند بعد 
بزرگسالان. توجه اصلی به جوانان بود. یعنی 
اصلا مشکلی برای تغییر کسی نداشت. ناصر 
حجازی و چنــد نفر دیگر بودنــد که رفتند 
شــهباز. نه این که بی احترامی کنند؛ الان 
مثلا به کی روش نمی توانیــم بی احترامی 
کنیم . البته این چیز های که الان گفته می 

شود رایکوف آن زمان ها گفته بود.

  این که می گویید نسل احدی و بیانی 
و این ها می شود؟

نه این ها با نسل مان نبودند.

  این ها با جکیچ تمرین کردند؟
بله تمرین کردند.

  این هایی که دوره آخر رایکوف اول 
جکیچ بودند اگر همه چیز درســت 
پیش می رفت و جنــگ و این ها نبود 
کدامشان می توانستند بازیکن بزرگ 

تر از چیزی که شدند بشوند؟
این ها همه بزرگ شدند.

  نسل شما رفت جام جهانی ولی آن 
ها نه.

راســت می گویید این ها بلافاصله به جنگ 
و انقلاب بر خوردند. رایکوف هیچ شــخص 
بدی را نمــی آورد. زمان کــه حجازی بود 
گفــت ۳۵ تومان بــرای بازیکنانی که بازی 
کنند. ۳۰ تومــان برای کســانی که بازی 
نکنند. هر که می خواهد امضا کند. همه چیز 
را می دانست،مثلا می گفت ناصر خانه می 
خواهد بخرد. مثل الان نبود که مدیر عامل 
یواشکی در توالت قرارداد ببندد. همه بودند 
و می گفت ناصر ۵۰۰ تومان و حسن روشن 
دو تومان. برای مثال می گویم. از این ارزش 
بازیکن را می فهمیدی. مشکل ما این است 
که آن زمان ها را دیدیــم. واقعا هم ناصر می 
خواســت خانه بخرد. گفت برویــد پایین و 
صحبت کنیم. ناصر گفت کاش بیشــتر می 
دادید که خانــه را می خریدیــم . گفتند نه 
بیشــتر نمی شــود جای دیگر بروید. ناصر 
گفت شــهباز ۶۰ تومان می دهد، رایکوف 
گفت نه ۶۵ تومــان می دهــد بروید و بعد 
گفتند ما نمی توانیم چون شــاگر شماییم. 
می گفت نــه من افتخــار می کنــم و می 
خواست این ها بروند. من هم نشسته بودم، 
گفته بود حرف نزنم و مــن هی با خودم می 
گفتم این برود من با کی بــازی کنم؟ چهار 
نفر هم فیکس تیم ملی بودند. گفتند راضی 
هستید؟ گفت بله بروید. خانه همه بازیکنان 
را بلد بود. شــب می آمد ســر می زد. من را 
سوار کرد، گفتم من با کی بازی کنم؟ گفت 
تیم من عالی شد،درست شد. فردایش آمد، 
مسلمی را آورد، مرشــدی را آورد و تمرین 

کردیم و قرعه کشی شد تا بازی با شهباز.

  پس بازی حیثیتی شد درست است؟
تنها کسی که می خندید خود رایکوف بود.

هر کســی حدســی از نتیجه بازی داشت. 
ما دیگر می دانســتیم رقیــب ناصریم. من 
گفتم من نمی دانم،فقــط از دقیقه ۱۰ توپ 
را می گیــرم و می روم ســمت ناصر. دقیقه 
۱۰ رســیدم به ناصر گل خالــی بود که من 
اوت زدم. به تور هم نخــورد. ما ۴ تا به این ها 
زدیم و بعدش پشتک می زدیم. رایکوف هم 
یک چوب برداشت همه ما را در رختکن زد. 
ما این ها را در لهستان هم داشتیم. اول یک 
هیچ بردیم و پشتک زدیم. حشمت خان هم 
می زد. بعد ۳ بر ۲ باختیم. پــدر ما را در می 
آورد. در بازی با شــهباز ما رفتیم در زمین 
تابلو را دیدم نتیجه ۳ بــر ۲ بود دو تا خورده 
بودیم و اصلا نفهمیــده بودیم. تعویض کرد 

و بــازی را آرام کرد. یکی دیگــر همه زدیم. 
اگر روز خــوب ناصر نبود باز هــم می زدیم. 
بعد از آن بازی خود رایکوف بیشــتر پشتک 
می زد. این نسل را که عوض کرد می دانست 
هر کدام چه می شــوند. البته می گفت یک 
اشتباه کردم و حســن ابراهیمی را از بانک 
ملی آوردم. حســن ابراهیمی تنها کســی 
بود که آوردند. همه از جوانــان بودند. آمد 
و قرارداد بســت، چند تا بازی کرد و یک گل 
در اصفهان زد. به او گفت تو بهترین بازیکن 
درجه ۲ هســتی. برعکس هم هســت که 
بهترین بازیکن درجــه در یک تیم پایین تر 
بازی کند. حالا تو آمدی اســتقلال. یک گل 
هم زد و جدا هم شــد و برگشت بانک ملی، 
همین یک بار بود که خودش گفت اشــتباه 
کردم. بعد هم از تاج رفــت. گفتم تو که می 
خواســتی بروی چرا آن قدر تیــم را خوب 
درســتی کردی؟ گفت مربــی خوب یک 
تیم خوب را به بعدی می دهد. برای این که 
هر چیزی شــود برای این مربی قبلی است. 
الان می بینیم مربــی وقتی می رود بازیکن 
را هم با خودش می بــرد. فوتبال فرق کرده 
است، از بازیکن گرفته تا مربی، بازیکن می 
گوید کی روش نباشــد می روم. این بازیکن 
را بیاندازید بیرون. بازیکن حق ندارد بگوید 
این مربی نباشد فلان است. یک بار یکی آمد 
با ما تمرین کرد، تست کوپر هم گذاشت. من 
دو بار انجام دادم خســته شدم. نشستم آب 
بخوردم گفت برو خانــه خودتان. بعد از این 
از فدراسیون آمدند خانه ما گفتند چه شده 
است. گفتم گفت برو خانه و من رفتم. گفتم 
زوری نیســت. رایکوف اول بــه دل بازیکن 
می رفت، می گفت اول باید فرهنگ شــما 
و زبان شــما را یاد بگیرم. این اخلاق را کی 
روشی هم داشت. فدراسیون گفت بیا، ولی 
ما تصمیم گیرنده نبودیم. این طور نبود که 
بگوییم کی روش نباشد تمرین نمی کنیم. 
در طول تاریخ ببینید کجا یک مربی ۸ سال 

در یک تیم بوده است؟

 اوفارل بزرگترین مربی خارجی بوده 
است که در عصر خودش به ایران آمده 
بود.از نظر رزومه هم از منچستر آمده 
بود و بالاتر از رایکوف بود و بعد از آن هم 
مربی با این کلاس نداشتیم. چه قدر با 
او راحت بودید؟ پروژه شما برای جام 

جهانی 74 چرا به نتیجه ننشست؟
نه ســال ۱۹۷۴ بیاتی بود. بعــد از آن آمد. 
محمود بیاتی ســرمربی بود. رفتند استرلیا 
یــک هیــچ خوردنــد و برگشــتند ۲ هیچ 
خوردند و حذف شــدیم. بعد دیگر مسابقات 
نبود تا بازی های جوانان. قبل از اوت شــدن 
این ها ما در جوانان سال ۵۲ قهرمان شدیم. 
آن ها اردوی تیم ملی بودند و ما تیم جوانان. 
رایکوف با اوفارل با هم ســاختمان فوتبال را 
درست کردند. او بلوک شهر را درست کرد و 
بهترین مربیان ما بودند. تیم ما یک دست بود. 
سه تا هافبک نبود. تغییر جوری نبود که اداره 
نشود. رایکوف می گفت این بزرگ است و او 
می گفت رایکوف بزرگ است. بعنی بزرگان 
این طور هســتند. واقعا رایکوف آدم بزرگی 
بود. همه می گفتند خوب اســت.یک بار من 
یک ضربه خوردم، بهترین دکتر ایران زرکش 
بود.صدمه دیدم بودم و راه نمی توانستم بروم. 
دکتر زرکــش آخرین حرفی کــه زد، چون 
متخصص پا هــم بود، گفت فوتبــال را کنار 
بگذار. گفت تو نمی توانی. من در خانه گریه 
می کــردم و مادرم دنبال کارهایــم بود. این 
دیده بود من در تمرینات نیســتم به خانه ما 
آمد و پرسید چه شده و من با گریه همه چیز 
را گفتم. گفت فردا برویم اســتخر. حدود ۱۰ 
روز من در آب می رفتم ولی شنا نمی توانستم 
بکنم. یک دقیقه در آب بودم و بعد در آفتاب 
می خوابیم. به هر کــس می گفتی می گفت 
دیوانه است. بعد از یک هفته گفتند بیا تمرین 
تاج.در امجدیه بــود، کتانی هم گفتند بیاور. 
آمدم، به من گفت برو راه برو. گفت عادی راه 
برو. هر جا درد گرفت نرو. من راه رفتم، اصلا 
ذهنم تغییر پیدا کرده بود. وسط تمرین می 
گفت تندتر راه برو. بیشــتر حواسش به من 

بود. وسطش گفت خســته شدی؟ بنشین. 
معمولا بعد از تمرین ۲ یا ۳ نفر را نیم ساعت 
بیشتر نگه می داشــت. ناصر را حتما نگه می 
داشت. بعد به من گفت بدو، گفتم نمی توانم، 
گفت بدو. گفت فردا ســاکت را بیاور. من را 
دفاع راست گذاشته بود . گفته بود بچه ها به 
من توپ ندهند. من یک هفته بعد بازی کردم. 
خود دکتــر زرکش به من گفتــه بود محال 
اســت. یک کاری را می کرد که این جا اصلا 

علمش نبود.

  یعنی آب درمانی اولین بار در ایران 
روی شما انجام شد؟

بله، زمان رایکوف و اولین بــار در تاج. مثلا 
من وقتی برای تاج انتخاب شــدم دو تا پایم 
پیچید و زرکش گچ گرفــت و گفت برو یک 
هفته دیگر بیا. من از ماشــین پیاده شدم و 
چون بچه بودم عاشــق عصا بودم. رایکوف 
تمرین را شــروع کرده بود و آمــد و دوید از 
پله ها پیش من گفت ســلام و دوید رفت. به 
من گفت برو داخل بنشــین.دیدم با یک اره 
آمد. گفتم خدایا این آهن گر اســت؟ گفت 
بنشین. هنوز گچ خشک نشــده بود کچ را 
برید. گفت کی این کار را کرده؟ گفتم دکتر 
زرکش، گفــت غلط کرده اســت. گفت برو 
لباســت را در بیاور و بیا. بانــد پیچی کرد و 
گفت برویم پایین. گفت من می روم تمرین 
شــما راه برو. هفته بعد من بازی کردم. می 

گفت بنشینی خشک می شود.

  اوفارل چه طور بود؟
او آمد فوتبالی که رایکوف به جایی رســانده 
بود را درســت تر کرد. کی روش برنامه های 
فرگوســن را پیدا می کــرد. الان یک جایی 
گفتند بیا. ۶۰۰ تا بچه ثبت نام کردند شــاید 
به خاطر بچه ها بروم. دیپلم خودم را فرستادم، 
هیچکس در ایران ندارد. اوفارل هیچوقت به 
مربی ایرانی بی احترامی نکرد. مثل کی روش 
مربیان را خرد نمی کرد و با مربیان جلسه می 
گذاشت می گفت این بازیکنان را شما درست 
کردید. اگر تیم ما بدون مربی می رفت به جام 

جهانی باز هم نتیجه همین می شد.

  یک بحثی همیشــه بوده است که 
برانکو همیشــه به آن می دمد و این 
اســت که می گوید فوتبال ایران فقط 
با مربی کروات می تواند نتیجه بگیرد. 

نظر شما چیست؟
راســت می گوید. یک موافقت منفی است. 
واقعا هم منفی اســت. این کــروات ها که 
وارد ایران شــده اند به اســم قدیمی های 
بزرگشان وارد شــده اند وگرنه کسی نمی 
دانست برانکو چه کســی است. من برانکو را 
یک آدم با شــخصیت می دانم، الان فوتبال 
ما طوری شده است که برانکو ها نتیجه می 
گیرند ولی اشتباه او این بود که به عربستان 
رفت. یعنی جایــی که راحــت نتیجه می 
گیرد. یعنی فکری که کــرد نبود، مثل این 
که گفتیم کی روشــی که آمــد کی روش 
منچســتر نبود و نیســت، یعنی به عنوان 
دلال به ایران آمد. برانکــو هم همین. قدیم 
در تاج می گفتند مربی کیســت؟ رایکوف 
اســت. می گفتند بازیکن کیســت؟ علی 
جباری، ناصر حجازی. شــرایط روحی چه 
طور اســت؟ پول خوب می گیرند؟ قدرت 
بدنی چه طور اســت؟ الان برعکس شــده 
اســت. الان تیم قدرت بدنی کم دارد که هر 
تیمی باشــد مربی می آورد و این را درست 
می کنــد. دوم روحی و روانی کــه بر عهده 
کسی مثل برانکو اســت که اصلا بلد نیست. 
با بلاژویچ در ایران بود، چند ســالی با مردم 
گشــت، بازیکنان هم حد خوبی داشــتند، 
الان مربی آخر اســت. قبلا اول بود. همیشه 
می گویند تیم را می خواهی تشخیص دهی 
نیمکت ذخیره اش را نگاه کن. قدیم نیمکت 
پرسپولیس استقلال را می دیدی لذت می 
بردی. پرسپولیس را می دیدی کریم باقری 
با آرامش نشسته است. برانکو شیک ایستاده 
اســت. این آرامش وارد زمین می شود. قبلا 
اصلا مربی بلند نمی شد. اگر صدا می کردند 

بلند می شد. الان ســوت می زنند. آرامش 
در تیم ها نیســت. اســکوچیچ اگر به تیم 
ملی به صورت مســتقیم می آمد نظر همه 
فرق می کرد، ولی چــون در تیم های لیگ 
چرخید همه نگاه پایین به او داشتند و برای 
تیم ملی کوچک شــد. خاک بر سر بازیکنی 
که می گوید ما با فلان مربی آرامش نداریم 
کی روش بیاید درست شــود. یک بازیکن 
خودش باید برای خودش شخصیت درست 
کند. کسی که این حرف را گوش کرده است 
آقای نبی که دوســت ما هم هست ولی من 
به خاطــر حمایتم عذرخواهــی کردم کار 

اشتباهی کرد. من یک قران هم نگرفتم.

  چه شد که خود شما تصمیم گرفتید 
حمایت کنید؟

ما ۷ یا ۸ سال اســت که در فدراسیون ثبات 
خوبی نداریم. بــا کارهایی که دیدیم گفتیم 
خوب اســت. این انتخاب هــا اصلا فوتبالی 
نیست. این که بگویی شجاعت می خواهد. 
اصلا نمی دانیم عزیزی خادم چه طوری آمد 
چون در آن ســه نفر نبود. سه نفر ، کیومرث 
هاشمی بود، آجورلو بود و کریمی. ما گفتیم 
چون کیومرث هاشمی نام خوبی در خارج به 
جا گذاشته است آن باشد. بچسبند فوتبال 
را درســت کننــد. هیئت رئیســه که خود 
عزیزی خادم درســت کرده خودشــان سر 
قدرت دعوا کرده اند. ثبات در فدراســیون 
نیســت. من به خاطر این که ایــن ها ۷ یا ۸ 
سال بودند و اینفانتینو نام تاج را می داند در 
آستانه جام جهانی این باشد. من این اشتباه 
را از این منظر کردم و بعــد هم عذرخواهی 
کردم. تاج در تلویزیون گفت من رئیس شوم 
کی روش سرمربی می شود. من به تاج زنگ 
زدم، گفتم آقای تاج، اشتباه نکن، این کاری 
که می کنی اشتباه است. گفت دروغ است. 
گفتم باشد.آخر هم آورد. من ۱۰سال است 
پاســپورت دوبی آماده دارم، هر جا رفتیم 
هم همه خرج ها را عرب ها کردند. من نمی 
خواهم آن جا بروم، مــن کاری آن جا ندارم 
که بروم. بعد هم که انتخابش کرد گفتم آقا 
وقتی کی روش از این جا رفت همه شــما و 
فدراسیون را زیر و رو کرد. هیچی هم ندارد. 
دو تا ایرانــی، کریم و وحید شخصیتشــان 
از همه بازیکنــان تیم هم بالاتــر بود. حالا 
اســکوچیچ هم چون خارجی بود. آدم باید 
در آرامش کار کنــد. ما هر بازی داشــتیم 
کی روش جنجال درست می کرد. خودش 
درست می کرد. ما اصلا ۴ بازی را نفهمیدیم 
چه طور گذشــت. آرامش در ۸ ســال کی 

روش وجود نداشت.

  به نظر شما چرا بازیکنان این قدر کی 
روش را قبول داشتند؟

عدم داشتن جنبه. نمی خواهم بی احترامی 
کنم، وقتی بازیکنی هســت که یک دفعه به 
پول هــای بــی ارزش میلیاردی می رســد 
همین می شود. من خودم هم وقتی بازی می 
کردم به اندازه خودم خیلی جنبه نداشــتم. 
وقتی خانــه خریدم و ماشــین خریدم فرق 
کردم. مدیریت کلان اشکال دارد که بازیکن 
جرات می کند بگوید اگر آن مربی نباشــد ما 
۶ تا مــی خوریم. باید فدراســیون بازی ها را 
گردن بازیکنان می انداخت. بازیکن های ما 
همه لژیونر بودند. این ها بایــد قبل از ایران، 
پول و همه این ها برای باشــگاه خودشــان 
می جنگیدند که پس نخورند. ۲۰۱۸ وقتی 
تمام شــد و تیم به ایران آمد بیشتر لژیونر ها 
بیرون شــدند و همه آمدند تراکتورســازی 
بازی کردند. چون نتیجــه نگرفتند این طور 
شد. فوتبال تنها ورزشــی است که خلاقیت 
دارد. مثل شنا نیست. در فوتبال هر کس یک 
کاری می کند. خلاقیت در فوتبال هســت. 
یعنی این ها را گردن خودشان می انداخت. 
وحید هاشــمیان و کریم باقری را حتی قطر 

نبردند. این ها فقط مربوط به جنبه است.

  برعکس شــخصیت آقای حجازی، 
منصــور پورحیدری خیلی انســان 
متفاوتی بود که خیلی هــا به او پدر 

استقلال می گویند. درست است؟
من اصلا لقب پــدر را قبول نــدارم چون ما 
همه از یک خانواده هســتیم. یک روزی تیم 
استقلال به بوشــهر رفته بود، یک مراسمی 
بود، بعد مربــی ای که این هــا را جمع کرده 
بود پیراهنــی داده بود بپوشــند که رویش 
نوشته بود یاران حجازی. من اعتراض کردم. 
برای این که خیلی ها را از دست داده بودیم. 
پرســیدم چرا این کار را کردید؟ گفتند به ما 
اجازه ندادند بنویســیم اســتقلال. مشکل 
استقلال بود. گفتم لازم نیســت بنویسید. 
اصلا نباید بنویسید. این ها همه فوت کردند 
پس همه پیراهن باید پر اســم باشد. مسعود 
پورحیدری از نظر خانوادگی انسان بسیار با 
شخصیتی بود اما اگر بخواهیم به شخصیت 
کاری اشاره کنیم ایشــان میانه رو بود. یعنی 
آن چیزی که باید را انجــام می داد. ناصر این 
طور نبود، ناصر تند رو بود. تند رو بود به خاطر 
همین هم خیلی امیدوار بود و دوست داشت 

مربی تیم ملی شود که این اتفاق نیفتاد.



مدیر  کرمانشاه-حســنافخارزاده 
صندوق بیمــه اجتماعی، کشــاورزان، 
روستاییان و عشــایر اســتان کرمانشاه 
از افزایــش ۲۱ درصدی بیمه شــدگان 
زیر پوشــش این صندوق در سال جاری 
نسبت به سال گذشــته خبر داد و گفت: 
این صنــدوق در ارزیابی عملکرد ســال 
گذشــته و در ۶ ماهه اول امســال رتبه 

سوم کشور را کسب کرد.
»محسن رشــیدی اقدم«افزود: از ابتدای 
ســال جاری تاکنون ایــن صندوق بیش 
از ۱۲ هــزار و ۵۰۰ نفــر بیمــه پرداز در 
ســطح اســتان را جذب کرده که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشــته ۲۱ درصد 
رشد نشــان می دهد و امیدواریم تا پایان 
ســال نیز بر این تعداد افزوده شود. وی با 
بیان اینکه در ســال ۱۴۰۰ صندوق بیمه 
اجتماعی روســتاییان و عشــایر استان 
کرمانشــاه بیش از ۱۳ هزار بیمه پرداز را 
جذب کرد، گفت: به واسطه این عملکرد 
خوب امســال ســهمیه جذب ۲۱ هزار 
بیمه پرداز در کشــور را بدســت آوردیم 
که رتبه دوم کشــور را بعد از سیستان و 

بلوچستان کسب کردیم.

افزایــش ۲۵ هزار بیمه شــده اســتان 
کرمانشاه در دولت سیزدهم

رشیدی اقدم در ادامه با اشــاره به اینکه 
این صندوق ۱۱۰ هزار خانوار بیمه شده 
و چهار هزار مســتمری بگیر و بازنشسته 
دارد گفت: در سال جاری ۴۰ درصد حق 
مســتمری این چهار هزار نفر بازنشسته 

افزایش یافته است.
اجتماعــی  بیمــه  صنــدوق  مدیــر 
کشاورزان، روســتاییان و عشایر استان 
کرمانشــاه با اشــاره به آمار عملکرد این 
صندوق در طول ۲ ســال گذشته، افزود: 
از این تعــداد ۱۱۰ هــزار بیمه شــده؛ 
بیش از ۲۵ هزار نفر در دولت ســیزدهم 

افزایش یافته است.
رشــیدی اقدم در ادامــه از مهمتریــن 
سیاســت های صندوق بیمــه اجتماعی 
کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر را 
برقــراری عدالــت و رفــاه اجتماعــی 
عنوان کــرد و به ســه مزیت ایــن بیمه 
نســبت به ســایر بیمه ها مانند پرداخت 
۷۰ درصدی آن توســط دولــت، انتقال 
سوابق بیمه ای به ســایر بیمه ها، انتقال 
مســتمری بعد از فوت بیمه شــده اصلی 

به زن و فرزنــدان او و همچنین به صرفه 
بودن اقتصادی آن اشاره کرد. 

سقف حق بیمه یک میلیون
 و ۶۰۰ هزار سال تومان در سال است

وی در بخــش دیگر از صحبــت های خود 
گفــت: بیمــه شــدگان صنــدوق بیمه 
اجتماعی کشــاورزان، روستاییان و عشایر 
در ســال بین ۶۰۰ هزار تا یــک میلیون و 
۶۰۰ هــزار تومان پرداخت مــی کنند که 
در ماه چیزی حــدود ۵۰ هزار تا ۱۳۰ هزار 

تومان بسته به انتخاب خودشان است.
رشــیدی اقدم صندوق بیمــه اجتماعی 
کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر را از 
دســتاوردهای بزرگ انقلاب اسلامی در 
راســتای خدمت به مردم به ویژه جامعه 
محرومان و مســتعضعفان عنــوان کرد 
و اضافه کــرد: ۷۰ درصد حــق بیمه این 
صندوق را خود دولــت پرداخت می کند 
که این موضوع در دنیا بی ســابقه اســت. 
به گفته وی یکــی از مزیت های صندوق 
بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستاییان و 
عشــایر؛ تخفیف پنج ســاله به افراد که 
به سن بازنشســتگی رســیدند، دانست 
و توضیــح داد: کســانی که به ســن ۶۵ 

سال رســیده باشــند و ۱۵ ســال سابق 
پرداخت حق بیمــه دارند، بــه آنها پنج 
ســال تخفیف داده می شود تا با ۲۰ سال 

سابقه بازنشسته شوند.
اجتماعــی  بیمــه  صنــدوق  مدیــر 
کشاورزان، روســتاییان و عشایر استان 
کرمانشــاه در بخش دیگری از سخنانش 
از پرداخــت ۲ میلیــارد و ۷۵۰ میلیون 
تومان تســهیلات به حــدود ۵۰۰ نفر از 
مســتمری بگیران این صندوق در استان 
خبر داد و گفــت: همچنین یک میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان تســهیلات نیز به ۳۰ 
کارگزار این صندق در اســتان پرداخت 

شــده اســت. وی در ادامــه همچنیــن 
به اجــرای طــرح معتمدیــن و مروجان 
صنــدوق بیمــه اجتماعی کشــاورزان، 
روســتاییان و عشــایر در ســطح استان 
اشــاره کرد و افــزود: برای اجــرای این 
طرح هــزار و ۲۰۰ معتمــد در ۳۰ بخش 
استان شناسایی شــده که کار ترویج این 

صندوق را انجام دهند.
رشــیدی اقدم در ادامــه با اشــاره به آمار 
جمعیت ۲ میلیــون نفری اســتان گفت: 
طبق بــرآورد، صندوق بیمــه اجتماعی، 
کشاورزان، روســتاییان و عشایر می تواند 

۳۰ درصد جمعیت استان را پوشش دهد.

اصفهان-مریــم مومنی  پس از ملاقات فــوری فرماندار 
فریدونشهر با اســتاندار اصفهان مقرر شد طی چند روز آینده، 
نمایندگان دانشــگاه علوم پزشــکی اصفهان برای عقد تفاهم 
نامه احداث مرکز درمانی در روســتای کلوســه جهت پوشش 
روســتاهای پشــتکوه دوم بخش موگوئی، در این شهرستان 

حضور یابند.
 محمدجواد صفا فرماندار شهرســتان فریدونشهر اظهار کرد: 
به تازگی با مساعدت اســتاندار و رییس دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان مقرر شــد یــک مرکز درمانی در روســتای کلوســه 
فریدونشــهر تجهیز و راه اندازی شود؛ مراحل اجرای این طرح 
در قالــب تفاهم نامه بین فرمانداری فریدونشــهر و دانشــگاه 

علوم پزشکی اصفهان انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه بر اســاس این تفاهم نامه تامین آمبولانس و پزشــک 
را دانشگاه علوم پزشــکی تقبل کرده اســت، افزود: همچنین عملیات 

احداث و تکمیل ســاختمان این مرکــز درمانی را فرمانــداری انجام 
می دهد و زمین مورد نیاز برای احداث پانســیون پزشــک نیز از سوی 

اهالی روستا اهدا می شود.
فرماندار فریدونشهر افزود: نبود پزشــک و تجهیزات درمانی مشکلات 

بســیاری را برای جمعیت نزدیک به ۲ هزار نفری پشتکوه دوم 
فریدونشــهر به دنبال داشته که بارش هر ســاله برف و مسدود 
شدن راه های ارتباطی این مشــکل را مضاعف کرده است و نیز 
۲ باب خانه بهداشــت هر کدام تنها با یک بهورز در روســتاهای 

کِلوسه و دورَک، پاسخگوی نیاز اهالی این منطقه نیست.
صفا با بیان اینکه اکنون بیماران در روزهای ســرد و بارش برف 
با شــرایط وخیم از طریق اورژانــس هوایی به مراکــز درمانی 
اســتاندارد منتقل می شــوند، تصریح کرد: با این وجود بدنبال 
شــرایط نامســاعد جوی در این منطقــه گاهی امــکان انتقال 
بیماران با بالگرد نیز میســر نمی شــود که این مساله فوت یکی 

از ساکنان را در چند روز اخیر بدنبال داشته است.
وی تصریح کــرد: مطابق با دســتور اســتاندار اصفهــان همه مراحل 
احداث و تجهیــز مرکز درمانی روســتای کلوســه تا حصــول نتیجه 

پیگیری می شود.

اهواز  - محمد مجــدم  مرتضی ســعیدی زاده 
مدیرعامل بنیاد بیــن المللی فرهنگــی هنری امام 
رضا )ع( در نشست خبری سیزدهمین جشنواره بین 
المللی شــعر رضوی به زبان عربی که به میزبانی اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی خوزســتان برگزار شد 
اظهار کرد : بنیاد بین المللی امــام رضا )ع( به عنوان 
تنهاترین نهاد دولــت جمهوری اســلامی در حوزه 
فرهنگی رضوی قریب به ده ســال اســت که فعالیت 
می کند و محورهای فعالیت آن در حوزه توســعه ی 

فرهنگی رضوی است .
ســعیدی زاده با بیــان اینکه ماموریــت بنیاد نگاه 
احیای امر اهل بیت )ع( است تصریح کرد : حضرت 
آقا امام رضــا )ع( فرمودند؛ خدا رحمــت کند بنده 
ای که امر مــا را احیا کنــد بطوری که علــوم ما را 

بیاموزد و به دیگران بیاموزاند .
این مقام مســئول با اشــاره به اینکه ســیر احیای 
امر یک مســئله سخت، فرسایشــی و پیچیده است 
خاطرنشــان کرد : بنیاد مــی خواهــد در بعد بین 
المللی با آحاد مــردم گفت و گو کنــد و ماموریت 
خود را گسترش دهد، محاســن کلام اهل بیت را با 
زیبایی منتقل کند و این تنها از بســتر هنر و رسانه 

اتفاق می افتد .
وی افزود : ۲۰ امین دوره جشــنواره بین المللی امام 

رضا )ع( در حال ســپری شدن اســت که خرداد ماه 
سالجاری بعد از میلاد امام رضا )ع( آغاز به کار کرد .

مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا 
)ع( گفت : جشــنواره رضوی عمومی ترین جشنواره 
کشور است حتی از جشــنواره های فجر ، مقاومت و 
عمار هم عمومی تر می باشــد که آن بــه دلیل وجود 
مقدس آقا علی ابن موســی الرضا )ع( می باشد که با 
همه مردم گفت و گو می کند و دیگر اینکه جشــنواره 
در طــول ۱9 دوره گذشــته 8 میلیــون و ۵۰۰ اثر را 
دریافت کرده که این آمار به لحاظ رشــد کمی ، نشان 
دهنده این اســت که جشــنواره با مخاطبان مختلف 

جامعه ارتباط برقرار می کند .
ســعیدی زاده عنوان کرد : ســالیان گذشته در ۲ 
هزار نقطه از جهان فعالیت های بنیاد و جشــنواره 

های امام رضا )ع( توسعه پیدا کرده است .
این مقام مســئول بیان کــرد : با توجه به آســیب 
شناســی که از گذشــته داشتیم ، امســال درعین 
پاسداشــت عمومی شدن جشــنواره ، قصد داریم 
جشــنواره را به ســمت تخصصی شــدن ببریم که 
طــرح تحولی آن مبتنــی بر این رویکرد نوشــته و 

تدوین شده است .
وی افزود : وقتــی از تخصصی شــدن صحبت می 
کنیم یعنــی یک فضای رقابتی بیــن اصحاب هنر و 

رســانه برای تولید محصول فاخرو اثرگذار و دیگر 
موضوع رضوی برای مخاطب آحــاد و تاثیرگذاری 

در بدنه عمومی جامعه باید شکل بگیرد .
مدیرعامل بنیــاد بین المللــی فرهنگی هنری امام 
رضا )ع( گفت : طــرح تحولی جشــنواره امام رضا 
)ع( به اینگونه اســت که می خواهد به سمت تولید 
محصولات فاخر و اثر گذار برود و به ســمت فضای 
آحاد جامعه روی بیاورد ، صاحــب نظران، اصحاب 
هنر و رســانه ایــن جریــان را تایید کننــد و آحاد 

جامعه بهره مند شوند.
ســعیدی زاده اظهــار داشــت : حضــرت آقــا در 
نســبت با فعالیت های فرهنگی یــک پیامی دارند 
که می فرماینــد : فعالیــت هــای فرهنگی خوب 
و فاخر فعالیتی اســت کــه نخبگان تاییــد کنند و 
آحاد جامعه بهره مند شــوند بر همین اســاس این 

کلام را مبنای تحول جشــنواره قــرار دادیم یعنی 
اگر جشــنواره قرار اســت تحــول پیدا کنــد باید 
محصولات آن به تایید نخبگان برســد و در معرض 

آحاد استفاده و بهره مندی اش اتفاق بیفتد .
این مقام مســئول با بیان اینکه جشنواره تا سالهای 
گذشــته در بوم اســتان ها مدیریت میشد تصریح 
کــرد : امســال مدیریت جشــنواره را در ســطح 
ملی بردیم و شــورای سیاســت گــذای ملی برای 

جشنواره ها انتخاب شد .
وی افــزود : افزایــش اعتبــارات جشــنواره یکی از 
محورهای مــورد بحــث در بنیاد بوده اســت که در 
سالهای گذشــته با یک رقم حداقلی مدیریت می شد 
اما امسال افزایش اعتبار داشته ایم که جشنواره شعر 
عربی حدود 8۰۰ میلیــون اعتبار را به خود اختصاص 
داده در صورتی که دوره ۱9 ام ۶۶ میلیون بوده است .

اصفهان
با دستور فوری استاندار اصفهان،

وستای کلوسه فریدونشهر راه اندازی می شود  مرکز درمانی در ر

دبیرخانه جشنواره بین المللی امام رضا )ع(
 بیش از 8 میلیون اثر دریافت کرده است

تبریز-رحیم جباردخت  ایســنا/آذربایجان 
شــرقی شــهردار تبریز گفت: با موافقت اعضای 
شورای اســلامی شــهر، اســتفاده از موزه های 
تحت مدیریت شــهرداری در ســال آینده برای 

گردشگران و شهروندان تبریزی رایگان شد.
یعقــوب هوشــیار، افــزود: با هدف تشــویق و 
ترغیب شــهروندان بــه آشــنایی بــا تاریخ و 
فرهنگ تبریــز و آذربایجان بازدیــد از تمامی 
موزه های تحت مدیریت شــهرداری در ســال 

آینده رایگان خواهد بود.
وی ابراز امیدواری کــرد این برنامه با اســتقبال 

شهروندان و گردشگران همراه شود.
شهردار تبریز همچنین گفت: سال آینده موزه های 
شهر و شهرداری واقع در میدان ساعت، خانه فکری 
مشروطه خواهان »علی میســیو« واقع در چهارراه 
باغشــمال، موزه فوتبال واقــع در راهنمایی، موزه 
مشاغل واقع در چایکنار جنب راسته صادقیه، خانه 

استاد شــهریار واقع در چهارراه باغشمال و باغ موزه 
ســتارخان برای بازدید گردشــگران و شهروندان 

تبریز رایگان خواهد بود.
همچنیــن لازم بــه ذکر اســت اتوبــوس های 
گردشــگری نیز به صورت رایگان به گردشگران 

خدمات رسانی خواهد کرد.

ایــام - حیدربیگــی مدیرعامل شــرکت 
پالایش گاز ایــلام ازافتتــاح مرکزجوارکارگاهی 
این مجموعه بمناســبت ایام الله دهــه فجر خبر 
داد و گفت: ایــن مرکز با حمایــت فنی حرفه ای 
اســتان و براســاس نیازمندی های آموزشــی، 
جهت آموزش کارکنــان و خانواده های آنها پیش 

بینی شده است.
فتتاح این  لــه نوریــان » درمراســم ا  »روح ا
ینکــه این واحــد صنعتی  مرکز با اشــاره به ا
برای آمــوزش کارکنان و خانــواده های آنان 
با فنی و حرفه ای اســتان تعامل ســازنده ای 
فتتاح این مرکــز به صورت  فزود: بــا ا رد، ا دا
مســتقیم نســبت به صدور گواهینامه مهارت 

قدام می شود. ا
وی اظهار داشــت: این شرکت ســالانه بیش از ۳۰ 
هزار نفر ســاعت آموزش برای کارکنــان و خانواده 
های آنان از طریق ســازمان فنی و حرفه ای استان 

برگزار می کند و تلاش می شــود که این آموزش ها 
استمرار داشته باشد.

همچنین در این مراســم مدیــرکل فنی و حرفه 
ای اســتان ایلام گفت: این مرکر با هدف آموزش 
تخصصی پرســنل و تعامل ســازنده بیــن فنی و 
حرفه ای و شــرکت پالایش گاز ایلام جهت احصا 

نیازهای تخصصی درنظر گرفته شده است.

آذربایجان شرقی ایلام

شهردار: بازدید از موزه های شهرداری تبریز 
سال آینده رایگان می شود

مرکز آموزش جوارکارگاهی پالایشگاه گاز ایلام
 افتتاح شد

وستاییان   و عشایر کرمانشاه  افزایش     ۲۱ درصدی بیمه شدگان صندوق  بیمه اجتماعی ر
مشارکت کارکنان مخابرات شهرستان کلاله

ویج فرهنگ اهدای خون  در تر
گرگان -مهنازمحمدزمانی  کارکنان مخابرات کلاله با هدف 
یاری رســاندن به بیماران نیازمند در امر نوع دوستانه اهدای خون 
مشــارکت کردند جمعی از کارمندان مخابرات شهرســتان کلاله 
با هدف همیــاری و کمک بــه نیازمندان و تامیــن نیازهای خونی 
شــهروندان و بیماران با حضور در مرکزانتقال خون اقدام به اهدای 

خون کردند.
گفتنی است این اقدام خداپســندانه که با هدف عمل به مسئولیت 
اجتماعــی وبالا بــردن روحیه ایثــار و از خود گذشــتگی صورت 
گرفت، بصــورت دوره ی و بــا هماهنگــی و حضور تیم پزشــکی 
ســازمان انتقال خون در ادارات مخابرات سطح اســتان انجام می 

پذیرد.

مدیرعامل شرکت گازاستان :
 مصرف گاز استان گلستان

 به مرز 17 میلیون متر مکعب رسید
گرگان - مهنازمحمدزمانی  علی طالبی مدیرعامل شــرکت 
گاز استان گلســتان  در مصاحبه با پایگاه خبری شرکت  از افزایش 
قابل ملاحظه حجــم مصرف گاز اســتان خبر داد و ازمشــترکین 
گرامی و  مردم شریف استان خواســت جهت پایداری جریان گاز ، 
صرفه جویی در مصرف   را جدی بگیرند. وی افزود: با  ســرد شدن 
هوای اســتان و بارش نزولات آســمانی  بویژه درنقاط کوهستانی 
و کاهش شــدید دمای هوا ، میزان مصرف گازبطور چشــمگیری 
افزایش یافته اســت کــه این موضــوع ناتــرازی گاز را در مناطق 
مختلف استان به همراه  داشته اســت.طالبی با بیان اینکه در حال 
حاضر مصرف گاز اســتان به مرز ۱۷ میلیون متــر مکعب افزایش 
یافتــه  که  این موضوع نگــران  های زیادی را بوجود آورده اســت 
اظهار داشــت : در صورت رعایت نکردن آن  ، علی رغم میل باطنی 
، مجبور  بــه اعمال محدودیت هــای مصرف  در برخــی بخش ها 
خواهیم شــد لذا  از مشــترکین عزیز تقاضا داریم  جهت استمرار 
جریان گاز همچون گذشــته  مقوله  صرفه جویی  در مصرف گاز را 

جدی گرفته   و خادمین خود را در شرکت گاز یاری رسانند.
 وی در ادامه توصیه هایــی را در زمینه بهبود مصــرف گاز عنوان 
کرد و گفت:جهت جلوگیــری از افت فشــار گاز و کمک به چرخه 
تولید و صنعت ، مشــترکین گرامی می توانند با اقداماتی  بســیار 
ســاده منجمله کاهش حداقل یک درجه دمای منزل  خود ، پویش 
هر خانه یک بخاری ، تنظیم دمای رفــاه منزل بین ۱8تا ۲۱ درجه 
، پوشــیدن لباس های گرم زمســتانه ،  نصب پرده هــای ضخیم و 
بلند، مسدود کردن روزنه های ورود هوای ســرد با در نظر گرفتن 
هوای مورد نیاز برای ســوخت وسایل گازسوز ،بســتن شیر شوفاژ 
اطاق هایی کــه مورد اســتفاده قرارنمی گیرند و همچنین بســته 
نگهداشــتن در اطاق های خالی و خاموش کردن بخاری موجود  تا 

در مصرف گاز صرفه جویی لازم صورت پذیرد.
مدیرعامل شــرکت گاز استان گلســتان  در ادامه همچنین یادآور 
شــد :در دوران بحران افت فشــار گاز، همراهی هم اســتانی های 
عزیز بسیار قابل تحسین وســتودنی بود ، لذا ضمن تشکرمجدد  از 
این همدلی تقاضا داریم تا یک بار دیگرنیز بــا انجام  اقدامات فوق  
صرفه جویی را فراموش نکنند  تا نگرانی ها در خصوص افت فشــار 
و قطعی گاز مشــترکین در بخش های خانگی ، صنعتی ، ســی ان 

جی ها و مراکز تولیدی به حداقل برسد.

رئیس بنیاد مستضعفان:
وگاه سیکل ترکیبی خرم آباد افتتاح می شود نیر

خــرم آباد-طولابی   رئیس بنیاد مســتضعفان کشــور گفت: 
در اکثر اســتان ها یک منطقه هــدف داریم ولی در لرســتان هم 
کوهدشــت و هم مناطق محروم الیگودرز را به عنوان منطقه هدف 
انتخاب و سلســله و دلفان را نیز به عنوان منطقه ویژه قبول کردیم 

که کارهای آن ها دنبال می شود.
پرویز فتاح بیســت و ششــم بهمن در آئین بهره بــرداری از ۴۶۰ 
طرح محرومیت زدایی بنیاد مســتضعفان بــه ارزش ۱۴۰ میلیارد 
تومان در لرســتان کــه به صــورت ویدئــو کنفرانس در ســالن 
جلسات اســتانداری برگزار شد، اظهار کرد: در لرســتان نسبت به 
شــاخص های کلی مقداری عقب ماندگی وجــود دارد و ما وظیفه 

سنگینی نسبت به این اســتان داشته و خود شما نیز همت دارید.
وی تصریح کرد: در اکثر اســتان ها یک منطقه هدف داریم ولی در 
لرســتان هم کوهدشــت و هم مناطق محروم الیگودرز را به عنوان 
منطقه هدف انتخاب و سلســله و دلفــان را نیز به عنــوان منطقه 

ویژه قبول کردیم که کارهای آن ها دنبال می شود.
فتاح در رابطه با ســرمایه گذاری بنیاد مســتضعفان در لرســتان 
بیان کرد: نیروگاه ســیکل ترکیبی خرم آباد در حال تکمیل شدن 
است که به زودی با حضور در اســتان واحد بخار نیروگاه را افتتاح 

می کنیم که سرمایه گذاری سنگینی است.
این مســئول اظهار کرد: برای اجرای طرح های بــزرگ عمرانی و 
کشاورزی در لرســتان نیز بررسی می شــود و هرجا جواب بدهد با 

افتخار در خدمت مردم خواهیم بود.

مدیرکل میراث فرهنگی استان:
جشنواره بین المللی عشایر 

در اردبیل برگزار می شود
اردبیل-افسون جبارزاده مدیرکل میــراث فرهنگی استان 
اردبیل از تمهید مقدمــات برای برگزاری بین المللی جشــنواره 

کوچ عشایر مغان، خبر داد.
حســن محمدی ادیب مدیرکل میراث فرهنگی اســتان اردبیل  
گفت: جشــنواره کوچ عشــایر مغان در شهرســتان بیله ســوار، 
اردیبهشــت مــاه ۱۴۰۲ برگزار خواهد شــد و تــلاش می کنیم 
نشســت ســفرای کشــورهای عضو اکو و جشــنواره کوچ عشایر 
همزمان برگزار شــود تا علاوه بر حضور ســفرای این کشورها در 

جشنواره، میزبان عشایر آن کشورها نیز باشیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی اســتان 
اردبیل می گوید: در نمایشــگاه گردشــگری تهران در بهمن ماه 
امســال، با تعدادی از ســران عشــایر داخل کشــور و مسئولان 
کشــورهای خارجی مذاکراتی انجام دادیم تــا مقدمات برگزاری 

جشنواره کوچ عشایر مغان، بهتر از قبل فراهم شود.
جشنواره کوچ عشــایر مغان هر ســال با میزبانی بیله سوار مغان 
برگزار می شــود و به گفتــه صاحبعلــی اصغری فرمانــدار این 
شهرســتان، جشــنواره پیش رو نخســتین رویــداد بین المللی 
خواهد بود که در بیله ســوار برگزار می شــود و فرمانداری، آماده 

هر نوع همکاری در راستای برگزاری آن است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خوزستان



 عملیات ویژه بانک ها برای دور زدن قانون جهش تولید مسکن
 وعده مسکنی رئیس جمهور گرفتار نظام بانکی

نظام بانکــی پــس از بی اعتنایــی به قانــون جهش تولید مســکن، 
برنامه ریزی کرده اســت با هماهنگی یکی از دســتگاه ها، زمینه حذف 
ضمانت اجرایی پرداخت تســهیلات در این قانون را مهیا کند. بر اساس 
اطلاعات رسیده به خبرنگار فارس، نظام بانکی با هماهنگی یک بخش 
دولتی، قصد حذف تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن از طریق 
کمیته تخصصی ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت را دارد.بر اســاس 
تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن، سازمان امور مالیاتی موظف 
اســت در صورت عدم رعایت موضوع این ماده، مالیاتی برابر ۲۰ درصد 
تعهد انجام نشده را از بانک ها و موسســات اعتباری مستنکف، اخذ و به 
خزانه داری کل کشور واریز کند، این مبلغ ۱۰۰ در صد تخصیص یافته 

تلقی و به حساب صندوق ملی مسکن واریز می شود.

 تلاش بانک ها برای دور زدن قانون ادامه دارد
به اســتناد ماده ۴ قانون جهش تولید مســکن، بانک ها و مؤسســات 
اعتباری غیر بانکی مکلف هســتند  حداقل ۴۰ درصد از تغییرات مانده 
تسهیلات پرداختی در هر ســال مالی را با نرخ سود مصوب شورای پول 
و اعتبار به بخش مســکن اختصــاص دهند.بر مبنــای جزئیات قانون 
ذکر شــده، تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن به نوعی ضمانت 
اجرایی پرداخت تسهیلات ساخت مسکن توسط نظام بانکی به حساب 
می آید. بر این مبنا ،پــس از بی اعتنایی بانک های کشــور به این قانون 
در سال اول و عدم پرداخت تسهیلات مســکن، حالا این بخش اقتصاد 
کشــور قصد دارد، ضمانت اجرایی این قانون را با هماهنگی بخشــی از 

دولت حذف کند. 

بر اساس نظر کارشناســان مهمترین دلیل عدم پیشرفت طرح نهضت 
ملی مســکن متناســب با وعده رئیس جمهور، ســر باز زدن بانک ها 
از اجرای قانون جهش تولید و تامین مســکن اســت و مهمترین وعده 
رئیس جمهور مبنی بر ساخت ۴ میلیون مســکن در ۴ سال، اسیر عدم 

اجرای قانون توسط نظام بانکی شده است.

حضور موثر بانک کارآفرین در نمایشگاه 
وشیمی کیش پتر

بانک کارآفرین به همــراه گروه مالــی خود در چهارمین نمایشــگاه 
و همایش تخصصی حمایت از ســاخت داخل در صنعت پتروشــیمی، 
پالایــش و پتروپالایش که با حضور ۳۰۰ شــرکت داخلــی در کیش 
گشایش یافته است، حاضر و مورد اســتقبال بی نظیر شرکتهای نفتی 

قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومــی بانک کارآفرین، این نمایشــگاه از ۲۴تا ۲۶ 
بهمن با حضور شــرکت های مالی و پولی،  مجتمع های پتروشــیمی، 
شــرکت های دانش بنیان،مجتمع های پالایش و پترو پلاس و مدیران 
پتروشیمی های سراسر کشــور در محل نمایشــگاه های بین المللی 
کیش برگزار شــده اســت.بانک کارآفرین با حضور فعال در نمایشگاه 
پتروشیمی کیش در راســتای حمایت از تولید ملی، جلسات متعددی 
با شرکت های حوزه پتروشیمی، نفت و گاز برگزار و نسبت به ارائه انواع 

خدمات بانکی به آنها اعلام آمادگی کرده است.
با حضور مدیر عامل، مدیران گروه مالی کارآفرین ، مدیرعامل شــرکت 
صرافی و کارگــزاری و بیمه و همچنین جمعی از مدیران ارشــد بانک 
جلسات متعددی با شــرکت های مختلف حوزه پتروشــیمی، نفت و 
گاز برگزار ، و نســبت به رفع نیازهای ضروری و دغدغه های اصلی این 
شــرکت ها در حوزه تولید بحث و تبــادل نظر صورت گرفــت . در این 
جلســات انواع خدمات بانک کارآفرین در بخش های ارائه تسهیلات، 
ضمانت نامــه، اعتبــارات اســنادی،حواله جات و... معرفی شــدکه با 
اســتقبال مدیران نفتــی مواجه شــد . همچنین تعامــلات مثبتی با 

شرکت های دانش بنیان انجام شد.

سامانه وکالتی کردن حساب های بانک کشاورزی 
برای خرید از بورس کالا راه اندازی شد

بانک کشاورزی در راستای توسعه خدمات غیرحضوری و برخط خود، 
با راه اندازی سامانه وکالتی کردن غیرحضوری حساب، مراحل خرید از 

بورس کالا را برای مشتریان این بانک تسهیل کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک کشاورزی، مشتریان این بانک می توانند 
برای وکالتی کردن حســاب های خود به منظور انجــام مراحل خرید 
خودرو و ســایر کالاهای عرضه شــده از بورس کالا، با مراجعه به بخش 
خدمات بدون لاگیــن در اینترنت بانک کشــاورزی، به صورت آنلاین 

اقدام کنند و نیازی به مراجعه حضوری به شعب بانک نخواهند داشت.
بر اساس این گزارش، در این بخش از سایت بانک کشاورزی، مشتریان 
پس از احراز هویت از طریق ارسال پیامک، می توانند برای خرید خودرو 
و سایر کالاهای عرضه شــده در بورس کالا، مجوز لازم را به آن سازمان 
ارائه نمایند. فعال ســازی این خدمت برای خرید مســتقیم از شرکت 

های خودرو ساز نیز در دست اقدام قرار دارد.
این گزارش می افزاید: برای اســتفاده از این خدمت بانک کشــاورزی، 
داشتن شماره حساب نزد این بانک کافی اســت و نیازی به فعالسازی 

اینترنت بانک و یا همراه بانک نیست.
شایان ذکر است مشتریانی که تاکنون کد بورس کالا دریافت نکرده اند 
و دسترسی آنلاین به ســامانه معاملاتی آن ندارند، می توانند از طریق 
سایت کارگزاری بانک کشاورزی  به صورت غیرحضوری نسبت به اخذ 
کد بورس کالا و فعال ســازی ســامانه معاملات آنلاین اقدام و سپس 

حساب بانک کشاورزی خود را در آن معرفی کنند.

بانک پاسارگاد یک تنه در میان برترین برندهای 
بانکی جهان

بانک پاســارگاد در ســال ۲۰۲۳ میلادی با صعود ۱۹ پله ای نسبت به 
سال گذشته، موفق به کســب رتبه ۲۳۸  از میان ۵۰۰ برند برتر بانکی 

جهان )Banking Brands ۵۰۰ TOP( شد.  
به گزارش روابط عمومی بانک پاســارگاد، این بانک در طی هشت سال 
گذشته همواره در فهرســتی که هر ساله توسط مؤسســه بین المللی 
 Financial"برندفاینانس تهیه و توسط نشریه بنکراز زیرمجموعه های
Times"  اعلام می شــود، به عنوان بــا ارزش ترین برنــد بانکی ایرانی 
معرفی شده است.این بانک در آخرین ارزیابی که در سال ۲۰۲۳ انجام 
شده اســت، با وجود تحریم های مالی و بانکی تحمیل شده و افت ارزش 
پول ملی با رشــد ۲۴درصدی در ارزش برند و صعود ۱۹ پله ای در رتبه 
بندی، با ارزش برند ۷۵۹ میلیون دلار موفق شــد جایگاه ۲۳۸ در میان 
۵۰۰ برند معتبر بانکی جهان را کسب نماید و در رتبه ای بالاتر نسبت به 

بسیاری از بانک های معتبر منطقه ای و جهانی قرار گیرد. 

افزایش درآمدهای نفتی ایران
 اختصاص خط اعتباری چین برای 

سرمایه گذاری در ایران
ســمیرا ربیع  عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و 
پتروشیمی ایران با اشاره به افزایش ۸ میلیارد دلاری درآمدهای نفتی 
ایران در ۶ ماهه اول ســال جاری، گفت: عمده صــادرات نفت ایران به 
چین انجام می شود و قرار است از محل پول صادرات نفت ایران به چین، 

خط اعتباری برای سرمایه گذاری در کشورمان ایجاد شود.
ســید حمید حسینی با اشــاره به سفر آیت الله ســید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور کشــورمان و هیات همراه به چین، افزود: این سفر از نظر 
سیاست خارجی مهم اســت، زیرا چین یکی از بازیگران اصلی سیاست 

دنیا به شمار می رود.
وی به ســهم ۱۵ درصدی چین از تولید ناخالص دنیا اشاره کرد و ادامه 

داد: از جنبه اقتصادی نیز نقش چین در جهان غیر قابل انکار است.
حسینی تاکید کرد: از ســوی دیگر مذاکرات برجام دوباره از سرگرفته 
خواهد شــد و چین به عنوان یکی از اعضای ۵+۱ در این میان تاثیرگذار 

است.
وی با تاکید بر اینکه با توجه به این ۳ عامل، مذاکره با چین اهمیت دارد، 

گفت: در دیپلماسی اقتصادی ایران نیز عمده صادرات به چین است.
عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی ایران 
مجموع درآمدهای نفتی ایــران در ۶ ماهه امســال را ۲۶ میلیارد دلار 
عنوان کرد و افزود: این در حالی اســت که سال گذشته درآمد حاصل از 

صادرات ۶ ماهه نفت ایران ۱۸ میلیارد دلار بوده است.
وی با اشــاره به اینکه عمده صادرات نفت ایران به چین انجام می شود، 
ادامه داد: با توجه به افزایش قیمت نفت و دلار و همچنین رشد صادرات 
نفــت، انتظارداریم که وضعیت درآمدهای نفتی در مقایســه با ســال 

گذشته بهتر باشد.
حسینی تصریح کرد: از نظر اقتصادی و سیاســی، چین برای ما خیلی 
مهم اســت. با این حال به دلیل وجود تحریم های آمریکا ممکن اســت 
برخی از قراردادها و تفاهم نامه ها اعلام نشــود تا خللی در اجرای آن به 

وجود نیاید.
وی با تاکید بر اینکه مذاکره با شــرکت های چینی برای بازگشــت به 
صنعت نفت و گاز کشور ادامه دارد، گفت: بر اساس مذاکرات قبلی، قرار 
است چین از محل پول نفت ایران در این کشور، یک خط اعتباری برای 
شــرکت های چینی به منظور اجرای پروژه و ســرمایه گذاری در ایران 
اختصاص دهد که امیدواریم این خط اعتباری در سفر رئیس جمهوری 

به چین نهایی شود.
به گفته این فعال اقتصادی، با این اقدام، شــرکت های چینی می توانند 

پروژه ها با اقتصاد مطلوب را انتخاب کرده و وارد بازار ایران شوند.
وی با اشــاره به اینکه چین بزرگ ترین صادرکننــده و واردکننده دنیا 
است، افزود: همچنین مذاکراتی برای صادرات محصولات کشاورزی، 
باغی و شــیلاتی ایــران به چین انجام شــده اســت تا صــادرات این 

محصولات برای شرکت های ایرانی آزاد شود.

حســینی با تاکید بر اینکه در ســال های قبل حجم روابط تجاری بین 
ایران و چین به بالای ۵۰ میلیارد دلار در سال می رسید، ادامه داد: این 
رقم از ابتدای ســال تا کنون ۲۴ میلیارد دلار بوده کــه انتظار می رود تا 

پایان سال به ۳۰ میلیارد دلار برسد.
وی گفت: همچنین چین در پروژه های زیرساختی ایران مانند احداث 

خطوط آهن نیز حضور دارد و مذاکراتی انجام داده است.

راه اندازی سامانه ای جدید برای کارت های 
جامانده در جایگاه های سوخت

مدیر سامانه هوشمند سوخت گفت: از هفته آینده سامانه ای راه اندازی 
می شــود که مردم می توانند با مراجعه به آن، مطلع شــوند که کارت 

سوخت خود را در کدام جایگاه سوخت جا گذاشته اند.
 محمد صادقی، در گفت وگویی تلویزیونی، اظهار کرد: در ســال ۱۴۰۱ 
بیش از ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تقاضای صدور کارت ســوخت نوشماره و 
المثنی ثبت شده که بیش از ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار کارت سوخت تولید 

شده و در اختیار مردم قرار گرفته است.
وی درباره وعده تولید ۹۰۰ هزار کارت ســوخت تا پایان آبان ماه امسال 
که مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران مطرح کرده 
بود نیز توضیح داد: از نیمه دوم آذرماه ۱۴۰۱ صدور کارت های سوخت 
مردم را آغاز کردیم و مابقی کارت ها که ۳۵۰ هزار عدد هســتند تا نیمه 

اول اسفندماه تولید می شوند و در اختیار مردم قرار می گیرند.
این مقام مســئول درباره دلیل تاخیر در تولید کارت های ســوخت نیز 
بیان کرد: تامین تراشــه موجود در کارت های سوخت به دلیل وارداتی 

بودن، با مشکلاتی روبه رو شده بود که اکنون برطرف شده است.
صادقی درباره ضمانت تولید شدن ۳۵۰ هزار کارت سوخت باقی مانده 
تا نیمه نخست اســفندماه با توجه به عملیاتی نشدن وعده های پیشین 
مســئولان این حوزه، تاکید کرد: با توجه به این که واردات تراشه ها به 
مشــکلاتی برخورده بود، طبیعی بود که گاهی وعده ها عملیاتی نشود، 
اما اکنون با توجه به برنامه ریزی ها، خرید تراشه ها انجام شده و به مرور 
در حال وارد شدن به کشور هســتند و این قول، بی شک محقق خواهد 

شد.
وی افزود: نرم افزاری طراحی کردیم تا مشــخصات کارت سوخت هایی 
که در سامانه جا می ماند، در این ســامانه ثبت شود که احتمالا تا هفته 
آینده به صورت آزمایشــی در همه جایگاه های کشور راه اندازی خواهد 

شد.
مدیر سامانه هوشمند سوخت با اشــاره به نحوه عملکرد این سامانه هم 
اظهار کرد: همه کارت های سوختی که در جایگاه ها جا می ماند در این 
سامانه توسط جایگاه دار ثبت می شــود. مردم پس از ورود به این سایت 
از طریق اینترنت، کافی است که مشــخصات خودرو یا دیگر اطلاعات 
کارت ســوخت خود را وارد کنند و می توانند متوجه شــوند که کارت 

سوختشان در کدام جایگاه مانده است.
صادقی با توصیه بــه مردم که تلاش کنند تا کارت ســوخت خود را گم 

نکنند، اضافه کرد: تولید مجدد کارت سوخت، هزینه بر و زمان بر است.
وی در ادامه درباره دلیــل ممکن نبودن انجام اســتعلام آخرین وضع 
سوختگیری در دفاتر پلیس + ۱۰ هم توضیح داد: پس از حمله سایبری 
به سامانه هوشمند ســوخت، یکســری الزام های امنیتی برای رعایت 
از سوی دســتگاه های دولتی تعریف شــد که باید رعایت کنند. ارتباط 
دستگاه ها با ســامانه هوشمند ســوخت، نیازمند رعایت این الزام های 

امنیتی است که تاکنون این نیازمندی ها رفع نشده است.
مدیر سامانه هوشمند ســوخت یادآور شــد: به تازگی مجوزی را از 
سامان پدافند غیرعامل گرفتیم که براساس آن، نرم افزار یادشده را 
راه اندازی کردیم تا مردم بتوانند مطلع شــوند که کارت سوختشان، 

کجا جا مانده است.
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طی یک سال پس از دیدار رییس جمهور با مدیران عامل بانک ها انجام شد

وزرسانی اسامی بدهکاران بانکی بر

فاطمه صفری دهکــردی  بهبود شــفافیت 
ازطریق انتشار اســامی بدهکاران کلان وسرعت 
بخشــیدن به پرداخت تســهیلات خرداز طریق 
حذف ضامــن ازمهمتریــن مواردی اســت که 
درکارنامه یکســاله وزارت امور اقتصادی ودارایی 

درحوزه بانکی دیده میشود.
 به نقــل از وزارت اقتصاد و دارایی، دی ماه ســال 
گذشته بود که نشســت رئیس جمهور با مدیران 
عامل بانک ها برگزار شــد، نشســتی که طی ۱۰ 
سال قبل برگزار نشده بود و بسیاری از اصلاحات 

الزامی نظام بانکی بر زمین مانده بود.
تسهیل دسترســی مردم به تسهیلات خرد بدون 
نیاز به ضامن بر مبنای اعتبارسنجی و شفافیت با 
انتشار اســامی ابربدهکاران بانکی از اولویت هایی 
بود که از سوی وزیر اقتصاد در این نشست مطرح 
شد که حالا یکســال پس از آن دیدار، تحقق این 
موارد در کارنامــه عملکرد ایــن وزارتخانه دیده 
می شود.انتشــار مانده تسهیلات، تعهدات کلان و 
مانده تســهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط برای 
هر یک از اشــخاص حقیقی یا حقوقی، افشــای 
اسامی ابربدهکاران بانکی در فروردین ماه گذشته 
و به روزرسانی آن در آذرماه، تشکیل کمیته ویژه 
نظارت بر نحوه مصرف تسهیلات کلان و بارگذاری 
صورت های مالی اصلی میــان دوره ای به صورت 
سه ماهه، شــش ماهه، نه ماهه و صورت های مالی 
سالانه ســامانه کدال از جمله اقداماتی بود که در 

یکسال گذشته به سرانجام رسیده است.

اعطای 47.۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
خرد بدون ضامن

وزارت امور اقتصادی و دارایی با توافق بانک های 

دولتی و خصوصی،  طرح پرداخت تسهیلات خرد 
بر مبنای اعتبارسنجی و یا حداقل وثایق را در دو 
ســطح تا ۵۰ میلیون تومان و ۵۰ میلیون ریال تا 
۱۰۰ میلیون تومان در گام اول بــرای کارکنان، 
بازنشســتگان و مســتمری بگیران دستگاه های 
دولتی، عمومی، غیردولتی و شرکت های بزرگ، 
این مصوبــه را از ۲۹ دی ماه ســال گذشــته به 
بانک های یادشــده ابلاغ کرد. از این تاریخ تا ۱۵ 
آذر ماه یعنی کمتر از یک سال پس از دیدار رئیس 
جمهور بــا مدیران عامل بانک هــا، یک میلیون و 
۲۹۳ هزار و ۲۱۶ فقره به مبلغ ۴۷۵ هزار میلیارد 

ریال تسهیلات پرداخت شد.
اعطای تســهیلات اربعین یکی دیگر از اقدامات 
به ثمر نشســته در راستای دسترســی مردم به 
تســهیلات خرد بود که به حدود ۳۱۰ هزار ۸۷۶ 
نفر بالغ بر مبلغ یک هــزار و ۴۴۹ میلیارد تومان، 

تسهیلات پرداخت شد.

افزایش سرمایه 3۵ هزار میلیارد تومانی 
بانک های دولتی

همچنین افزایش ســرمایه بانک هــای دولتی 
به مبلــغ ۳۵ هزار میلیــارد تومــان در آذر ماه 
امســال به تصویب هیأت وزیران رسید و مقرر 
شد افزایش ســرمایه بانک ها از محل سهامی که 
دولت از شــرکت های دولتی در اختیار داشت، 
برای تمــام بانک های دولتی اجرا شــود. با این 
اقدام نســبت کفایت ســرمایه تمام بانک های 
دولتــی به جز ملی و ســپه به عــدد ۸ درصد بر 
پایه صورت های مالی ســال گذشته آنها رسیده 
و استاندارد می شــود و بنابراین می توانند برای 
تســهیلات دهی به مــردم در داخــل و نیز در 

مراودات بیــن المللی از بهبود نســبت کفایت 
سرمایه خود استفاده کنند.

سرمایه گذاری 40 هزار میلیارد تومانی 
شبکه بانکی در بخش دانش بنیان

در شــهریور ماه گذشــته طی تفاهم نامه وزارت 
اقتصاد و معاونت علمی ریاســت جمهوری، برای 
نخستین بار بعد از سال ها سرمایه گذاری ۴۰ هزار 
میلیارد تومانی شبکه بانکی در بخش دانش بنیان 
مصوب شد که البته اضافه بر تسهیلاتی است که 
به شــرکتهای دانش بنیان تخصیص می یابد. این 
اقدام با هدف هدایت اعتبــار بانکی به بخش مولد 
از جمله تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین انجام 

شد.
الــزام بانک ها به ارائه یک نســخه از قــرارداد به 
مشــتری نیز از آبان ماه سال گذشــته با دستور 
وزیر امور اقتصادی و دارایی بــه رئیس کل بانک 
مرکزی ابلاغ شد که حالا شــکل اجرایی به خود 

گرفته است.
از سوی دیگر، الکترونیکی شــدن قراردادهای 
بانکــی می تواند نقــش مهمــی را در کمک به 
بانک مرکزی برای اعمــال قواعد آمره در مرحله 
اعطای تســهیلات و وصول مطالبــات، کاهش 
معضلات بانک هــا در اســتفاده از قراردادهای 
کاغــذی و ادعای جعــل، انکار و تردید نســبت 
بــه آنهــا و همچنیــن تســهیل دسترســی 
تســهیلات گیرندگان بــه مفــاد و جزئیــات 
قراردادهــای آنها ایفــا کرده و علاوه بــر ایجاد 
شفافیت در اعطای تسهیلات و وصول آنها بخش 
عمده ای از دعاوی و اختلافات قراردادی موجود 

در بانک ها و محاکم قضائی را کاهش دهد.

بانک تجــارت در  فاطمه صفری دهکــردی 
حاشــیه برگزاری چهارمین نمایشگاه حمایت از 
ساخت داخل در صنعت پتروشــیمی، با امضای 
تفاهم نامه های همکاری، گام دیگری در راستای 
حمایت از صنعت پرافتخار پتروشــیمی کشــور 

برداشت.
به گزارش اداره خبرنــگار روابط عمومی و ارتقاء 
ســرمایه اجتماعی بانک تجارت، بر اســاس این 
تفاهم نامه  ها شرکت صنایع شیمیایی پترو آرمند 
لردگان و شرکت کود شــیمیایی اوره لردگان به 
جمع بزرگ خانواده تحــت حمایت بانک تجارت 
درآمدند و شــرکت جهان پروفیل پادیر )هافمن( 
نیز با سطح همکاری های متقابل خود با این بانک 

گسترش خواهد داد.
مدیرعامــل بانک تجارت در مراســم امضای این 
تفاهمنامه ها  بر حمایت همیشــگی بانک تجارت 
از تولید در کشور به منظور استفاده حداکثری از 
توانمندی های داخلی و حمایت از تولید و صنعت 

ایرانی تاکید کرد.
هــادی اخلاقی فیض آثــار با تاکید بــر ضرورت 

شــناخت کافی بانک ها از صنعت پتروشــیمی و 
خدمت رسانی از طریق ســبد محصولات مرتبط 
با آن ها برای حمایت از ایــن صنعت گفت: بانک 
تجارت با دارا بودن پرســنلی حرفه ای و مدیران 
کاربلد در این زمینه، همواره پیشــرو و پیشــگام 
در حمایــت از صنعــت پتروشــیمی، پالایش و 

پتروپالایش بوده است.
مدیر عامل شرکت صنایع شــیمیایی پترو آرمند 
لردگان هم در این مراسم ضمن ابراز خرسندی از 
همکاری با بانک تجارت گفت: بر اساس نقشه راه، 
پترول همواره بر این اصل اســتوار بوده که با تکیه  
بر نیروهای انســانی متخصــص و کارآمد بومی، 
استفاده حداکثری از توان سازندگان و پیمانکاران 
داخلی و بهره گیری از دانش و فن آوری روز دنیا و 
همچنین آینده نگری و برنامه ریزی، نقش مهمی 
را در ارتقای صنعت پتروشیمی کشور ایفا کرده و 
با مانع زدایی ها، مســیر را برای شکوفایی بیش تر 

شرکت های تابعه مهیا سازد.
ســعید امامی افزود: با حمایت بانک حرفه ای 
در زمینــه خدمــات و محصــولات صنایــع 

پتروشــیمی و پس از ایجاد اشــتغال، افزایش 
رفــاه و کیفیت معیشــت در منطقــه لردگان 
شــاید بتوان بالاتریــن تأثیــر را ارتقا فرهنگ 
تولید دانست که آن هم شامل ارتباط با صنعت، 
افزایــش تخصص ها، ترویــج کارآفرینی، ایجاد 
همدلی و ثبــات و به تبــع آن افزایــش امنیت 

می شود.
محســن محمودی، مدیر عامل شرکت تولیدی 
کود شــیمیایی اوره لردگان نیز در این مراسم 
با اشــاره به امضای تفاهمنامه بــا بانک تجارت 
و قرارداد همکاری با شــرکت های دانش بنیان 
ایرانی در حاشیه برگزاری  چهارمین نمایشگاه 
تخصصــی حمایت از ســاخت داخــل صنعت 
پتروشــیمی گفت: بــه همــت و حمایت بانک 
بزرگی همچــون تجارت، زمینــه تامین کامل 
 قطعات یدکــی، تجهیزات و مــواد مصرفی این 
شــرکت در داخل کشــور با هدف صرفه جویی 
ارزی، کاهش ریســک تولید و  وابستگی کمتر 
به ســازندگان و تامین کننــدگان خارجی رقم 

خواهد خورد. 

شهر

صنایــع  گــروه  مدیرعامــل 
پتروشــیمی خلیج فارس گفت: 
امروز بانک شــهر یکی از حامیان 
جــدی صنعــت پتروشــیمی 
در پیشــبرد طرح هــا و افزایش 

تولیدات در این صنعت است.
 دکتر علــی عســکری در دیدار با 
دکترســیدمحمدمهدی احمدی 
مدیرعامــل بانــک شــهر که در 
حاشــیه چهارمین نمایشــگاه و 
همایــش تخصصــی حمایــت از 
ســاخت داخل و اقتصــاد دانش 
بنیــان در صنعت پتروشــیمی، 
پالایــش و پتروپالایــش انجــام 
شــد، گفت: افزایــش تعاملات و 

برگزاری نشســت های 
دو  میــان  تخصصــی 
طــرف طی یک ســال 
اخیر نشان از عزم جدی 
بــرای توســعه روابط و 
اســتفاده از ظرفیت ها 
است.علی عســکری با 

بیان اینکه عدم اســتفاده از توان 
بانک شهر برای حمایت از صنعت 
پتروشــیمی ظلم بــه این صنعت 
بــوده، تصریح کــرد: اما خــدا را 
شــاکریم که امروز توانمندی های 
این بانک در حوزه هــای مختلف 
مالی و بانکی شناسایی و به کمک 
صنعتگران آمده است.وی با اشاره 

به خدمات به روز و برتر 
بانک شــهر بــه عنوان 
بانکی جــوان و محبوب 
در کشــور، عنوان کرد: 
در شــرایط تحریم های 
ظالمانــه علیه کشــور، 
این بانک تکیــه گاهی 
محکم برای صنعت پتروشــیمی 
است.علی عســکری با بیان اینکه 
تحقق وعــده ها، انضبــاط کاری، 
ســرعت بالای تصمیــم گیری و 
وجود روحیه خدمت رسانی وجه 
تمایــز بانک شــهر اســت، ادامه 
داد: فعــالان پتروشــیمی عزمی 
جدی برای همکاری بــا این بانک 

دکترســیدمحمدمهدی  رند. دا
احمدی مدیرعامل بانک شهر نیز 
در این دیــدار با بیــان اینکه عزم 
جدی در احصاء نیازهــا و برآورده 
ســاختن انتظارات فعالان صنعت 
پتروشــیمی، در چارچوب قوانین 
و مقــررات بانکی داریــم، گفت: 
نگاه بانک شــهر به شــرکت های 
پتروشیمی نیز  حمایتی و تخصصی 
اســت.با توجه به نقــش و جایگاه 
صنعت پتروشــیمی در ارز آوری و 
توسعه اقتصادی کشــور، افزایش 
تعاملات و همکاری ها با فعالان این 
صنعت را افتخاری بــرای خانواده 

بزرگ بانک شهر می دانیم.

وشیمی است خدمات ارزی و ریالی بانک شهر تکیه گاه صنعت پتر
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